
رئیس پلیس راهور تهران گفت:همه بزرگراه های 
تهران برای متخلفان ناامن می شــود. به گزارش 
مهر، سرهنگ سید ابوالفضل موسوی پور، رئیس 
پلیس راهور تهران بزرگ، در سومین گردهمایی 

مهندســی ایمنی ترافیک به اهمیت ایمنی در 
ترددهای شهری اشــاره کرد و گفت: بیش از ۹ 
میلیون موتورسیکلت در تهران تردد می کنند و 
روزانه بیش از ۲۰ میلیون سفر در این کلان شهر 

انجام می شود. همچنین، ۳۵۰ هزار خودرو تنها 
از مســیر آزادراه تهران-کرج عبور می کنند که 
اهمیت ایمنی در سفرها و رفت وآمدهای روزانه 

در پایتخت را به خوبی نشان می دهد.

فرمانده انتظامی تهران بزرگ گفت: تجهیزات پلیس 
باید به گونه ای باشد که بر حریف غالب باشد بنابراین 

باید ناوگان پلیسی جدید و به روز باشد.
به گزارش ایسنا، ســردار محمدیان با حضور در 
مراسم الحاق ۱۵۰ دستگاه موتورسیکلت سنگین 
به ناوگان پلیس راهور تهران بزرگ گفت: پلیس 
در همه دنیا سازمانی است که هم نیروی انسانی 
محور است و هم تجهیزات محور. حتی با پیشرفته 
شدن تجهیزات کامپیوتری نیز باز هم پلیس به 

نیروی انسانی نیاز دارد.
وی ادامه داد: اگر پلیس تجهیزاتی نداشته باشد 
که به حریف برســد یا تجهیزاتــش از تجهیزات 
حریف ضعیف تر باشــد، پلیس کم می آورد و به 
جای اینکه پلیس غالب شــود، حریف غالب می 
شود بنابراین ناوگان پلیس باید جزء بهترین ها 
باشد. محمدیان گفت: امروز شهر تهران به واسطه 

حجم خودروها و فرهنگ ترافیکی موجود )تک 
سرنشینی(، شرایط ویژه ای دارد. اگر فاصله محل 
سکونت افراد با ایستگاه های وسایل نقلیه عمومی 
مناســب بود، می شــد فرهنگ پیاده روی را جا 
انداخت اما در حال حاضر این شرایط و زیرساخت 

ها  وجود ندارد.
وی افزود: وضعیت فعلی موتورسیکلت ها در شهر 
اسفناک است و  فرهنگ استفاده از موتورسکیلت 

باید از یک جایی شروع شود.
وی خطاب به ماموران موتورســوار پلیس راهور  
افزود: شما باید فرهنگ موتورسواری را در کشور 
ارتقا دهید. به عنوان مثال شما باید لباس و کفش 
موتورسواری بپوشــید، از کلاه ایمنی استفاده و 
قوانین راهنمایی و رانندگی را کامل رعایت کنید.

فرمانده انتظامی تهران بزرگ ادامه داد: شما باید 
با این موتورسیکلت ها بهترین خدمت خود را ارائه 

کنید. همچنین باید از بلندگوهای این موتورها 
استفاده کنید و در صورت رویت هرگونه تخلفی، 
به شهروندان تذکر دهید تا فرهنگ رعایت نکات 
ایمنی فراگیر شود. محمدیان با اشاره به حضور 
پلیس های تخصصی در کنار پلیس راهور  گفت: 
ما می توانیم تا بیش از هزار نفر هم به پلیس راهور 
اضافه کنیم تا فرهنگ ترافیک بیشتر رعایت شود.
وی افزود: موتورســیکلت هــا و خودروهایی که 
پلاک خود را به هر دلیلی می پوشانند، باید با آنها 
برخورد شود و مهم نیست آن فرد یا وسیله متعلق 
به ادارات دیگر باشد همه در مقابل قانون باید یکی 
باشــند و همکاران من در سراسر پایتخت به این 

مسئله دقت کنند.
فرمانده انتظامی فاتب ادامه داد:همچنین  ما قادر 
هستیم تا روزی ۵۰۰۰ موتورسیکلت متخلف را 

توقیف کنیم تا به فرهنگ ترافیک کمک کنیم.

یک قاضی دادگستری گفت: استفاده از کودکان در فضای 
مجازی با هدف درآمدزایی منجر به نقض حریم خصوصی 
کودکان شده است که ارتقای قوانین و نظارت های قانونی 

موثرتر را در این زمینه می طلبد.
به گزارش مهر، نیره عابدین زاده یک قاضی دادگستری در 
خصوص قوانین موجود در حوزه کار کردن کودکان گفت: 
در قوانین خاصه قانون حمایت از اطفال و نوجوانان قانونگذار 
رویکرد حمایتی ویژه ای برای اطفال و نوجوانان در نظر گرفته 
است. مصادیق عنوان شده در ماده ۳ این قانون در قسمت کار 
کودک یا بهره کشــی اقتصادی از کودک جز وضعیت های 
مخاطره آمیز اعلام شــده و زمانی که در موضوعی وضعیت 
مخاطره آمیز اعلام شود تکالیف مندرج در ماده ۶ و آئین نامه 
اجرایی این قانون برای افراد حقیقی و حقوقی در نظر گرفته 

شده است. این قاضی دادگستری با بیان اینکه کلیه افراد زیر 
۱۸ سال مشمول موازین حمایتی از این قانون هستند، گفت: 
در مورد کار کودک دو بخش در این قانون مورد توجه است 
آنجا که بهره کشی اقتصادی از کار کودک انجام می شود و 
آنجا که کودکی برای انجام فعالیت اقتصادی مورد معامله 
قرار می گیرد. وی در ادامه گفت: در مورد اول یعنی بهره کشی 
از کار کودک مجازات درجه ۶ و مورد دوم یعنی مورد معامله 
قرار گرفتن کودک برای انجــام فعالیت اقتصادی مجازات 
درجه پنج پیش بینی شــده و البته جنبه عمومی هم دارد 
یعنی صرفاً نیاز به شاکی خصوصی ندارد و مدعی العموم راسا 

می تواند مداخله کند.
عابدین زاده گفت: صرفاً در قانون کار، انجام کار کم خطر را 
برای سن ۱۵ تا ۱۸ سال با رعایت شرایط محیط کار مورد 

پیش بینی داریم، اما قاعدتاً تمامی مصادیق کار کودکان و 
نوجوانان زیر ۱۵ سال کاملاً ممنوع است.

وی با بیان اینکه به طور کلی بهره کشی اقتصادی از کودک 
مطابق ماده ۱۵ قانون حمایت از اطفال و نوجوانان جرم است، 
گفت: توجه به موضوع کودک بلاگری و بهره کشی اقتصادی 
از آن جنبه عمومی داشته و افراد مختلف می توانند نسبت 
به این مسئله اعلام جرم کرده و دادستان هم موظف است 

مطابق وظیفه خود در قانون حمایت به آن رسیدگی کند.
عابدین زاده با بیان اینکه به طور ویژه موضوع بهره کشــی 
اقتصادی از کار کودکان در فضای مجازی جرم انگاری نشده 
است و در سایر قوانین وجود دارد، گفت: جرم انگاری ها در 
قواعد و قوانینی همچون قانون حمایت از اطفال و نوجوانان، 

قانون مجازات اسلامی و قانون جرایم رایانه ای است.

تجهیزاتپلیسبایدبرحریفغالبباشدبزرگراههایتهرانبرایمتخلفانناامنمیشود
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سهم تهران 60 درصد؛

بانکهای۳۱استان
۸۳۰۰همتوامدادند

۳۵هزارخودرومعطل
شمارهگذاری

۳۵.۵ میلیارد دلار ارز 
واردات تامین شد

بودجهسالآینده
یکپارچهخواهدبود

وزیر امور اقتصادی و دارایی، ایجاد ســامانه 
یکپارچه را سبب رفع مغایرت بین دستگاه ها 
و بانک ها برای پرداخت تســهیلات عنوان 
کــرد و گفت: بودجه ســال آینده کشــور 
به صورت یکپارچه خواهد بــود تا از طریق 
ترکیب منابع با بانک ها کارهای مهمی برای 
اشتغال زایی و رشــد تولید انجام دهیم.  در 
جلسه علنی مجلس شورای اسلامی، بررسی 
گزارش مشترک کمیسیون های اقتصادی 
و ویژه حمایت از تولید و نظــارت بر اجرای 
سیاست های کلی اصل )۴۴( قانون اساسی 
در مورد عملکرد تبصره های موسوم به تولید 
و اشتغال)تبصره ۱۸( در قوانین بودجه ۱۴۰۰ 
تا ۱۴۰۲ و تبصــره)۲( قانون بودجه ۱۴۰۳ 
کل کشور جهت تشریح وضعیت موجود در 
دستور کار قرار گرفت. »عبدالناصر همتی« 

وزیر امور اقتصادی و دارایی...
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 ایران؛ چهارمین کشور دارای ماهواره بر در جهان

انجام۸پرتابفضایی
ایراندرنیمسالدوم

مغایرت بین دستگاه ها و بانک ها برای پرداخت تسهیلات رفع شد

تامین تسهیلات اشتغالزایی  و  رشد تولید 
صفحه2

صفحه۳

ایران، چهارراه  ترانزیت  ریلی  جهان
۱۵  هزار کیلومتر   شبکه   ریلی   داریم

۴ تا ۱۰ اکتبر هرسال به عنوان »هفته جهانی فضا« 
نام گذاری شده اســت، در همین راستا از ۱۳ تا ۱۹ 
مهر در کشورمان برنامه های متنوعی در نظر گرفته 
شده است که اکثر آن ها به روایت پیشرفت در پرتاب 
ماهواره های فضایی و توسعه فناوری های این حوزه 
اختصاص دارد، امید اســت با همــکاری نیروهای 
مسلح، دولت ها و شــرکت های دانش بنیان، شاهد 
توفیقات روزافزون جمهوری اسلامی ایران باشیم. 
به گزارش ایسنا، مجمع »هفته جهانی فضا« در سال 
۱۹۸۰ فعالیت خود را برای ترویج »هفته فضا« در آن 
زمان به مناسبت اولین فرود روی ماه آغاز کرد. در آن 
سال مدیران آمریکایی از جمله »ارِنی هیلج، تروی 
ولچ، دیوید کوچ و دنیس استون« اولین جشن را در 
هوستون برگزار کردند. آن ها در سال ۱۹۸۱ »مرکز 
ملی هفته فضا« را پایه گذاری کردند تا جشنی در 
ســطح ملی در آمریکا برگزار کنند. در سال ۱۹۹۹ 
که مجمع عمومی سازمان ملل اعلام کرد، هفته فضا 
در روزهای ۴ تا ۱۰ اکتبر جشن گرفته می شود، این 
مرکز در بیش از ۱۹ کشور گسترش پیدا کرده بود. از 
آن زمان تاکنون مجمع هفته جهانی فضا از سوی 
سازمان ملل مســئولیت برگزاری این رویداد را بر 
عهده گرفته است. ۱( ۴ اکتبر ۱۹۵۷ برابر با ۱۱ مهر 
۱۳۳۶: پرتاب اولین ماهواره ی زمینی ساخت بشر، 
اســپوتنیک ۱، که آغازگر راه اکتشاف فضایی بود. 
۲( ۱۰ اکتبر ۱۹۶۷ برابر با ۱۱ مهر ۱۳۴۱: امضای 
»معاهده اصول حاکم بر فعالیت کشورها در زمینه ی 
اکتشاف و استفاده ی صلح آمیز از فضای ماورای جو 
از جمله ماه و دیگر اجرام آسمانی.« از زمان بیانیه ی 
سازمان ملل در سال ۱۹۹۹، هفته فضا به بزرگ ترین 
رویداد فضایی عمومی در جهان تبدیل شده است. 
اولین جشن هفته جهانی فضا با اعلام سازمان ملل 
متحد از ســوی انجمن جهانی فضا در سال ۲۰۰۰ 

برگزار شد. مجمع هفته جهانی...

فراخوان مزایده عمومي یك مرحله اي
نوبت دوم

موضوع مزایده : واگذاري بهره برداري یک باب فروشگاه محصولات خرما و فرآورده های آن واقع در سالن ترمینال فرودگاه بین المللي خلیج فارس به شماره مزایده: ۱۴۰۳/۴۱
۱- نام و نشاني مزایده گزار: سازمان منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس - استان بوشهر، عسلویه، ساختمان مرکز همایش هاي خلیج فارس

۲- مبلغ پایه کارشناسي سالیانه : ۲,۲۸۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال
۳- نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: ضمانتنامه بانکي )که قابل تمدید به مدت سه ماه با درخواست مزایده گزار باشد( یا وجه نقد به مبلغ ۱۱۴,۰۰۰,۰۰۰ ریال

۴- شرایط شرکت در مزایده: اشخاص حقوقي و اشخاص حقیقی
۵- مدت زمان انجام : ۳ سال شمسی

۶- ضمن بارگذاري اسناد در سامانه تدارکات الکترونیکي دولت مي بایست تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار به صورت فیزیکي به دبیرخانه کمیسیون مناقصات تحویل گردد.
۷- آخرین مهلت دریافت اسناد مزایده: یک هفته پس از تاریخ چاپ آگهي نوبت دوم

۸- زمان بازدید از اقلام: از طریق سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( اطلاع رساني مي گردد.
۸-مهلت بارگذاري اسناد در سامانه ستاد : ۱۴ روز پس از آخرین مهلت فروش اسناد

۹-زمان و محل گشایش پیشنهاد مزایده )پاکت هاي الف، ب و ج( : از طریق سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( اطلاع رساني مي گردد.
تلفن کمیسیون مناقصات: ۴- ۲۱۵۰ ۰۷۷۳۱۳۷ نمابر : ۰۷۷۳۱۳۷۲۱۵۵

شناسه آگهی ۱۷۹۸۹۷۰
روابط عمومي سازمان منطقه ويژه اقتصادي انرژي پارس

آگهي فراخوان
نوبت دوم       

شرکت شهرکهاي صنعتي فارس در نظر دارد مناقصه عمومي به شماره ۲۰۰۳۰۰۱۰۵۴۰۰۰۰۱۸ را به شرح ذیل به روش یک 
مرحله اي وفق قانون برگزاري مناقصات از طریق سامانه تدارکات الکترونیکي دولت واگذار نماید. کلیه مراحل برگزاري مناقصه 
از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایي پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکي دولت 

)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir   انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي مراحل ثبت نام در سایت مذکور و 
دریافت گواهي امضاي الکترونیکي را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه  ۱۴۰۳/۰۷/۱۷ مي باشد.

مبلغ برآوردرتبهموضوعردیف
تضمیــن  مبلــغ 
محل تامین اعتبارمدت )ماه(شرکت در مناقصه

۱
پروژه حفاري ، خریــد و نصب لوله 

جاري ۵۲۸,۵۰۰,۶۷۶,۸۶۰۱,۴۲۵,۵۰۰,۰۰۰۲  کاوشهاي زمینيجدار شهرک صنعتي گراش

زمان دریافت اسناد مناقصه از سایت : از ۱۴۰۳/۰۷/۱۷  لغایت ۱۴۰۳/۰۷/۲۱
آخرین مهلت تسلیم پیشنهاد: در سامانه تدارکات ساعت ۱۲ مورخ ۱۴۰۳/۰۸/۰۲ و فیزیکي پاکت الف )ضمانت نامه یا فیش نقدي( تا پایان وقت اداري 

مورخ ۱۴۰۳/۰۸/۰۲  دبیرخانه شرکت 
زمان بازگشایي پاکتها: شنبه ساعت ۸ مورخ ۱۴۰۳/۰۸/۰۵

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت هاي الف:
آدرس: شیراز –  بلوار زند –  روبروي دانشکده پزشکي –  شرکت شهرکهاي صنعتي فارس تلفن: ۳۲۳۶۰۵۷۰

اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:
مرکز تماس: ۱۴۵۶

اطلاعات تماس دفاتر ثبت نامه سایر استانها ، در سایت سامانه )www.setadiran.ir( بخش " ثبت نام/ پروفایل تامین کننده/ مناقصه گر" موجود است.
شركت شهركهاي صنعتي فارس

شناسه آگهی ۱۷۹۹۵۷۰

فراخوان ارزیابی کیفی مناقصه 
عمومی دو مرحله ای 

FID-0205102 شماره
باتری لید اسید

نوبت اول
شــرکت نفت فلات قاره ایــران در نظر دارد فراخــوان فوق الذکــر را از طریق ســامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان 
 تا بازگشایی پیشــنهادات از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد( به آدرس 
www.setadiran.ir و شماره فراخوان ۲۰۰۳۰۹۳۶۳۱۰۰۰۲۱۱ انجام خواهد شد. متقاضیان 
شــرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای 
الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار:           تلفن: ۲۳۹۴۲۶۳۳
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:

مرکز تماس: ۴۱۹۳۴-۰۲۱      دفتر ثبت نام : ۸۵۱۹۳۷۶۸ و ۸۸۹۶۳۷۳۷
روابط عمومی شركت نفت فلات قاره ايران

شناسه آگهی ۱۸۰۲۲۱۶

مناقصه تك مرحله ای
)نوبت دوم(

سازمان مدیریت پسماند شهرداری آبادان در 
نظر دارد یک دستگاه لودر جهت استفاده در 

سایت دفن برای مدت یکسال بصورت اجاره از طریق استعلام بهاء 
با حضور اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط بکارگیری .نماید 
متقاضیان به منظور کسب اطلاع و دریافت فرم استعلام بهاء میتوانند 
 WWW.setadiran.ir همه روزه به سامانه ســتاد به آدرس

مراجعه نمایند.
برآورد اولیه : مبلغ ۱۷/۵۲۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال

مدت اجرا: یک سال شمسی
دستگاه نظارت : سازمان مدیریت پسماند شهرداری آبادان

شناسه آگهی ۱۸۰۴۰۲۱ 
سازمان مديريت پسماند شهرداری آبادان



اقتصاد2
ایران

سهم تهران 60 درصد؛
بانک های ۳۱ استان ۸۳۰۰ همت 

وام دادند
تازه ترین آمار از مانده کل تسهیلات و سپرده 
های بانکی در ۳۱ اســتان کشــور نشان می 
دهد، تا پایان مردادماه امســال تســهیلات 
جاری و غیرجاری بانک ها در کشور به ۸ هزار 
و ۳۰۰ همت رسیده که ۶۰ درصد سهم استان 

تهران است.
تازه ترین گزارش بانک مرکزی از آمار مانده 
تسهیلات و سپرده های ریالی و ارزی بانکها 
و موسسات اعتباری به تفکیک استان ها در 
پایان مرداد ماه امســال نشــان می دهد که 
جمع کل تسهیلات جاری و غیرجاری بانکها 
در ۳۱ استان و مناطق آزاد به ۸۳،۲۵۸،۶۷۷ 
میلیارد ریال رسیده است. کما اینکه سپرده 
های بانکــی ۱۰۹،۲۵۷،۷۲۴ میلیارد ریال 

شده است.
گفتنی اســت، جمع کل ســپرده ها پس از 
کسر ســپرده قانونی در تاریخ مورد گزارش 
۹۹،۵۱۵،۱۲۳ میلیــارد ریال بوده اســت. 
در بین ۳۱ اســتان همانطور کــه قابل پیش 
بینی است اســتان تهران بیش از ۶۰ درصد 
تسهیلات و ســپرده ها را به خود اختصاص 
داده است. بانک مرکزی البته یکی از علل مهم 
بالا بودن رقم تسهیلات و سپرده ها در استان 
تهران را استقرار دفاتر بســیاری از شرکتها 
و موسسات تولیدی سایر اســتانها در استان 
تهران اعلام و تاکید کــرده عمده فعالیتهای 
بانکــی این دســتگاه هــا از طریق شــعب 
 بانکها و موسســات اعتباری اســتان مذکور

 انجام می شود.
همچنین در تحلیل و بررسی آمار مربوط به 
ســپرده های بانکی در ۳۱ استان باید به این 
نکته توجه کرد که ســپرده ها شامل سپرده 
های ریالی و ارزی می باشــد که سپرده های 
ارزی فاقد ســپرده قانونی است. سهم استان 
تهران از سپرده های بانکی در پایان مردادماه 
امسال ۶۲،۲۹۴،۲۹۴ میلیارد ریال بوده است 
که سهم سپرده ها پس از کسر سپرده قانونی 
۵۷،۶۵۴،۸۲۰ میلیارد ریال اعلام شده است.
تسهیلات جاری و غیرجاری استان تهران در 
تاریخ مورد بررســی ۵۰،۴۱۳،۷۱۹ میلیارد 

ریال برآورد شده است.
بعد از اســتان تهران بیشــترین آمار سپرده 
ها و تســهیلات بانکی به ترتیــب مربوط به 
استانهای اصفهان، خراسان رضوی، مازندران، 
فارس، خوزستان، اذربایجان شرقی، گیلان، 
کرمــان، آذربایجان غربی، کرمانشــاه، یزد، 
گلستان، همدان، مرکزی، سمنان، لرستان، 
اردبیل، قزوین، هرمزگان، بوشهر، کردستان، 
زنجان، قم، سیستان و بلوچستان، چهارمحال 
و بختیــاری، ایلام، کهکیلویــه و بویراحمد، 
خراسان شــمالی، خراســان جنوبی، البرز و 

مناطق آزاد است.
استان اصفهان تا تاریخ پایان مردادماه امسال 
۵،۰۶۳،۴۶۴ میلیارد ریال سپرده داشته است. 
سپرده ها پس از کسر ســپرده قانونی در این 
استان به ۴،۵۱۵،۵۳۲ میلیارد ریال رسیده 
است. تسهیلات جاری و غیرجاری اصفهانی 
ها در تاریخ مورد بررسی ۳،۳۴۱،۸۴۴ میلیارد 

ریال بوده است.
سپرده های استان خراسان رضوی در تاریخ 
مورد بررسی ۴،۲۴۲،۹۸۵ میلیارد ریال بوده 
است. البته این رقم بعد از کسر سپرده قانونی 
به ۳،۷۷۶،۲۷۶ میلیارد ریال رســیده است. 
کما اینکه تســهیلات جاری و غیرجاری این 
اســتان هم ۲،۶۷۳،۲۵۲ میلیارد ریال اعلام 

شده است.
مازندرانی ها تا پایان مردادماه ۲.۷۱۰،۶۴۱ 
میلیارد ریال سپرده در بانکهای کشور داشته 
اند این رقم بعد از کســر ســپرده قانونی به 
۲،۴۱۲،۳۵۰ میلیارد ریال رســیده اســت. 
جمع تســهیلات جاری و غیرجاری استان 
مازندران در تاریخ مورد بررسی ۱،۷۴۰،۷۳۹ 

میلیارد ریال بوده است.
ســپرده های اســتان فارس ۳،۹۷۳،۱۰۰ 
میلیارد ریال بوده که پس از کســر ســپرده 
قانونی به ۳،۵۴۰،۱۰۲ میلیارد ریال رسیده 
است. مجموع تســهیلات جاری و غیرجاری 
این استان هم۲،۰۶۱،۴۳۴ میلیارد ریال بوده 
است. استان خوزستان ۳،۴۵۰،۱۶۵ میلیارد 
ریال تا پایان مردادماه ســپرده در سیســتم 
بانکی داشته که پس از کسر سپرده قانونی به 
۳،۰۷۸،۰۲۶ میلیارد ریال رسیده است. جمع 
تســهیلات جاری و غیرجاری این استان هم 

۲،۲۵۸،۶۵۱ میلیارد ریال بوده است.

خبر

وزیر امــور اقتصــادی و 
دارایــی، ایجاد ســامانه 
یکپارچــه را ســبب رفع 
مغایرت بین دســتگاه ها 
و بانک ها بــرای پرداخت 
تســهیلات عنوان کرد و گفت: بودجه سال آینده 
کشــور به صورت یکپارچه خواهد بود تا از طریق 
ترکیب منابع با بانک ها کارهای مهمی برای اشتغال 

زایی و رشد تولید انجام دهیم.
به گزارش ایرنا، در جلســه علنی مجلس شــورای 
اسلامی، بررسی گزارش مشترک کمیسیون های 
اقتصادی و ویژه حمایت از تولید و نظارت بر اجرای 
سیاســت های کلی اصل )۴۴( قانون اساســی در 
مورد عملکــرد تبصره های موســوم بــه تولید و 
اشــتغال)تبصره ۱۸( در قوانیــن بودجه ۱۴۰۰ تا 
۱۴۰۲ و تبصره)۲( قانون بودجه ۱۴۰۳ کل کشور 
جهت تشــریح وضعیت موجود در دستور کار قرار 

گرفت.
»عبدالناصر همتی« وزیر امور اقتصادی و دارایی، 
در قرائت گزارش خود در این بــاره گفت: از زمان 
حضورم در وزارت اقتصاد تمام تلاشــم رفع برخی 
از ایرادات این تبصره بود و خوشــبختانه از ابتدای 
مهرماه تســهیلات این موضوع آغاز شده است. اما 
مشــکلی که در این چند ماه بوده، تامین ســامانه 
یکپارچه در دستور کار بود که نهایی شد و با وجود 
این سامانه مغایرتی بین بانک ها و استان های کشور 

و دستگاه ها وجود ندارد. وزیر امور اقتصادی و دارایی 
تاکید کرد: یکی از مشکلات به منابعی که تخصیص 
پیدا می کند مربوط اســت که در ســال ۱۴۰۰ به 
میزان ۱۸.۹ هزار میلیارد تومان مبلغی است که در 
بودجه پیش بینی کردند و به صندوق ثروت واریز 
شده است و از آن طریق باید به کمک بانک ها این 

موضوع را پیش ببریم.
وی یادآور شد: در سال ۱۴۰۱ به میزان ۱۴.۸ همت 
نقد برای موضوع اشتغال و رشد تولید در نظر گرفته 
شده بود و میزان ۱۷.۶ همت هم متاسفانه به صورت 

اوراق انجام شــد. البته وقتی اوراق بــه بانک داده 
می شــود باید بانک ها آن اوراق را در بازار به فروش 
برســانند ولی این اوراق با توجه به تاریخ سررسید 
آنها تا ۵۵ درصد ارزش خود را حفظ کرد و حدود ۴۵ 

درصد، ارزش آن از دست می رود.
همتی تاکید کرد: آنچه که در ســال ۱۴۰۱ برای 
رشــد تولید و اشــتغال در نظر گرفته شد، ۱۵.۳ 
همت است و در سال ۱۴۰۲ میزان ۲ همت نقدی 
برای این موضوع در نظر گرفته شده بود و باقی آن 
یعنی ۲۴ همت اواراق بود که پس از تنزیل در سال 

۱۴۰۲ به میزان ۱۷ همت رســید. البته در ۶ ماه 
ابتدای امسال که درگیر ایجاد سامانه بودیم، امکان 
پرداخت تسهیلات برای اشتغال و رشد تولید نبود 
اما از شــهریورماه به صورت جدی پیگیر شدیم و 
همه قراردادهای عاملیت بســته شد و به بانک ها و 
دستگاه های اجرایی ابلاغ شده و آنها آمادگی لازم 

برای پرداخت را دارند.
وی یکــی از دلایلی که تدوین ســامانه را موضوع 
کنترل سقف پرداخت ها عنوان کرد و گفت: البته 
در سال ۱۴۰۳ مشکل اساسی این است که بودجه 
دچاری کســری اســت و قرار بود این کســری از 
طریق بودجه هدفندی یارانه ها رفع شود، اما خود 
هدفمندی کسری ســنگین در ۶ ماه اول داشت و 
بخشی از بودجه عمومی را مجبور شدیم در موضوع 

هدفمندی یارانه ها هزینه کنیم.
وزیر اموراقتصاد و دارایی توضیح داد: به عبارتی باید 
بودجه عمومی را تامین کنیم و اســتفاده از منابع 
صندوق توســعه ملی برای تامین کسری محقق 
نشد و امیدواریم تا پایان سال بخشی از بودجه برای 

اجرای این تبصره تامین شود.
همتی خاطرنشــان کرد: با تلاشی که دولت انجام 
داده است بودجه ســال آینده کشــور به صورت 
یکپارچه خواهد بود و هر بودجه و هزینه ای در جای 
خود مشخص است و قابل جا به جا کردن نخواهد 
بود و امیدواریم پرداختی امسال را که سه برابر ۱۷ 
همت )حدود ۵۱ همت( است، از طریق ترکیب با 
منابع بانک ها کارهای مهمی برای اشتغال زایی و 

رشد تولید انجام دهیم.

مغایرت بین دستگاه ها و بانک ها برای پرداخت تسهیلات رفع شد

تامین تسهیلات اشتغالزایی و رشد تولید 

۳۵ هــزار خــودرو معطــل 
شماره گذاری

دبیر انجمن خودروسازان ایران با اعلام اینکه 
چرا کمیته معیار به اســتانداردی اســتناد 
می کند که لغو شــده اســت، افزود: شماره 
گذاری ۳۵ هزار خودرو معطل تصمیم کمیته 
معیار و ابلاغ آن توسط سازمان ملی استاندارد 

ایران است.
به گزارش تسنیم، اوایل مهرماه امسال انتشار 
تصاویری از پارکینگ ایران خــودرو خبر از 
دپوی خودروها در این شرکت خودروسازی 
داد امــا ایــران خــودرو در واکنــش به این 
موضوع اعلام کرد: علت افزایش خودرو های 
موجود طولانی شــدن فرآینــد صدور مجوز 
شماره گذاری از سوی سازمان استاندارد است.

در حال حاضر با گذشت ۱۵ روز از این موضوع 
هنوز مشــکل شــماره گذاری این خودروها 
حل نشــده و خریداران خودرو در بلاتکلیفی 

قرار دارند.
احمد نعمت بخش دبیر انجمن خودروسازان 
در گفت وگو با تســنیم، با اشاره به اینکه ۳۵ 
هزار دستگاه خودروی ســواری ایران خودرو 
معطل شماره گذاری و تحویل مشتریان است، 
اظهار کرد: پلیس با استناد به استاندارد ۴۲۴۱ 
مصرف ســوخت خودرو ایــن محصولات را 
شماره گذاری نمی کند این درحالیست که در 
قانون ساماندهی صنعت خودرو این استاندارد 

لغو شده است.
وی با بیان اینکه براساس تبصره ۳ ماده قانون 
ســاماندهی صنعت خودرو باید سبد سوخت 
خودروســاز معیار قرار گیرد، گفت: براساس 
این تبصره اگر خودروساز معیار سبد سوخت 
را در محصولات خود رعایت نکند باید جریمه 
پرداخت کند. اما متاسفانه این موضوع با وجود 

ابلاغ، هنوز اجرا نشده است.
دبیــر انجمن خودروســازان ایــران با اعلام 
اینکه چــرا کمیته معیــار به اســتانداردی 
اســتناد می کند که لغو شده اســت، افزود: 
شماره گذاری ۳۵ هزار خودرو معطل تصمیم 
کمیته معیار و ابلاغ آن توســط سازمان ملی 
استاندارد ایران اســت. وی با تأکید بر اینکه 
در این رابطــه قانون اجرا نمی شــود، گفت: 
خودروســاز می تواند اگر سبد سوخت خود 
بالاتر از معیار سبد ســوخت باشد جریمه آن 
 را پرداخت کند. اما نباید مانع شماره گذاری 

محصولات شوند.
نعمت بخــش تصریح کــرد: در ایــن رابطه 
نامــه ای به آقــای آبنیکــی رئیــس بهینه 
سازی مصرف ســوخت و دبیر کمیته معیار 
نوشــته ام و امیدوارم هر چه زودتر با تشکیل 
کمیته معیــار و جایگزین کــرده تبصره ۳ 
قانون ســاماندهی صنعت خــودرو به جای 
 اســتاندارد ۴۲۴۱ نســبت به رفع مشــکل

 اقدام نمایند.
کمیتــه پنج گانه تحت عنــوان کمیته معیار 
از نماینــدگان وزارت خانه هــای نفت، نیرو، 
وزارت صمت، سازمان بهینه سازی و سازمان 
استاندارد تشکیل شده تا معیار مصرف سوخت 

را تعیین کند.

۴۴ همت از مطالبات گندمکاران 
پرداخت نشد

رئیس بنیاد ملی گندمکاران گفت: براســاس 
آمــار ۴۴ همــت از مطالبــات گندمکاران 
پرداخت نشده است که براســاس تبصره ۸ 
قانون بودجه، سازمان برنامه مکلف به تامین 
اعتبار اســت. عطاالّل هاشمی گفت: براساس 
آخرین آمار  از ابتدای فصل برداشت تاکنون 
 ۱۲ میلیون تن گندم از کشاورزان خریداری 

شده است.
به گفتــه او، بنابــر آمار حــدود ۴۴ همت از 
مطالبات کشــاورزان باقی مانده اســت و به 
رغم آنکه دولت قول داده بود تا پایان شهریور 
تسویه می شــود، اما متاســفانه وعده دولت 

عملیاتی نشده است.
هاشــمی ادامه داد: براســاس بند ۳ تبصره 
۸ قانون بودجه، ســازمان برنامــه مکلف به 
تامین اعتبار اســت و از طرفی مصوبه هیئت 
وزیران مبنی بــر تامین ۲۰۰ همــت اعتبار 
برای گنــدم و دارو را داریم که متاســفانه در 
این خصوص بدعهدی شــده اســت. رئیس 
بنیاد ملــی گندمــکاران گفت: با گذشــت 
۱۶ روز از وعــده دولت، خبــری از پرداخت 
مطالبات گندمــکاران نیســت، چنانچه  تا 
۲۰ مهــر پرداخت نشــود، علیــه تخلف و 
 ترک فعل ســازمان برنامه و جریمه دیرکرد 

شکایت می کنیم.
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تهــران- ایرنا- معــاون رئیس  جمهــور و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه لایحه بودجه 
۱۴۰۴ ابتدای آبان تقدیم مجلس شورای اسلامی 
می شــود، اعلام کرد: هیچ نگرانــی در خصوص 
تخصیص بودجه اشــتغال امســال وجود ندارد و 
اطمینان می دهم در نیمه دوم امسال این بودجه 

به دستگاه ها پرداخت خواهد شد. 
به گزارش ایرنا، »ســیدحمید پورمحمدی« در 
صحن علنی مجلس در پاسخ به دلایل تخصیص 
نیافتن بودجه اشتغال درســال جاری با بیان این 
مطلب افزود: در سال ۱۴۰۱، مبلغ ۲۲ هزار و ۴۰۰ 
میلیارد تومان و در ســال ۱۴۰۲، ۲۶ هزار و ۱۰۰ 
میلیارد تومان از سوی سازمان برنامه و بودجه برای 
اشتغال تخصیص داده شد و در سال جاری بنا به 
دلایلی که توضیح خواهم داد تاکنون این بودجه 
تخصیص نیافته است اما اکنون جزو اولویت های 
سازمان برنامه و بودجه است تا این بودجه در نیمه 

دوم سال تخصیص یابد.

وی دربــاره دلایل تخصیــص نیافتــن بودجه 
اشتغال سال جاری تاکنون گفت: نیمه اول سال 
هزینه های دولت بسیار زیاد و در مقابل درآمدهای 
دولت بسیار کم است چرا که به طور مثال باید پول 
گندم کاران و پاداش های بازنشستگی را پرداخت 
کنیم و از طرفی وصول درآمدهای دولت بسیار کم 
است، از این رو در نیمه دوم سال همواره تخصیص 

طرح های اشتغالزا آغاز می شود.
پورمحمدی بــه گزارش دریافتــی درباره میزان 
بودجه موجود در حســاب اشــتغال اشاره کرد و 
گفت: حدود ۳۱ هزار میلیارد تومان پول تخصیص 
داده شده از سوی دولت و هم برگشتی از بانک ها 
اکنون در حســاب بانک ها یا در حساب اشتغال 
موجود است؛ وقتی این میزان پول داریم تخصیص 
دوباره به این حساب یعنی اولویت ها را از بین بردن 
و چند برابر کردن پول در این حساب که درست 
نیست؛ بنابراین هرگاه بخش بیشتری از این پول 

هزینه شود، تخصیص بعدی آغاز خواهد شد.

وی در توضیح عملکرد ســازمان برنامه و بودجه 
طی شش ماه نخست امسال گفت: همواره از سوی 
دســتگاه های مرتبط گزارش عملکرد سال های 
پیش به سازمان برنامه و بودجه داده می شود و پس 
از آن بودجه مربوطه تخصیص می یابد بنابراین به 
محض اینکه گزارش ها وصول شــد، پرداخت ها 

آغاز می شود.
رئیس ســازمان برنامــه و بودجــه تصریح کرد: 
در ســال های گذشــته نیــز ســازمان برنامه و 
بودجــه به تکالیــف خــود عمل کرد، امســال 
 هم در نیمه دوم ســال اقدام هــای لازم صورت 

خواهد گرفت.
پورمحمدی بار دیگر یادآور شــد: آنچه باعث شد 
این موضوع به نیمه دوم سال کشیده شود، نخست 
ســبقت هزینه ها به درآمدهای دولــت در نیمه 
اول سال، دوم موجودی بیش از ۳۱ هزار میلیارد 
تومانی این حساب و سوم کامل نشدن گزارش های 
نظارتی مربوطه بوده تا ایرادات مشــخص شــود 

که بتوانیم آنهــا را همزمان در لایحــه بودجه به 
نمایندگان تقدیم کنیم و از طرفی بودجه لازم را 

تخصیص دهیم.
وی در ادامــه وقت هفــت دقیقه ای خــود برای 
پاســخ در صحن علنی مجلس گفــت: یکم آبان 
طبــق تکلیفــی که مجلس شــورای اســلامی 
کــرده اســت کلیــات بودجــه و تبصره هــای 
 مربوطه ســال آینده را تقدیــم نمایندگان ملت 

خواهیم کرد.
معاون رئیس جمهور گفت: برای انطباق حداکثری 
این بودجه با برنامه هفتم توســعه و همچنین در 
راســتای نظر رئیس مجلس شورای اسلامی، روز 
۳۰ مهر یک روز پیش از تقدیم بودجه به مجلس، 
همایش مشترکی از سوی مجلس و دولت برگزار 
خواهد شــد تا در مورد نحوه اجرایی کردن قانون 
برنامه هفتم تبــادل نظر کنیم از ایــن رو از همه 
نمایندگان دعوت می کنم در این همایش موثر و 

مهم حضور داشته باشند.

مجری طرح خودکفایی گندم وزارت جهاد کشاورزی 
از صفر شدن واردات گندم خبر داد و گفت: با توجه به 
حمایت های وزارت جهاد کشاورزی در تولید گندم به 
خودکفایی رسیدیم و این مهم برای سال زراعی آینده 
نیز تداوم خواهد داشت. به گزارش ایرنا از وزارت جهاد 
کشاورزی، سهراب سهرابی در نخستین نشست ستاد 
زراعت کشــور از اجرای موفق طرح خرید تضمینی 
گندم مازاد بر نیاز کشاورزان در سال زراعی گذشته، 
بر تداوم تولید این محصول راهبردی در سال زراعی 
جدید ابراز امیدواری کــرد. وی تصریح کرد: در دهه 
۹۰ و سال های ۱۴۰۰، ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ به خودکفایی 
رسیدیم که در این ســال ها میزان اختصاص کود و 

استفاده از بذور اصلاح شده بیشتر بوده است.

سهرابی با تاکید براینکه تولید گندم از ۹ میلیون تن 
در سال ۱۴۰۰ به ۱۵ میلیون تن رسیده  است، گفت: 
به دلیل مصرف متعادل کودهای شیمیایی، توسعه 
ســامانه  های نوین آبیاری، افزایش مصرف بذرهای 
اصلاح شده، افزایش سطح کشــت های مکانیزه و 
شرایط اقلیمی بوده است. وی افزود: این افزایش تولید 
را مدیون طرح جهش تولید در دیمزارها هستیم به 
طوری که واردات گندم از هفت میلیون تن در سال 
۱۴۰۰ به صفر رسیده است و مصرف کودهای پتاسه 
از ۶۲ هزار تن در سال ۱۴۰۰ به ۲۰۷ هزار تن رسید. 
مجری طرح گندم اظهار داشت: قیمت گندم امسال 
به ۲۰ هزار و ۵۰۰ تومان رسید که این افزایش قیمت 

باعث تداوم خودکفایی خواهد شد.

یک کارشناس اقتصادی با بیان "در زمان حاضر افزایش 
نرخ ارز فقط ناشی از تنش های سیاسی و بالاگرفتن 
منازعات منطقه ای است."، گفت: در شرایط فعلی اخبار 
مرتبط با کاهش تنش ها بیش از هر مداخله ای در بازار 
ارز اثرگذار است. مرتضی افقه؛ اقتصاددان در گفت وگو 
با تسنیم و در پاسخ به این پرسش؛ "عمده ترین دلایل 
افزایش نرخ ارز از نظر شما چیست؟" گفت: در زمان 
حاضر افزایش نرخ ارز فقط ناشی از تنش های سیاسی 
و بالاگرفتن منازعات منطقه ای است، بنابراین تا زمانی 
که تنش های سیاسی به قوت خود باقی است هیجانات 
ارز نیز تابع مسائل سیاســی باقی می ماند اما موقتی 
خواهد بود. وی دراین باره یادآور شد: لازم به ذکر است 
بخشی از افزایش نرخ ارز ناشی از نگرانی مردم نسبت 

به تنش های منطقه ای و ورود کشــور به درگیری با 
اسرائیل اســت. وی گفت: به هرحال طرف مقابل ما 
یعنی اسرائیل یک رژیم یاغی است که نشان داده است 
ابایی از خونریزی و ترور ندارد، این موضوع یعنی تأکید 
و پافشاری نتانیاهو برای گسترش جبهه های جنگ 
زمینه ساز افزایش نرخ ارز و بازگشت هیجانات به نرخ 
ارز شده است. افقه معتقد است: بخشی از مداخلات 
بانک مرکزی طــی ماه های گذشــته از قبیل دنبال 
کردن رویکرد های ثبات اقتصــادی و ارزی و کنترل 
رشــد نقدینگی تا حدی در کاهش نوسانات نرخ ارز 
اثرگذار بوده است به این خاطر مردم انتظار دارند برای 
باقی نماندن انتظارات تورمی، بانک مرکزی مداخله 

مدیریتی درستی در دستور کار قرار دهد.

براساس آمار در سال زراعی گذشــته ۵۳ تا ۵۴ درصد 
بخش زراعت تحت پوشــش بیمه بوده اســت که در 
برنامه هفتم ۱۰۰ درصد محصولات اساسی باید بیمه 

فراگیر شوند.
براســاس بند ۳ ماده ۳۳ برنامه هفتم بیمه اجباری در 
خصوص محصولات زراعی شــامل گنــدم، دانه های 
روغنی، حبوبات، نیشکر، چغندر قند، ذرت و برنج را از 
جمله برنامه های صندوق بیمه کشاورزی نام برد که بنابر 
رایزنی های صندوق با وزارت جهادکشاورزی، سازمان 
برنامه و بودجه و مجلس اجرای بیمه فراگیر در مورد این 

محصولات در سال زراعی جدید باید محقق شود.
آمارها حاکی از آن اســت که ســال زراعی گذشــته 
در زیربخش زراعت کشــور حدود ۳ میلیــون و ۹۰۰ 
هزارهکتار معــادل ۵۳ تا ۵۴ درصد، دیــم ۶۷ درصد، 
باغات ۴۲۰ هزارهکتار معــادل ۳۳ تا ۳۴ درصد، طیور 
یک میلیارد و ۳۵۰ میلیون قطعه طیور معادل ۹۹درصد 
و ۴۳ تا ۴۴ درصد آبزیان تحت پوشش بیمه قرار دارند، 
در بخش دام عملکرد نسبتا ضعیف تر است به طوریکه 
۹ میلیون راس معادل ۱۴ تا ۱۵ درصد بیمه هســتند 
که براین اساس کمترین پوشش بیمه ای در زیربخش 

دام است.
قدرت الل نوری معــاون امور بیمه ای ســتاد صندوق 
بیمه کشاورزی گفت: پوشــش تدریجی بیمه ای کل 

زیربخش های زراعت، دام، طیور، آبزیان و باغات در سال 
نخســت برنامه هفتم، نیازمند  ۴۶ هزار میلیارد تومان 
اعتبار است که از این میزان حدود ۳۶ هزار میلیارد تومان 
سهم دولت است که این امر بدان معناست که مجموع 
اعتبار فعلی صندوق بیمه کشاورزی باید حدود ۴ ۵. برابر 

افزایش یابد.
به گفته نوری، در حال حاضر براساس قوانین بالادستی 
تنها مرجعی که می تواند از کشــاورزان خسارت دیده 
حمایت کند، صندوق بیمه کشاورزی است که بدلیل 
محدودیت اعتباری ممکن اســت نتوانیم ۱۰۰ درصد 
خواسته کشاورزان را برقرار کنیم، اما با پرداخت غرامت، 
امکان بازگشت تولیدکنندگان به چرخه تولید وجود دارد.
او با بیان اینکه بخش طیور با ۹۸ تا ۹۹ درصد بالاترین 
سطح بیمه را داراست، افزود: به طور متوسط در تمامی 
زیربخش ها ۶۷ تا ۶۸ درصد حق بیمه توســط دولت 
پرداخت می شود. اما در حوزه گیاهان دارویی سهم دولت 
۸۵ درصد، طیور و زراعت ۷۵ درصد است و کشاورزان 

بصورت اعتباری یا اقساط پرداخت می کنند.
قاسم پیشــه ور رئیس اتاق اصناف کشــاورزی گفت: 
در قانون برنامه هفتم پیش بینی شــده که محصولات 
استراتژیک برای کشاورزانی که کشت قراردادی انجام 
دهند، بدون پرداخت حق بیمه توســط کشاورز تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرد، این درحالی است که در سنوات 

قبل کشاورزان مبلغی پرداخت می کردند. به گفته او، 
صنعت بیمه در دنیا پشتوانه خوبی برای تمامی بخش 
ها بویژه کشاورزی است، اما بدعهدی و کم مهری پاسخ 
نمی دهد چراکه این امر باعث می شــود کشاورزان بی 
اعتماد یا کم اعتماد شوند. به عنوان مثال کشاورزانی که 
در سنوات قبل محصولات خود را بیمه کرده بودند، در 
زمان پرداخت خسارت با مشکلات روبرو شدند چراکه 
ســتاد بحران اعلام نکرده بود که این  منطقه شــامل 
خشکسالی است، از این حیث کشاورزان آسیب دیدند 
که انتظار می رود در برنامه هفتم این اتفاقات رخ ندهد 
و همانند دیگر بخش ها نسبت به تعهدات خود در بحث 
 پوشش بیمه ای پایبند باشند تا کشاورزان کشت پایدار 

داشته باشند.
پیشه ور ادامه داد: با توجه به آنکه خسارت سیل و تگرگ 
هرچندسال یکبار رخ می دهد، کشــاورزان تصور می 
کنند که هرساله باید حق بیمه را پرداخت کنند و بعد 
از گذشــت ۱۰ سال بدلیل وقوع ســیل و تگرگ دچار 
خسران شوند که در نهایت غرامت با تاخیر پرداخت شود 
یا  غرامت ناچیزی در برابر هزینه های تولید پرداخت شود 
که تمامی این عوامل موجب شده تا کشاورز رغبتی به 

بیمه نداشته باشد.
رئیس اتاق اصناف کشاورزی با تاکید بر اهمیت به بیمه 
بخش کشاورزی همانند دیگر کشورها افزود: با توجه به 

آنکه کشاورزی در ایران خرده مالکی و خصوصی است، 
اما عملکرد دولت در حوزه بیمه محصولات کشاورزی 
در این مدت به گونه ای بوده که با کشــاورزان بدرستی 

رفتار نشده است.
به گفته او، بیمه محصولات کشاورزی بدلیل نداشتن 
منابع مالی خوب ســربزنگاه به داد کشاورز نمی رسند 
که در نهایت با تاخیر در پرداخت غرامت ها، کشاورزان 
استقبال نمی کنند، درحالیکه انتظار کشاورزان برآن 
است که به محض ایجاد خســارت در کوتاه ترین زمان 

غرامت آنها پرداخت شود.
رئیس اتاق اصناف کشاورزی ادامه داد: با تخصیص منابع 
مالی مناسب یا ارائه خدمات به کشاورزان در قالب کشت 
های قراردادی، هزینه ها باید برآورد و مشوق هایی در 
نظر گرفته شود تا بدلیل مسائل تغییر اقلیم، کشاورزان به 

بیمه محصولات ترغیب شوند.
بنابر آمار اعلامی صندوق بیمه کشاورزی به طور متوسط 
۳۸ تا ۴۰ درصد ســطوح قابل بیمه شدن تحت بیمه 
کشاورزی اســت. براین اساس ســال گذشته نزدیک 
۵ هزار و ۸۵۰ میلیارد تومان غرامــت به بیمه گذاران 
پرداخت کردیم که نزدیــک ۷۳ تا ۷۴ درصد مربوط به 
بخش های زراعت و باغات ناشی از خشکسالی های اخیر 
و سرمازدگی و مابقی مربوط به دام، طیور و آبزیان ناشی 

از ورود بیماری های ناشناخته به کشور است.

لایحهبودجه۱۴0۴اولآبانتقدیممجلسمیشود
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بانک مرکــزی از اول فروردین ماه تا ۱۶ مهر ماه 
امسال، ۳۵ میلیارد دلار و ۵۷۷ میلیون دلار ارز 
برای واردات کالاهای اساســی، دارو، کالاهای 
تجاری و بازرگانــی، واردات در مقابل صادرات 
و خدمات تامین کرده اســت. به گزارش بانک 
مرکزی، در این مدت برای کالاهای اساســی و 
دارو هفــت میلیارد و ۸۴۵ میلیــون دلار، برای 
کالاهای تجاری و بازرگانــی مبلغ ۱۹ میلیارد و 
۵۶ میلیون دلار، برای خدمات ۸۴۶ میلیون دلار 
و برای واردات در مقابل صادرات هفت میلیارد و 
۸۳۰ میلیون دلار تأمین ارز صورت گرفته است.

بر اساس این گزارش، بانک مرکزی برای واردات 
کالاهای اساســی و کشاورزی شــامل گندم، 
دانه های روغنی و نهاده های دامی شش میلیارد 
و ۱۱۶ میلیون دلار و برای دارو، مواد اولیه دارویی 
و تجهیزات پزشکی یک میلیارد و ۷۲۹ میلیون 

دلار ارز تامین کرده است.
شایان ذکر است بانک مرکزی در مجموع هفت 
میلیــارد و ۸۴۵ میلیــون دلار بــرای کالاهای 
اساسی و کشــاورزی و دارو و تجهیزات پزشکی 
را با نــرخ ۲۸۵۰۰ تومان و با هــدف حمایت از 
مصرف کنندگان و دسترسی اقشــار جامعه به 
کالاهای ضروری با قیمــت ارزانتر تامین کرده 

است.
این گزارش حاکی از آن اســت کــه در این بازه 
زمانی برای کالاهای تجاری و بازرگانی مبلغ ۱۹ 
میلیارد و ۵۶ میلیون دلار و برای واردات در مقابل 
صادرات مبلغ هفت میلیارد و ۸۳۰ میلیون دلار 
و در مجمــوع ۲۶ میلیــارد و ۸۶۶ میلیون دلار 

تأمین ارز صنایع صورت گرفته اســت. براساس 
این گــزارش، تامین ارز نیمایی بــرای »صنایع 
حمل و نقل و خودرو« معادل دو میلیارد و ۶۱۴ 
میلیون دلار، »صنایع معدنــی« یک میلیارد و 
۹۷۷ میلیون دلار، »ماشــین آلات و تجهیزات 
تولید« معادل یک میلیارد و ۸۴۱ میلیون دلار، 
»صنایع و تجهیزات برق و الکترونیک« معادل دو 
میلیارد و ۳۷۷ میلیون دلار، »صنایع شیمیایی 
و پلیمری« یک میلیــارد و ۹۵۹ میلیون دلار، 
»منسوجات و پوشاک« معادل ۹۴۱ میلیون دلار 

صورت گرفته است.
این گروه هــا همچنین به ترتیب یــک میلیارد 
و ۸۲۵ میلیــون دلار، یــک میلیــارد و ۵۴۲ 
میلیــون دلار، یــک میلیــارد و ۴۰۵ میلیون 
دلار، ۲۷۲ میلیــون دلار، ۶۴۵ میلیــون دلار، 
۵۲ میلیون دلار ارز توافقــی یا واردات در مقابل 
 صادرات تا پایــان روز ۱۶ مهر ماه ســال جاری 

دریافت کرده اند.
همچنین تا ۱۶مهر مــاه، ســایر صنایع هفت 
میلیارد و ۸۳۰ میلیون دلار ارز نیمایی و بیش از 
دو میلیارد و ۸۹ میلیون دلار ارز توافقی یا واردات 
در مقابل صادرات دریافت کردند. گفتنی است، 
امروز در تالار اســکناس ارز مرکز مبادله ایران، 
دلار با نرخ ۴۹ هزار و ۹۱۰ تومان، یورو با نرخ ۵۴ 
هزار و ۷۶۵ تومان و درهم با نرخ ۱۳ هزار و ۵۹۰ 
تومان مورد مبادله قــرار گرفت. هم چنین تالار 
حواله ارز، شاهد مبادله دلار با نرخ ۴۷ هزار و ۲۶۳ 
تومان، مبادله یورو با نرخ ۵۱ هزار و ۸۶۱ تومان 

و مبادله درهم با نرخ ۱۲ هزار و ۸۶۹ تومان بود.

سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری گفت: با 
تمامی متخلفانی که در چند روز گذشــته اقدام 
به عدم اســترداد بلیت کرده اند و یا مسافران را 
در اولویت پرواز قرار نداده باشند برخورد قضایی 

می شود.
جعفریازرلو ســخنگوی ســازمان هواپیمایی 
کشــوری  در خصوص مشــکلاتی که در چند 
روز اخیر در پرواز های باطل شــده در شــرایط 
غیرمترقبه برای مسافران ایجاد شده است گفت: 
تمامی شرکت های هواپیمایی ملزم هستند که   
در اولین فرصت تمامی مبالغ بلیت را بدون هیچ 
کسر جریمه بازگردانده و یا اقدام به ارائه صندلی 

در اولین پرواز کنند.
وی با بیان اینکه در خصوص شــرایط رسیدگی 
به امور مسافران در شرایط غیرمترقبه، سازمان 
هواپیمایی کشوری در اطلاعیه ای به شرکت های 
هواپیمایــی داخلی و خارجــی و عوامل فروش 
بلیت آنهــا اخطار داده اســت گفــت: هرگونه 
اقدام ســودجویانه مانند افزایش ناگهانی بهای 

بلیت، عدم تخصیــص جا به مســافران دارای 
بلیت پرواز ابطال شده و فروش ظرفیت موجود 
در پرواز ها به مســافران جدید بــا مبالغ گرانتر 
و ســایر اقداماتی که نشــانگر سوء اســتفاده از 
شرایط حاضر به ضرر مســافر و به سود شرکت 
 باشــد به دقــت رصد و بــا متخلفــان برخورد 

شدید می شود.
او اظهار کرد: همچنین به هنگام دریافت شکایت 
از مســافر ضمن تشــکیل پرونده موضوع مورد 
بررسی کارشناســی قرار خواهد گرفت و پس از 
احراز تخلــف ضمن برخورد قانونــی در حیطه 
اختیارات ســازمان، تمامی پرونده و مستندات 
مربوطه با تعیین وصف مجرمانه آن به دادسرای 
عمومی و انقلاب ناحیــه ۳۰ )ویژه فرودگاه های 

تهران( ارجاع خواهد شد.    
یازرلو یاد آور شــد: مسافران در صورت مشاهده 
هرگونه تخلــف و یا گران فروشــی از ســوی 
شرکت های هواپیمایی حتما به سایت سازمان 

هواپیمایی کشور گزارش دهند .

نایب رئیس اتحادیه مرغداران گفت: برآورد ها حاکی از 
آن است که جوجه ریزی مهرماه از ۱۴۰ میلیون قطعه 
فراتر برود که این میزان مازاد بر نیاز کشور است. سید 
صدرالدین عظیمی گفت: برآوردها حاکی از آن است 
که در مهرماه جوجه ریزی از ۱۴۰ میلیون قطعه فراتر 

رود که این میزان مازاد بر نیاز کشور است.
او متوسط تولید ماهانه گوشــت مرغ را ۲۶۰ تا ۲۷۰ 
هزارتن اعلام کرد و افزود: بنابر آمار ماهانه ۲۳۰ تا ۲۴۰ 
هزارتن مرغ مورد نیاز کشــور است که براین اساس 

ماهانه ۲۰ تا ۳۰ هزارتن مازاد بر نیاز کشور است.
عظیمی با بیان اینکه صادرات مرغ کماکان متوقف 
است، گفت: برآوردها حاکی از آن است که صادرات 
مجدد از سر گرفته شود، هرچند بنابر برنامه ماهانه 
۱۰ هزارتن مرغ در نیمه دوم ســال باید به بازارهای 
هدف صادر شــود، در غیراین صورت با مازاد تولید 
روبرو می شویم. نایب رئیس اتحادیه مرغداران ادامه 
داد: اگر ماهانه ۱۰ هزارتن مرغ بــه بازارهای هدف 
صادر شود، رقمی بالغ بر ۶۰۰ میلیون دلار ارزآوری 

خواهیم داشت.
او با بیان اینکه قیمت جوجه یکروزه کماکان بالاست، 
افزود: هم اکنون متوســط قیمــت هرقطعه جوجه 
یکروزه ۳۰ تا ۳۵ هزارتومان است، درحالیکه حداکثر 
باید ۱۶ تا ۲۰ هزارتومان باشد. درحالیکه هیچ برخورد 

تعزیراتی با گرانفروشان جوجه نشده است.
عظیمی درباره آخرین وضعیــت تامین نهاده های 

دامی گفت: هم اکنون در تامین کنجاله سویا مشکلی 
نداریم، اما زمینه ذرت در بــازار بدلیل کاهش ثبت 
سفارش کمتر بوده است که همین امر موجب شد تا 
پشتیبانی امور دام قیمت هرکیلو ذرت از ۹ هزار و ۶۰۰ 
به ۱۲ هزار و ۱۰۰ تومان برسد که بی تردید این امر در 

افزایش قیمت ذرت در بازار آزاد اثر گذار است.
نایب رئیس اتحادیه مرغداران گوشتی با بیان اینکه 
پتانسیل تولید ســالانه ۳ میلیون تن مرغ در کشور 
وجود دارد، افزود: با اســتفاده حداکثری از ظرفیت 
واحدهای مرغداری امکان تولید تا ۳ میلیون و ۵۰۰ 
هزارتن مرغ در کشور وجود دارد، درحالیکه نیاز کشور 
۲ میلیون و ۲۰۰ تا ۲ میلیون و ۳۰۰ هزارتن است و 
مابقی آم ظرفیت صادراتی است که ارزآوری آن رقم 

قابل توجهی است.
او با اشاره به چالش های پیش روی تولیدکنندگان 
مرغ گفت: هم اکنون قیمت جوجه یکروزه بالاست 
و از طرفی مرغداران به ســبب تامین نهاده ها نیاز به 
نقدینگی دارند، درحالیکه بانک ها سیاست انقباضی 
دارند و تســهیلاتی از ســوی بانک عامل پرداخت 
نمی شود، ضمن آنکه نســبت به پرداخت مطالبات 
قبلی فشار می آوردند که در نهایت اگر نقدینگی لازم 
در اختیار مرغداران قرار نگیرد، جوجه ریزی کاهش 
می یابد. براین اساس مسئولان برای پرداخت بدهی 
مرغداران بــه بانک ها و تســهیلات باید تمهیداتی 

اتخاذ کنند.

وزیر نیرو با بیان اینکه تامین برق پایدار اوج بار سال آینده 
به تعمیرات نیروگاهی به موقع در فصل سرد سال وابسته 
است، افزود: لازم اســت با هدف آگاهی بخشی و افزایش 
مشــارکت مردم در برنامه های مدیریت مصرف ســاز و 

کارهای جدیدی برای گفت و گو با مردم ترسیم شود.
به گزارش وزارت نیرو، "عباس علی آبادی" در جلســه 
امور برق و انرژی وزارت نیرو که با حضور مدیران ارشــد 
صنعت برق کشور برگزار شد، با تاکید بر لزوم اجرای دقیق 
برنامه های تنظیم شده با هدف تامین برق پایدار زمستان 
و تابستان آینده گفت: با توجه به کاهش مصرف برق در 
فصل سرد سال، لازم است توجه ویژه ای به انجام به موقع 
تعمیرات و رفع محدودیت های نیروگاهی صورت گیرد تا 

بتوانیم در اوج بار ســال آینده با حداکثر ظرفیت موجود 
نسبت به تولید و تامین برق اقدام کنیم.

وزیر نیرو در ادامه به اهمیت اطلاع رسانی و اصلاح ساز و 
کارهای گفت و گو با مردم پیرامون صنعت برق اشاره کرد و 
در این خصوص بیان کرد: یکی از چالش های بزرگ صنعت 
برق کشور مصرف زیاد گروه اندکی از مشترکان بخش های 
مختلف به ویژه بخش خانگی است. بخش خانگی در واقع 
در حال استفاده غیرمستقیم از حق و سهم سایر مشترکان 
است و ما باید با ترسیم ساز و کارهای جدید تعامل و گفت 
و گو با مردم، ضمن افزایش آگاهی ایشان در این خصوص، 
نسبت به افزایش مشارکت آنها در حوزه مدیریت و بهینه 

سازی مصرف برق اقدام کنیم.

معاون رئیس  جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد: هیچ 
نگرانی در خصوص تخصیص بودجه اشتغال امسال وجود ندارد و به 
نمایندگان مجلس شورای اســلامی اطمینان می دهم در نیمه دوم 

امسال این بودجه به دستگاه ها پرداخت خواهد شد.
به گزارش ایرنا، »سیدحمید پورمحمدی« امروز سه شنبه در صحن 
علنی مجلس در پاســخ به دلایل تخصیص نیافتن بودجه اشتغال 
درسال جاری با بیان این مطلب افزود: در سال ۱۴۰۱، مبلغ ۲۲ هزار و 
۴۰۰ میلیارد تومان و در سال ۱۴۰۲، ۲۶ هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان از 
سوی سازمان برنامه و بودجه برای اشتغال تخصیص داده شد و در سال 
جاری بنا به دلایلی که توضیح خواهم داد تاکنون این بودجه تخصیص 
نیافته است اما اکنون جزو اولویت های سازمان برنامه و بودجه است تا 

این بودجه در نیمه دوم سال تخصیص یابد.
وی درباره دلایل تخصیص نیافتن بودجه اشتغال سال جاری تاکنون 
گفت: نیمه اول سال هزینه های دولت بسیار زیاد و در مقابل درآمدهای 
دولت بسیار کم اســت چرا که به طور مثال باید پول گندم کاران و 
پاداش های بازنشستگی را پرداخت کنیم و از طرفی وصول درآمدهای 
دولت بسیار کم است، از این رو در نیمه دوم سال همواره تخصیص 
طرح های اشتغالزا آغاز می شــود. پورمحمدی به گزارش دریافتی 
درباره میزان بودجه موجود در حساب اشــتغال اشاره کرد و گفت: 
حدود ۳۱ هزار میلیارد تومان پول تخصیص داده شده از سوی دولت 
و هم برگشتی از بانک ها اکنون در حساب بانک ها یا در حساب اشتغال 
موجود اســت؛ وقتی این میزان پول داریم تخصیص دوباره به این 
حساب یعنی اولویت ها را از بین بردن و چند برابر کردن پول در این 
حساب که درست نیست؛ بنابراین هرگاه بخش بیشتری از این پول 

هزینه شود، تخصیص بعدی آغاز خواهد شد. وی در توضیح عملکرد 
سازمان برنامه و بودجه طی شش ماه نخست امسال را اینچنین عنوان 
کرد: همواره از سوی دستگاه های مرتبط گزارش عملکرد سال های 
پیش به سازمان برنامه و بودجه داده می شود و پس از آن بودجه مربوطه 
تخصیص می یابد بنابراین به محض اینکه گزارش ها وصول شــد، 
پرداخت ها آغاز می شود. رئیس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: 
در سال های گذشته نیز سازمان برنامه و بودجه به تکالیف خود عمل 
کرد، امسال هم در نیمه دوم سال اقدام های لازم صورت خواهد گرفت.
پورمحمدی بار دیگر یادآور شد: آنچه باعث شد این موضوع به نیمه دوم 
سال کشیده شود، نخست سبقت هزینه ها به درآمدهای دولت در نیمه 
اول سال، دوم موجودی بیش از ۳۱ هزار میلیارد تومانی این حساب و 
سوم کامل نشدن گزارش های نظارتی مربوطه بوده تا ایرادات مشخص 
شود که بتوانیم آنها را همزمان در لایحه بودجه به نمایندگان تقدیم 

کنیم و از طرفی بودجه لازم را تخصیص دهیم.
وی در ادامه وقت هفت دقیقه ای خود برای پاســخ در صحن علنی 
مجلس گفت: یکم آبان طبق تکلیفی که مجلس شــورای اسلامی 
کرده است کلیات بودجه و تبصره های مربوطه سال آینده را تقدیم 
نمایندگان ملت خواهیم کرد. معاون رئیس جمهور گفت: برای انطباق 
حداکثری این بودجه با برنامه هفتم توسعه و همچنین در راستای نظر 
رئیس مجلس شورای اســلامی، روز ۳۰ مهر یک روز پیش از تقدیم 
بودجه به مجلس، همایش مشترکی از سوی مجلس و دولت برگزار 
خواهد شد تا در مورد نحوه اجرایی کردن قانون برنامه هفتم تبادل نظر 
کنیم از این رو از همه نمایندگان دعوت می کنم در این همایش موثر 

و مهم حضور داشته باشند.

دبیرکل خانه تعاونگران درباره مشاغل آینده در ایران گفت:توسعه فناوری 
هوش مصنوعی, اتوماسیون ها و دیجیتال سازی,تحریم ها و سیاست های 
بین المللی بر آینده مشاغل در کشور تأثیر دارند, که باید با راهکارهای موثر 

برای توسعه نیروی انسانی گام برداشت.
علی حسین شهریور، دبیرکل خانه تعاونگران در گفت وگو با تسنیم؛ درباره 
مشاغل آینده در ایران گفت: پیش بینی دقیق مشاغلی که در ایران طی پنج 
سال آینده نابود می شوند و یا ظهور خواهند کرد، بسیار دشوار است. این به 
دلیل پیچیدگی های متعدد اقتصادی، اجتماعی، تکنولوژیکی و سیاسی 
است که بر بازار کار تأثیر می گذارند.با این حال، می توانیم با بررسی روندهای 

جهانی و داخلی، برخی از روندهای کلی را پیش بینی کنیم.
 وی با اشــاره به عوامل تأثیرگذار بر تغییر بازار کار در ایران افزود: توسعه 
فناوری یکی از موضوعات مهم است.  پیشرفت فناوری های هوش مصنوعی، 
اتوماسیون و دیجیتال سازی بسیاری از مشاغل سنتی را تحت تأثیر قرار 
داده و مشاغل جدیدی را ایجاد خواهد کرد. همچنین تغییرات در ساختار 
اقتصادی نیز مهم است. تغییر ساختار اقتصادی ایران از اقتصاد دولتی به 
سمت اقتصاد بازار و خصوصی ســازی می تواند به ایجاد مشاغل جدید در 

بخش خصوصی منجر شود.
شهریور ادامه داد: تحریم ها و سیاســت های بین المللی بر روی صادرات، 
واردات و ســرمایه گذاری تأثیرگذار بوده و در نتیجه بر بازار کار نیز تأثیر 
می گذارد.رشد جمعیت و تحولات جمعیتی موضوع دیگری است. افزایش 
جمعیت و تغییر ساختار سنی جمعیت می تواند بر تقاضا برای برخی مشاغل 

خاص تأثیر بگذارد.
دبیرکل خانه تعاونگران افزود: تغییرات اقلیمی و بحران های زیست محیطی، 

تغییرات اقلیمی و بحران های زیست محیطی می توانند به ایجاد مشاغل 
جدید در حوزه های انرژی های تجدیدپذیر، محیط زیست و کشاورزی پایدار 
منجر شوند. وی با اشاره به اینکه مشاغلی که ممکن است در آینده با کاهش 
تقاضا روبرو شوند شامل مشاغلی اســت که تکراری و ساده است. مشاغل 
تکراری و ساده،مشاغلی که به راحتی می توان آن ها را اتوماتیک کرد، مانند 

برخی از مشاغل تولیدی و اداری، ممکن است با کاهش تقاضا روبرو شوند.
شهریور اظهار داشت: مشاغل وابسته به صنایع سنتی، با توسعه فناوری و 
تغییر الگوهای مصرف، برخی از صنایع سنتی ممکن است با کاهش تولید 
مواجه شوند و در نتیجه مشاغل وابسته به آن ها نیز کاهش یابند. وی با اشاره 
به اینکه  مشاغلی که ممکن است در آینده با افزایش تقاضا روبرو شوند نیز 
شامل مواردی مانند مشاغل مرتبط با فناوری است گفت: مشاغلی مانند 
برنامه نویسی، هوش مصنوعی، داده کاوی، امنیت سایبری و طراحی وب با 

رشد چشمگیری مواجه خواهند شد.
وی ادامه داد: مشاغل مرتبط با سلامت و مراقبت های بهداشتی، با افزایش 
امید به زندگی و پیچیده تر شدن مسائل بهداشتی، تقاضا برای متخصصان 
حوزه سلامت افزایش خواهد یافت. مشاغل مرتبط با انرژی های تجدیدپذیر 
و محیط زیست، با توجه به اهمیت حفظ محیط زیست و توسعه انرژی های 
پاک، مشاغل مرتبط با این حوزه ها با رشد قابل توجهی مواجه خواهند شد. 
مشاغل مرتبط با خلاقیت و نوآوری، مشاغلی مانند طراحی، هنر، موسیقی 
و نویســندگی که به خلاقیت و نوآوری نیاز دارند، اهمیت بیشتری پیدا 

خواهند کرد.
دبیرکل خانه تعاونگران بیان کرد: با توجه به تحولات سریع تکنولوژیکی، 
مشاغل آینده، تغییرات بازار کار و نیاز روزافزون به نیروی کار ماهر، سازمان 

آموزش فنی و حرفه ای کشور باید اقداماتی اساسی و همه جانبه را در دستور 
کار خود قرار دهد.

 وی تصریح کرد: همگامی با تحولات تکنولوژیکی و بازار کار، شناســایی 
مداوم مشاغل آینده و نیازهای بازار، با همکاری صنایع و بنگاه های اقتصادی، 
مشاغل جدید و نیازهای فعلی و آتی بازار کار را به دقت شناسایی و تحلیل 
کند.توسعه دوره های آموزشی نوین، با تمرکز بر فناوری های نوظهور مانند 
هوش مصنوعی، اینترنت اشــیا، روباتیک و...، دوره های آموزشی جدید و 
کاربردی را طراحی و اجرا کند.بهره گیــری از روش های نوین آموزش،با 
استفاده از فناوری های آموزشی مانند آموزش آنلاین، شبیه سازها و واقعیت 
مجازی، کیفیت و جذابیت آموزش ها را افزایش دهد.توسعه آموزش های 
مهارتی نرم، علاوه بر مهارت های فنی، بــه آموزش مهارت های نرم مانند 

کار گروهی، حل مسئله، خلاقیت و ارتباط موثر نیز توجه ویژه داشته باشد.
شــهریور گفت: با حمایت از بخش خصوصی، تعداد آموزشگاه ها و مراکز 
آموزش فنی و حرفه ای را افزایش داده و تنوع دوره های آموزشی در حوزه 
مشاغل جدید را گســترش دهد.برگزاری دوره های مشترک: با همکاری 
صنایــع و بنگاه های اقتصادی، دوره های آموزشــی مشــترکی را برگزار 
کند تا فراگیران با محیط کار واقعی آشــنا شــوند. وی ادامه داد: مواردی 
مانند مسائلی که مطرح می شــود باید در دستور کار باشد. ارتقاء کیفیت 
آموزش ها:بهره گیری از مربیان مجرب: با جذب مربیان متخصص و با تجربه، 
کیفیت آموزش  مشاغل جدید را ارتقاء دهد.تجهیز کارگاه ها و آزمایشگاه ها: 
کارگاه ها و آزمایشگاه های آموزشی را به تجهیزات و امکانات مدرن مجهز 
کند.ارزیابی مستمر عملکرد دوره ها: با استفاده از روش های مختلف ارزیابی، 

کیفیت دوره ها را به طور مستمر پایش و بهبود بخشد.

سرپرســت مرکــز امــور 
بین الملــل وزارت راه و 
شهرسازی گفت: ایران در 
چهارراه ترانزیت ریلی شرق 
و غرب - شمال و جنوب قرار 
دارد، که یک معبرِ ترانزیتِ امن و مقرون  به صرفه به 

شمار می رود.
به گزارش مهر، ایران از جمله کشــورهایی است که 
بیشترین همسایگان را دارد و با توجه به مرزهای آبی 
و خاکی، ۱۵ کشور با جمهوری اسلامی ایران از طریق 
مرزهای خاکی یا آبی همسایه اند که وجود این تعداد 
کشور و دسترسی به ســواحل خزر و مرزهای آسیای 
میانه و قفقاز در شمال و دسترسی گسترده آن به سواحل 
راهبردی خلیج فارس، تنگه هرمز و ســواحل مُکران 
در جنوب، به خودی خــود امتیازات منحصر به فردی 
است که باعث شــده ایران در نقشه جغرافیای جهان، 
از موقعیتی بی نظیر نسبت به سایر کشورها برخوردار 

باشد. همچنین واقع شدن ایران در میانه کمربند اتصالی 
شرق به غرب به عنوان کوتاه ترین، امن ترین و مقرون 
به صرفه ترین راه دسترسی حمل و نقل و تجارت کالا بین 
دو نیم کره شرق و غرب زمین محسوب می شود. اهمیت 
ایران به عنوان شاهراه تجارت جهانی شهرتی چند هزار 
ســاله دارد؛ به عبارت دیگر، ایران برای ساماندهی به 
مبادلات چند هزار میلیارد دلاری منطقه و جهان، از 
موقعیت جغرافیایی برجسته ای برخوردار است و امنیت 
بالا در کنار تنوع مسیرهای دریایی، زمینی و هوایی در 
کنار موقعیت استراتژیک منطقه ای باعث شده که نگاه 
بسیاری از کشورهای شرقی و غربی، جنوبی و شمالی را 

به خود جلب کند
در این راستا امین ترفع سرپرست مرکز امور بین الملل 
وزارت راه و شهرســازی در گفت وگو با خبرنگار مهر 
با اشــاره به ظرفیت ایران در حوزه ریلی نســبت به 
کشورهای منطقه از پتانسیل مطلوبی برخوردار است، 
گفت: در خطوط راه آهن ایران ظرفیت ریلی استاندارد 
و اتصال پر ظرفیت به کشورهای ترکمنستان فراهم 
است، همچنین در داخل کشور نیز ۱۵ هزار کیلومتر 

شبکه ریلی اعم از آنتنی ها و مسیرهای اصلی وجود 
دارد که عدد قابل توجهی است.

وی ادامه داد: البته لازم به ذکر اســت که نقض های 
زیرساختی در حوزه ریلی وجود دارد، به ویژه خطوط 
ریلی که به کشــورهای همسایه متصل است اما هم 
اکنون زیرساخت های اتصال به کشورهای همسایه 
در حال تکمیل و افزایش ظرفیت است. همچنین با 
کشورهای افغانستان و پاکستان نیز اتصال خود ریلی 
دارم اما افغانستان شبکه ریلی ندارد و از سوی دیگر 
ایران با ترکمنستان دارای دو مسیر پیوسته ریلی است 
که از سرخس و اینچه برون با خط ریلی آذربایجان وارد 

خاک ایران شده است.
سرپرست مرکز امور بین الملل وزارت راه و شهرسازی 
با بیان اینکه شبکه ریلی ایران به آستارا متصل نیست، 
افزود: البته ایران با کشور ارمنستان نیز شبکه ریلی 
پیوسته ندارد و شبکه ریلی ایران به ترکیه نیز محدود 
است، زیرا امتداد خط ریلی ایران تا محدوده دریاچه 
وان است. البته خط ریلی شلمچه - بصره نیز در دست 
اجرا است که انتظار می رود در آینده نزدیک به ثمر 

برسد. وی با اشاره به ظرفیت ترانزیتی ایران، گفت: 
ظرفیت ایران تنها به کریدور شمال - جنوب محدود 
نمی شود، در واقع یک شبکه ترانزیتی است که اتصال 
تمام کشورهای همسایه شمالی - جنوبی - شرقی - 
غربی را دارد، به عبارت دیگر ایران تنوع مسیر ریلی 
بســیاری دارد و تنوع کریدورهایی که از خاک ایران 
عبور می کنند، حاکی از جایــگاه حائز اهمیت این 

کشور است.
ترفع تاکید کرد: علیرغم اینکه مســیرهای رقابتی 
دیگر هم در منطقه مطرح می شــود که کشورها در 
راستای توســعه منافع ترانزیتی خودشان در تلاش 
هســتند اما موقعیت ترانزیتی ایران به طوری است 
که همیشه به عنوان یکی از کوتاه ترین و ارزان ترین 
 مســیرهای ترانزیتــی در جهت هــای مختلــف

 شناخته می شود.
وی با بیان اینکه اگر کریدورها به درجه کریدورهای 
توسعه ای یا کریدور اقتصادی برسند، می توانند موجب 
توسعه اجتماعی و اقتصادی محدوده های جغرافیایی 
شــوند، افزود: اگر کریدور ریلی به تکامل خود برسد، 
یعنی در این مسیر حمل ونقلی موانع تجاری و اقتصادی 
بین مناطق جغرافیایی برداشته شــده است، بدین 
ترتیب، در راستای حذف موانع موجود جریان وسیع 
ظرفیت تجارت در محدوده جغرافیایی مورد نظر ایجاد 
می شود که در مقابل رشد اقتصادی و اجتماعی هم در 

این محدوده رخ می دهد.

News kasbokar@gmail.com

۱۵ هزار کیلومتر شبکه ریلی داریم

ایران، چهارراه ترانزیت ریلی جهان

بودجهاشتغالنیمهدومسالتخصیصمییابد

مشاغلپرتقاضاوکمتقاضاآیندهکدامند؟

۳۵.۵میلیارددلارارزوارداتتامینشد

گران فروشان بلیت هواپیما نقره داغ می شوند

جوجه ریزی از ۱۴۰ میلیون قطعه فراتر می رود

اجرای ۱۴ مگاپروژه برای عبور از اوج بار 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۱۰۱۱۰۰۳۰۴۷ مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۱۲ 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی ترکاشوند بشناسنامه 
شماره ۱۴ صادره از قلقل رود فرزند باباپیره در ششدانگ یک قطعه 
زمین با بنای احداثی در آن به مســاحت ۱۰۱/۵۳ مترمربع مفروز از 
پلاک شماره ۵۵۱ فرعی از ۱۷۰ اصلی واقع در البرز و با خریداری از 
آقای رامین صیابی و ردوق و بــا مالکیت مالک اولیه آقای علی ترابی 
تایید مینماید لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ 
روز آگهی میشود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور 

وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۷/۲۱ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۸/۰۷ 

حسین رضا نوری شاد 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 
از طرف محمد ابراهیم بحیرایی 

شناسه آگهی ۱۸۰۳۷۰۸
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فناوری و 
اطلاعات

ضرب الاجل تدوین اساسنامه ستاد امنیت سایبری
جلسه ای در خصوص تشکیل ستاد هماهنگی پیشرفت و امنیت فضای سایبری به ریاست 
معاون اول رئیس جمهور برگزار و در زمینه سازوکارهای تشکیل این ستاد با هدف هماهنگی 
و تقسیم کار ملی در حوزه امنیت و پیشرفت فضای سایبری بحث، بررسی و تصمیم گیری 
شد. به گزارش ایسنا، محمدرضا عارف در این جلسه با اشاره به اهمیت فضای مجازی و مزیت 
های کشور در بخش های علم و فناوری، شرکت های دانش بنیان، حوزه نرم افزاری و فناوری 
های پیشرفته در کنار جوانان تحصیل کرده، نخبه و باانگیزه تأکید کرد: فضای سایبری نه 
یک تهدید بلکه فرصتی برای توسعه همه جانبه کشور بر پایه اقتصاد دیجیتال است و باید 

پیشرفت و امنیت فضای مجازی توأمان در کنار یکدیگر قرار گیرند.
معاون اول رئیس جمهور وجود نهادهای قانونی و سیاستگذاری و تشکل های مختلف در 
حوزه فضای سایبری در بدنه دولت و دستگاه های حاکمیتی را یک فرصت و زیرساخت 
خوب و مناسب برای توجه بیش از پیش به اهمیت مباحث امنیتی در فضای مجازی دانست 
و گفت: تشکیل ستاد هماهنگی پیشرفت و امنیت فضای سایبری در راستای هم افزایی 
همه توان کشور برای توجه به پیشرفت و بویژه امنیت در حوزه فضای مجازی است و باید از 

هر گونه موازی کاری و اصطکاک در این زمینه جلوگیری شود.
عارف در این جلسه که وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، معاون علمی و فناوری رئیس 
جمهور، دبیر شورای عالی و رئیس مرکز ملی فضای مجازی و مسئولان دستگاه های ذیربط 
حضور داشتند، با اشاره به دستاوردهای بی نظیر کشــور در حوزه نانوفناوری و فناوری 
اطلاعات و  همچنین تجربه موفق تدوین سند راهبردی »افتا« در اوایل دهه ۸۰  تصریح 
کرد: موفقیت های بدست آمده در سال های گذشته در این حوزه به دلیل تشکیل یک 
دبیرخانه قوی و بهره گیری از جوانان تحصیل کرده بود که باید این تجربه با تشکیل ستاد 
هماهنگی امنیت و پیشرفت فضای مجازی تکرار شود و امروز امنیت فضای سایبری یک 
ضرورت اساسی کشور در کنار  تقویت شبکه ملی اطلاعات است و دستگاه های مختلف 

باید امنیت فضای سایبری را در راس و اولویت اقدامات خود قراردهند.
عارف تشکیل یک ســتاد منســجم و با ضمانت اجرایی بالای پیاده سازی سیاست ها و 
دستورات در حوزه امنیت و پیشرفت فضای سایبری را از اهداف مهم تشکیل این ستاد و به 
عنوان یک ضرورت اساسی با توجه به پیشرفت تحولات سال های گذشته در جهان عنوان 
کرد و گفت: باید پس از تدوین اساسنامه و ساز و کارهای این ستاد از انجمن ها و شخصیت 
های علمی و بویژه فعالان بخش خصوصی در حوزه امنیت سایبری برای ارائه راهکارها و 
پیشنهادها دعوت بعمل آید. معاون اول رئیس جمهور دستور داد ظرف سه هفته آینده  و 
با همکاری وزارتخانه ها، انجمن ها و دســتگاه های ذیربط دولتی، حاکمیتی و امنیتی و 
دفاعی، ساز و کار پیش نویس و اساسنامه ستاد هماهنگی پیشرفت و امنیت سایبری با 
ایجاد دبیرخانه این ستاد در معاونت علمی و فناوری رئیس جمهور، حضور وزرای ذیربط و 
به ریاست و زیر نظر رئیس جمهور به عنوان بالاترین مقام اجرایی کشور در راستای ضمانت 

اجرایی شدن دستورالعمل ها و سیاست های فضای سایبر تدوین شود.

سوددهی سامسونگ لنگ زد
پیش بینی شده است سود سامسونگ در سه ماهه سوم سال جاری، با بهبود تقاضا برای 

تراشه ها، بیش از چهار برابر افزایش پیدا کرده اما روند بهبود آن ضعیف شده است.
به گزارش ایسنا، طبق پیش بینی ۲۹ تحلیلگر، سود عملیاتی سامسونگ که بزرگترین 
سازنده تراشه های حافظه، تلفن های هوشمند و تلویزیون ها در جهان است، در سه ماهه 
منتهی به ۳۰ سپتامبر، به ۱۰.۳۳ تریلیون وون )۷.۵۷ میلیارد دلار( رسیده است. این رقم، 
افزایش قابل توجهی در مقایسه با ۲.۴۳ تریلیون وون سود ثبت شده در مدت مشابه سال 
گذشته داشت اما در مقایسه با ۱۰.۴۴ تریلیون وون در سه ماهه دوم، تغییر چندانی نداشته 
است. به گفته تحلیلگران، بازار جهانی نیمه رسانا، تحت تاثیر تقاضا برای تراشه های مورد 
استفاده در سرورهای هوش مصنوعی، از رکود سال گذشته بهبود یافته، اما بهبود تقاضا 

برای تراشه های مرسوم در تلفن های هوشمند و رایانه ها آهسته شده است.
این شرکت کره جنوبی تلاش می کند در رقابت برای تامین تراشه های هوش مصنوعی 
پیشــرفته برای انویدیا، به پای رقیبان کوچک تر خود شــامل »اس کی هاینیکس« و 
»میکرون« برسد و در عین حال، با رقابت فزاینده رقیبان چینی برای تراشه های کالایی 
روبروست. انتظار می رود سود عملیاتی واحد تراشه سامسونگ در سه ماهه سوم، به ۵.۵ 
تریلیون وون برسد که کاهش ۱۵ درصدی در مقایسه با سه ماهه دوم خواهد داشت. به 
گفته تحلیلگران، واکنش دیرهنگام سامسونگ به بازار تراشه هوش مصنوعی که حاشیه 
سود بالاتری دارد و آسیب پذیری این شرکت نسبت به وضعیت بازار چین و تراشه های 
موبایل های سنتی، سامسونگ را در برابر ریسک های ژئوپلیتیکی و تقاضای ضعیف تر، 
شکننده کرده است. تحلیلگران برآورد کردند فعالیت تراشه غیرحافظه سامسونگ که شامل 
طراحی تراشه و کسب و کار تولید قرارداد است، در سه ماهه سوم ضررده بود و نتوانست با 
شرکت TSMC که پرنفوذتر بود و اپل و انویدیا را در میان مشتریان خود دارد، رقابت کند.

رویترز در سپتامبر گزارش کرد سامسونگ ۳۰ درصد از کارکنان برخی از واحدهای خود 
در خارج از کره جنوبی را اخراج می کند که منعکس کننده مشکلات برای این کشور است.

فروش گوشی های تاشوی گران قیمت هم احتمالا مایوس کننده بوده است و بر سود این 
شرکت که با رقابت فزاینده رقیبانی نظیر هواوی مواجه است، تاثیر گذاشته است. طبق 
برآورد ۱۰ تحلیلگر، سود عملیاتی واحد تلفن همراه و شبکه این شرکت در سه ماهه سوم، به 
۲.۶ تریلیون وون رسید که یک پنجم در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته کاهش داشت.

همراهی بخش خصوصی برای پیشبرد اهداف ضروری است
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات بر لزوم حمایت از فعالان بخش خصوصی حوزه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات اشاره و تاکید کرد: به منظور پیشبرد اهداف در این زمینه، همراهی بخش 
خصوصی ضرورت دارد. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، »ستار هاشمی« 
امروز )دوشنبه( میزبان اعضای سندیکای مخابرات ایران، کانون هماهنگی فاوا، اتحادیه 
مشاوران، پیمانکاران و صادرکنندگان صنعت مخابرات، سندیکای افتا، انجمن صنفی 
کارفرمایی شرکت های تولیدی دانش بنیان فاوا، انجمن صنفی کارفرمایی شرکت های فناور 
هوش مصنوعی و اقتصاد دیجیتال، سندیکای شرکت های شناسایی و مکان یابی رادیویی، 

انجمن شرکت های نرم افزاری و اتحادیه شرکت های حفاظت الکترونیک بود.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در این نشست پس از شنیدن دیدگاه های مطرح شده از 
سوی نمایندگان بخش خصوصی حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات، تصریح کرد:  دغدغه 
فعالان بخش خصوصی صنعت را تا جایی که ممکن است با اولویت گذاری مشخصی که 

به طور حتم با حضور آنها جمع بندی می شود، به صورت جدی دنبال می کند.
هاشــمی درباره آینده پروژه توســعه زیرســاخت های ارتباطی مبتنی بر فیبر نوری، 
خاطرنشــان کرد: با توجه  به اینکه پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها به یک تکلیف 
قانونی تبدیل شده است، آن را دنبال می کنیم؛ اما معتقدیم که این برنامه نیازمند برخی 
بازنگری هاست، زیرا باید در این زمینه ظرفیت ها و نیازهای مشترکان به صورت واقع بینانه 
مورد توجه قرار گیرد. وی، جذب ســرمایه برای افزایش حجم اقتصاد بخش ارتباطات و 
فناوری اطلاعات را ضروری دانست و تاکید کرد: این اتفاق بدون فراهم  کردن پیش نیازها 
امکان پذیر نیست. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تصریح کرد: باتوجه به شرایط نامناسب 
معیشتی مردم که بر کسی پوشیده نیست، باید برنامه ای طراحی شود تا بدون اعمال فشار 

اقتصادی بیشتر بر مردم، سبد سرمایه گذاری این بخش بزرگتر شود.
وی در پایان، اهمیت برگزاری جلسات مستمر و جمع بندی نظرات و پیشنهادها در این 
حوزه از سوی بخش خصوصی را مورد تأکید قرار داد و ابراز امیدواری کرد که با همکاری 
همه فعالان بخش خصوصی صنعت مخابرات، زمینــه بهبود وضعیت حوزه ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در کشور فراهم شود. در ابتدای این نشست، تعدادی از شرکت کنندگان 
به نمایندگی از صنف، اتحادیه، ســندیکا و انجمن خود به بیان نقطه نظرات، دغدغه ها و 
درخواست های خود پرداختند که جلوگیری از واردات کالاهای با مشابه تولید داخل، فعال  
کردن ظرفیت کارگروه اقتصاد دیجیتال به منظور از میان برداشتن موانع پیش روی فعالان 
این حوزه و تعیین اولویت های وزارت ارتباطات با هدف تنظیم برنامه های فعالان بخش 

خصوصی، از جمله مهمترین این اظهارات بود.

اخبار

۴ تا ۱۰ اکتبر هرســال به عنوان 
»هفته جهانی فضــا« نام گذاری 
شده است، در همین راستا از ۱۳ 
تا ۱۹ مهر در کشورمان برنامه های 
متنوعی در نظر گرفته شده است 
که اکثر آن ها به روایت پیشرفت در پرتاب ماهواره های فضایی 
و توسعه فناوری های این حوزه اختصاص دارد، امید است با 
همکاری نیروهای مسلح، دولت ها و شرکت های دانش بنیان، 

شاهد توفیقات روزافزون جمهوری اسلامی ایران باشیم.
به گزارش ایسنا، مجمع »هفته جهانی فضا« در سال ۱۹۸۰ 
فعالیت خود را برای ترویج »هفته فضا« در آن زمان به مناسبت 
اولین فرود روی ماه آغاز کرد. در آن سال مدیران آمریکایی از 
جمله »ارِنی هیلج، تروی ولچ، دیوید کوچ و دنیس استون« 

اولین جشن را در هوستون برگزار کردند.

علت نام گذاری هفته جهانی فضا
آن ها در ســال ۱۹۸۱ »مرکز ملی هفته فضا« را پایه گذاری 
کردند تا جشنی در سطح ملی در آمریکا برگزار کنند. در سال 
۱۹۹۹ که مجمع عمومی سازمان ملل اعلام کرد، هفته فضا 
در روزهای ۴ تا ۱۰ اکتبر جشن گرفته می شود، این مرکز در 
بیش از ۱۹ کشور گسترش پیدا کرده بود. از آن زمان تاکنون 
مجمع هفته جهانی فضا از ســوی ســازمان ملل مسئولیت 

برگزاری این رویداد را بر عهده گرفته است.

تاریخ شروع و پایان این هفته به دو رویداد اشاره 
دارند:

۱( ۴ اکتبــر ۱۹۵۷ برابر بــا ۱۱ مهــر ۱۳۳۶: پرتاب اولین 
ماهواره ی زمینی ساخت بشر، اســپوتنیک ۱، که آغازگر راه 
اکتشاف فضایی بود. ۲( ۱۰ اکتبر ۱۹۶۷ برابر با ۱۱ مهر ۱۳۴۱: 
امضای »معاهده اصول حاکم بر فعالیت کشورها در زمینه ی 
اکتشاف و استفاده ی صلح آمیز از فضای ماورای جو از جمله 
ماه و دیگر اجرام آسمانی.« از زمان بیانیه ی سازمان ملل در 
سال ۱۹۹۹، هفته فضا به بزرگ ترین رویداد فضایی عمومی در 
جهان تبدیل شده است. اولین جشن هفته جهانی فضا با اعلام 
سازمان ملل متحد از سوی انجمن جهانی فضا در سال ۲۰۰۰ 
برگزار شد. مجمع هفته جهانی فضا از سوی یک تیم اختصاصی 
متشکل از مدیران و داوطلبان هدایت می شود که به نوبه ی 
خود وظیفه هماهنگ کردن شبکه ای بزرگ از داوطلبان در 
سرتاسر دنیا را بر عهده دارند. در سال ۲۰۱۳ به خاطر علاقه 
به فضا و اکتشافات فضایی بیش از ۱۴۰۰ رویداد در ۱۱ کشور 
برگزار شد. با نام گذاری هفته فضا در سال ۲۰۱۴ با عنوان »فضا، 

راهنمای راه« تعداد رویدادها به ۱۶۰۰ رسید.
انجمن جهانی فضا یک ناظر ثابت در کمیته ی اســتفاده ی 
صلح آمیز از فضای ماورای جو دارد و هر سال گزارش رویدادهای 
برگزار شده در هفته جهانی فضا را به این کمیته ارائه می کند. 
هیات رئیســه انجمن هفته جهانی فضا هر سال یک موضوع 
را برای تاکید بر یکی از جنبه های جالب توجه و مهم فضایی 
انتخاب می کند. موضوع انتخاب شده به برگزارکنندگان در 
زمینه انتخاب نوع و زمینه برنامه هایشان کمک کرده و آن ها 

از این موضوع در تبلیغات و برنامه هایشان استفاده می کنند.

پیشرفت جمهوری اسلامی ایران در حوزه فضایی
جمهوری اسلامی ایران از سال ۱۳۸۸ با پرتاب ماهواره »امید« 
وارد باشگاه جهانی فضا شده اســت و در این مسیر سازمان 
فضایی ایران برنامه ریزی برای اســتفاده از فضا و گســترش 
فناوری های فضایی در کشور را با اســتفاده از دانش بومی و 
همکاری های بین المللی در دستور کار خود قرار داد و توسعه 
فناوری ماهواره ای و مخابرات فضایی، سنجش از دور، پرتاب و 
حمل ونقل فضایی، توسعه ایستگاه های زمینی و زیرساخت های 
مناسب جهت هدایت و کنترل ماهواره ها و همچنین تربیت 

نیروی انسانی، از محورهای فعالیت  این سازمان است.
با ایجاد زیرساخت های علمی، کشور توانست علاوه بر طراحی 
و ســاخت ماهواره، به ســمت پرتاب آن ها برود که این امر با 
توسعه ی پایگاه های فضایی محقق شد که از آن جمله می توانیم 
به پایگاه های فضایی »پایانه فضایی امام خمینی)ره( استان 
سمنان«، »پایگاه فضایی قم«، »مرکز فضایی البرز« و »پایگاه 

فضایی چابهار« اشاره کرد.
پایگاه فضایی ســمنان مجموعه ای فضایی در جنوب غربی 
استان سمنان اســت که به عنوان بزرگ ترین پایانه فضایی 
کشور به شمار می رود. ســکوی پرتاب ماهواره بر جمهوری 
اسلامی ایران با توانایی حمل محموله یک تنی که در روز ۱۵ 
خرداد سال ۱۳۹۱ افتتاح شد، یکی از بخش های پایگاه فضایی 

سمنان است.
پایگاه فضایی چابهار نیز به عنوان طرح کلان در دســتور کار 
سازمان فضایی اســت که هدف گذاری فضایی ایران در این 
منطقه دستیابی به مدار ژئو اســت. این پایگاه به عنوان یک 
مرکز پرتاب غیرنظامی پیش بینی شده و قرار است در زمینه 
پرتاب موجود زنده، پرتاب ماهواره های سنجشی و ماهواره های 

مخابراتی در مدار زمین آهنگ فعالیت کند.
علاوه بر توسعه پایگاه های فضایی، توســعه ماهواره برها نیز 
در دستیابی کشــور به چرخه طراحی تا تولید ماهواره های 
بومی مؤثر بوده است. »ماهواره بر ســفیر« در سال ۱۳۸۷ و 
»سیمرغ-۲« در سال ۱۳۹۶ طراحی و ساخته شد و پس از آن 
ماهواره برهای »سریر« و »سروش« نیز برای حمل ماهواره ها 

عرضه شدند.
»احمد حسینی مونس« سخنگوی هوافضای وزارت دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مســلح ایران اظهار کرد: »ایران اسلامی 
بر اساس استراتژی فضایی خود، به سمت این فناوری حرکت 

کرده است و توانســته به چرخه کامل در این فناوری دست 
یابد. ما در حال حاضر در مدارهای پایین زمین ماهواره داریم 
و بر اساس نقشه ی راه ســعی می کنیم ماهواره های خود را 
به مدارهای بالاتر از جمله مــدار ۳۶ هزار کیلومتری از زمین 
بفرســتیم.« ایران از چند دهه ی پیش توانمندی های خود 
را در زمینه هوافضا ارتقا داده اســت؛ اما در سال های اخیر با 
پیشرفت های چشمگیر خود در سال ۲۰۰۵ به باشگاه فناوران 
فضایی در جهان راه یافت و با توســعه ی پایگاه های فضایی و 
تولید ماهواره ساخت داخل و موشک های ماهواره بر از جمله 
»سفیر«، »سیمرغ«، »سریر«، »سروش«، »قاصد« و »قائم 
۱۰۰« قادر به پرتاب ماهواره شــد. ایران در ســال ۲۰۰۹ با 
پرتاب ماهواره "امید"، به تجربه ای موفق دست یافت و سپس 
ماهواره های »رصد«، »نوید« و »فجر« را هم به فضا فرستاد؛ 
همچنین جمهوری اســلامی ایران صبح یکشنبه ۸ بهمن 
۱۴۰۲، ماهواره »مهدا« به همراه دو نانو ماهــواره را به مدار 
۴۵۰ درجه امروز پرتاب و با موفقیت در مدار قرار داد؛ این برای 
نخستین بار بود که متخصصان فضایی با ماهواره بر بومی سه 

ماهواره داخلی را همزمان در مدار قرار دادند.
ماهواره مهدا یک ماهواره ۳۲ کیلوگرمی از سری ماهواره های 
سبک وزن پژوهشگاه فضایی ایران است که به منظور آزمایش 
زیرسامانه های توســعه یافته ی ماهواره ای طراحی و ساخته 
شده اند. ماموریت اصلی این ماهواره، بررسی صحت عملکرد 
ماهواره بر سیمرغ در تزریق چندگانه محموله های فضایی در 
مدار پایین زمین و ارزیابی عملکرد برخی از طراحی های جدید 

و قابلیت اطمینان فناوری های بومی در فضا است.
در این زمینه »حسن سالاریه« رئیس سازمان هوافضای ایران 
خاطرنشان کرد: »موفقیت اخیر ایران در پرتاب ماهواره، ابعاد 
مختلفی دارد. ما با پرتاب این ماهواره، گام های بزرگی به جلو 
برداشتیم و همزمان سه ماهواره را در مدار قرار داده ایم. در آینده 
هم متخصصان داخلی ماهواره های دیگری را طراحی می کنند 

و این فرآیند ادامه دارد.«

جهش فضایی کشور در دولت سیزدهم
در روزهای نخست آغاز به کار دولت سیزدهم، طلسم ۱۱ ساله 
عدم تشکیل شورای عالی فضایی، بالاخره در دولت مردمی 
شکست. این حرکت گام جدی دولت برای این بود که نشان 
دهد قرار است در صنعت فضایی اتفاقات خوبی رقم بخورد. در 
نخستین جلسه ی شورای عالی، سند ۱۰ ساله ی فضایی کشور 

به تصویب رسید و تدوین آن آغاز شد.
لازم به ذکر است، از زمان شروع فعالیت دولت سیزدهم، ۱۲ 
پرتاب موفق ماهواره انجام شد که معادل پرتاب هایی است که 
در یک دهه  قبل و در دولت های گذشته انجام شده بود. در هر 
کدام از این پرتاب ها که برخــی تحقیقاتی و برخی عملیاتی 
بودند، چرخه صنعت فضایی توانست تجربیات زیادی کسب 
کند و از قبل بیشــتر قوت بگیرد. یکی از این دســتاوردها، 
دستیابی به مدار ۷۵۰ کیلومتری اســت. »ماهواره ثریا« با 
»ماهواره بر قائم ۱۰۰« پرتاب شد و با قرار گرفتن در مدار ۷۵۰ 

کیلومتری، توانست یک رکورد تازه را به ثبت برساند.
»پیگیری ساخت منظومه ی شهید سلیمانی« اقدام دیگری بود 
که انجام شد. این منظومه برای ورود بخش خصوصی به صنعت 
فضایی ساخته خواهد شد. بزرگ ترین قرارداد با شرکت های 
دانش بنیان در ساخت منظومه شهید سلیمانی منعقد شد. قدم 
بعدی طراحی و ساخت پایگاه فضایی چابهار بود که می تواند 
توان ایران در زمینه پرتاب ماهواره برای خود و کشــورهای 
همسایه را به شدت افزایش دهد و تا جایی برود که این کار شدنی 
شود. عملیات عمرانی بزرگ ترین پایگاه فضایی خاورمیانه در 
دولت سیزدهم کلید خورد و به پیشرفت بیش از ۵۰ درصدی 
رسید. این پروژه ی  ملی قرار است در دهه فجر ۱۴۰۳ رونمایی 
شود. »احیای زیست فضا« پس از یک دهه با پرتاب موفقیت آمیز 
نسل جدید کپسول های زیستی کشور، دستیابی به تصاویر 
ماهواره ای با دقت یک متر که با پرتاب »ماهواره خیام« به دست 
آمد. پرتاب موفق ماهواره »مهدا« به همراه ۲ ماهواره ی دیگر به 
مدار بیضوی با ارتفاع کمینه ۴۵۰ و پیشینه ۱۱۰۰ کیلومتری 
ســطح زمین که باعث شد یک ماهواره ی ســاخت داخل در 
بالاترین ارتفاع سطح زمین ســیر کند، از دیگر دستاوردهای 

دولت شهید رئیسی در حوزه فضایی کشور بوده است.

ایران چهارمین کشور صاحب ماهواره بر در جهان
سردار »علی جعفرآبادی« فرمانده فضایی نیروی هوا - فضای 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در رابطه با خودکفایی در تولید 
ســوخت ماهواره برها، اظهار کرد: »در موتورهای ســوخت 
جامد هیچ کشوری به ایران نه دانشی می دهد، نه صنعت و نه 
اطلاعاتی می دهد. تقریباً پنج کشور در دنیا و ما پنجمین کشور 
هستیم که فناوری پرتاب سوخت جامد داریم، البته اگر آن 
نازل متحرک را هم حساب کنیم که یک فناوری به روز و لبه ی 
فناوری دنیاست، ما چهارمین کشور هستیم، یعنی کلًا چهار 

کشور در این حوزه کار کرده اند.«
وی درباره شکستن رکورد مدار ۷۵۰ کیلومتری با ماهواره بر 
قائم ۱۰۰ توضیحاتی داد و افزود: » از دیدگاه عمومی شاید این 
پرتاب به نظر برســد که مثل پرتاب های دیگر مثلًا جذابیت 
عمومی داشته باشــد، ولی از نظر بنده این پرتاب یک برگ 
زرینــی در تاریخ فضایی ایران و یک نقطه عطف محســوب 
می شود. نقطه ی عطف به معنای این است که ما در این نقطه؛ 
یک گلوگاهی را برطرف کردیم و بعد از این منحنی پیشرفت 
فضایی کشور با شیب و شتاب بیشتری حرکت می کند. حالا 

آن نقطه گلوگاهی چه بوده است؟«
فرمانده فضایی نیروی هوا - فضای ســپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی ادامه داد: »نقطه گلوگاهی این بوده که، دانشمندان 
ما سالیان ســال با این چالش برخورد کرده بودند که چطور 
می شود موتور سوخت بزرگ و با قطر بالا درست کرد که اولاً 
از الیاف کامپوزیتی خیلی سبک باشد، بعد خیلی مقاوم باشد 

و بتواند فشارهای ۱۰۰ اتمسفر و درجه حرارت سه هزار درجه 
را تحمل کند. ته آن نازلی که آتش عقب از آن خارج می شود 
باید متحرک باشد و باید قطعات متحرک بتوانند این تنش ها 
را تحمل کنند، این چالشــی بود که پیش ِ روی متخصصان 
موتورهای ســوخت جامد بــود.« ســردارعلی جعفرآبادی 
خاطرنشان کرد:  »این پروژه در قالب موتور رافع تعریف شد 
و دو سال پیش تست استاتیک آن روی زمین انجام شد، سال 
گذشته اولین تست پروازی آن انجام شد ولی فضایی نبود، این 
تست پرتابی که ما داشــتیم؛ اولین پرتاب فضایی این موتور 
قدرتمند سوخت جامد بود که بحمدالله دیدید با چه زیبایی 
انجام شد و ماهواره را در مدار گذاشت. الآن ما یک ماهواره بر 
سوخت جامد داریم که هر سه مرحله اش؛ از موتورهای سوخت 
جامد بهره می برد و ما دارای هریتیج فضایی هستیم در این 

ماهواره بر؛ چون توانستیم ماهواره در فضا بگذاریم.«

اجرای ۱۹۸ برنامه ملی در هفته جهانی فضا
»مرتضی نیکخوی مفرد« دبیر هفته جهانی فضا در افتتاحیه 
هفته جهانی فضا ضمن ارائه گزارشی، اظهار کرد: »این هفته، 
هفته ی تجلیل از علوم و فناوری های فضایی است و این هفته 
بر اساس قطعنامه ای است که در سال ۱۹۹۹ به دلیل پرتاب 
اولین ماهواره ی بشر به نام اسپوتنیک ۱ و تصویب قطعنامه 
استفاده صلح آمیز از فضا بوده است.« وی اهداف برگزاری این 
هفته را، آموزش و آگاهی مردم از بهره برداری از فناوری های 
فضایی، رونق استفاده از فضا برای توسعه اقتصاد پایدار و جلب 

حمایت های عمومی از برنامه های فضایی ذکر کرد.
نیکخوی شعار امسال هفته جهانی فضا را »فضا و تغییر اقلیمی« 
نام برد و یادآور شد: »این شــعار از سوی انجمن جهانی فضا 
تعیین شده اســت و این نام گذاری تحت تاثیر فناوری های 
تحول آفرین فضایی و اکتشــافات فضایی از درک آب وهوای 

زمین بوده است.«
دبیر هفته جهانی فضا، اســامی روزهای این هفته را به این 
شرح دانست: جمعه ۱۳ مهر: فضا، زمین و نسل آینده، شنبه 
۱۴ مهر: فضا، هوش مصنوعی و تغییرات اقلیمی، یکشنبه ۱۵ 
مهر: ماهواره ها و پایش گازهای گلخانه ای، دوشنبه ۱۶ مهر: 
فناوری فضایی و مدیریت مخاطرات طبیعی، سه شــنبه ۱۷ 
مهر: اقلیم فضا و پایش فعالیت های خورشیدی، چهارشنبه ۱۸ 
مهر: انسان، فناوری فضایی و امنیت غذایی، پنجشنبه ۱۹ مهر: 

فناوری فضایی، ابزار پایش الگوهای آب وهوایی.
دبیرهفته جهانی فضا، تعداد برنامه های این هفته را تاکنون 
۱۹۸ عنوان برنامه ذکر کرد و خبر داد که برنامه های این هفته 

تا دو هفته، یعنی بعد از هفته جهانی فضا ادامه خواهد داشت.
وی درباره برنامه هایی که برای این هفته در نظر گرفته شده 
است، گفت: »امسال برنامه های متنوع علمی حول محور شعار 
هفته جهانی فضا تدوین شده است که با همکاری و مشارکت 
ســایر مراکز علمی، دانشگاهی و ســازمان های بهره بردار از 
فناوری فضایی، برگزار خواهد شــد. امســال با همکاری و 
مشارکت خیلی خوب دانشگاه ها برنامه های تخصصی ویژه 

دانشجویان در دانشگاه های کشور برگزار خواهد شد.«
دبیر هفته جهانی فضا خاطرنشان کرد: »عصر روزهای شنبه و 
یکشنبه )۱۴ و ۱۵ مهر( در دانشگاه شریف رویداد دانشجویی 
همراه با سمینار و کارگاه تخصصی برگزار می شود. روزهای 
یکشنبه، دوشنبه و سه شنبه )۱۵، ۱۶ و ۱۷ مهر( در دانشگاه 
امیرکبیر برنامه ویژه دانشجویان با موضوعات فناوری ماهواره، 
فناوری پرتابگر و کاربردهای فناوری فضایی برگزار خواهد شد. 
روز دوشنبه )۱۶ مهر( نیر برنامه ای با موضوع مباحث حقوقی 
فعالیت های فضایی در دانشگاه علم وصنعت برقرار خواهد بود.«

مرتضی نیکخوی مفرد تاکید کرد: »علاوه بر این برنامه ها، هر 
روز برای دانش آموزان برنامه های برخط داریم که می توانند 
در آن شــرکت کنند. در روزهای هفته فضایی، برنامه های 
متعددی در پژوهش سراهای شهرستان های مختلف کشور 

برگزار خواهد شد.«

افتتاح مرکز بهره برداری ماموریت های فضایی 
پژوهشگاه فضایی

»مرکز بهره برداری ماموریت های فضایی پژوهشگاه فضایی 
ایران« با حضور حســن ســالاریه، معاون وزیر و سرپرست 
پژوهشــگاه فضایی ایران، غلامرضا امیدی، معاون توســعه 
سرمایه انســانی و مدیریت منابع وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و عبداللهی نژاد، مشــاور وزیر و رئیس مرکز روابط 
عمومی و اطلاع رســانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 

به طور رسمی افتتاح شد.
این مرکز با هدف تقویت و توسعه فعالیت های فضایی کشور و 
بهینه سازی استفاده از تصاویر ماهواره ای تاسیس شده است 
و می تواند به عنوان یک نقطه ی عطف در تاریخ فضایی ایران 
تلقی شود. مرکز بهره برداری ماموریت های فضایی در چهار 
حوزه اصلی فعالیت می کند که هر یک از این حوزه ها به نوبه ی 

خود اهمیت زیادی در پیشبرد اهداف ملی و بین المللی دارند.
مدیریت سفارش گذاری تصویربرداری ماهواره ای: این بخش 
به عنوان دروازه ای برای دسترسی به خدمات تصویربرداری از 
زمین با استفاده از ماهواره ها عمل می کند. با ایجاد یک سیستم 
جامع برای مدیریت سفارشــات، کاربران شــامل محققان، 
سازمان ها و نهادهای دولتی می توانند به راحتی نیازهای خود را 
ثبت کنند. این سیستم به طور خودکار زمان بندی و تخصیص 
منابع را انجام می دهد و به این ترتیب، فرآیند تصویربرداری را 

تسهیل می کند.
مدیریت پایگاهداده تصاویر ماهواره ای: با راه اندازی این مرکز، 
یک پایگاه داده جامع و منظم از تصاویر ماهواره ای ایجاد خواهد 
شد. این پایگاه به کاربران اجازه می دهد تا به راحتی به اطلاعات 
موردنیاز خود دسترسی پیدا کنند. همچنین این پایگاه می تواند 
به عنوان منبعی برای پژوهش های علمی و پروژه های پژوهشی 

در دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتی مورد استفاده قرار گیرد.
پردازش ثانویه تصاویر ماهــواره ای: این بخش به منظور ارائه 
خدمات پیشرفته تر متناسب با نیاز مشتریان در زمینه ی تحلیل 
داده ها و استخراج اطلاعات مفید از تصاویر ماهواره ای فعالیت 
خواهد کرد. پردازش ثانویه شامل تکنیک های پیشرفته مانند 
تحلیل تصویر، شناسایی الگو و استخراج ویژگی های جغرافیایی 
اســت. این خدمات می تواند در حوزه های مختلفی از جمله 
کشاورزی، محیط زیست، برنامه ریزی شهری و مدیریت منابع 
طبیعی مورد اســتفاده قرار گیرد. فروش و بازاریابی تصاویر 
ماهواره ای: این بخش به دنبال ایجاد یــک بازار برای تصاویر 
ماهواره ای اســت. با توجه به افزایش نیاز به داده های فضایی 
در صنایع مختلف، این مرکز تلاش خواهــد کرد تا تصاویر 
ماهواره ای را به نهادهای دولتی و خصوصی بفروشد و به توسعه 
اقتصاد فضایی کشور کمک کند. این بخش می تواند با ایجاد 
همکاری های بین المللی، فرصت های جدیدی برای صادرات 

خدمات فضایی ایجاد کند.

پرواز »چمران« در سپهر پیشرفت فضایی ایران
پس از موفقیت های چشمگیر صنعت فضایی دولت سیزدهم، 
اکنون »نخســتین پرتاب فضایی در دولت چهاردهم« نیز با 
موفقیت در مدار جای گرفت و اولین سیگنال ها را نیز ارسال 
کرد. بامداد روز ۲۴ شهریور ماهواره تحقیقاتی »چمران ۱« 
با همکاری دولت و دانش بنیان ها پرتاب و با موفقیت به مدار 
تزریق شد. پس از این همکاری موفق، سازمان فضایی نوید داد، 
با این توانمندی به سمت ساخت و پرتاب ماهواره های سنجشی 
راداری و توسعه ماهواره های »پژوهش« حرکت خواهیم کرد.

سردار »امیرعلی حاجی زاده« فرمانده نیروی هوافضای سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی پس از پرتاب موفق ماهواره »چمران 
۱«، در جمع خانواده شهدا، دانشجویان و اساتید حضور پیدا 
کرد و ضمن تبریک این عملیــات موفق، درباره جزئیات این 
ماهواره ی تحقیقاتی توضیحاتی داد و گفت: »ماهواره چمران 
۱ با ماهواره بر قائم در مدار ۵۵۰ کیلومتری تزریق شــده و با 
پرتابگر سه مرحله ای با سرعتی افزون بر ۷.۵ کیلومتر بر ثانیه 
در مدار قرار گرفته است. این ماهواره حدود ۶۰ کیلوگرم وزن 
دارد و مأموریت اصلی آن تست سیستم های سخت افزاری و 
نرم افزاری برای اثبات فناوری مانور مداری در ارتفاع و فاز است. 
ارزیابی زیرسامانه پیشرانش گاز سرد در سامانه های فضایی، 
بررسی عملکرد زیرسامانه های ناوبری و کنترل وضعیت هم از 

مأموریت های فرعی این ماهواره است.«

آوازه موفقیت های فضایی ایران در جهان
بســیاری از رســانه های خارجی، خبر پرتاب موفقیت آمیز 
»چمران ۱« را منعکس کردند. بلومبرگ که رســانه جمعی 
چندملیتی است، به نقل از رسانه ملی ایران نوشت: جمهوری 
اسلامی ایران روز شنبه یک ماهواره تحقیقاتی ساخت داخل 
را به فضا پرتاب کرده است. رویترز هم اعلام کرد: ایران دومین 
ماهواره را در سال جاری میلادی به مدار زمین فرستاد. در ماه 
ژانویه نیز رسانه های ایران گزارش دادند ماهواره »ثریا« به مدار 

۷۵۰ کیلومتری پرتاب شده است.
اکونومیک تایمز نوشــت: ایران با موفقیت یک ماهواره را به 
فضا فرستاده است. ایران ماهواره تحقیقاتی »چمران۱«  را با 
استفاده از موشک ساخته شده توسط سپاه پاسداران با موفقیت 
به مدار زمین فرستاد. گزارش ها حاکی از آن است ایستگاه های 

زمینی، سیگنال هایی را از ماهواره دریافت کرده اند.
واشنگتن پست هم با انعکاس این گزارش نوشت: ایران ماهواره 
تحقیقاتی »چمران۱« خود را روز شنبه به مدار زمین فرستاده 
اســت. ایران این پرتاب را که دومین پرتاب از این نوع در سال 
جاری میلادی بود و یک ماهواره را با موشــک در مدار قرار داد، 
موفقیت آمیز توصیف کرد. ایندیا تودی، شرکت رسانه ای هندی 
نیز این گونه اعلام کرد: نخستین ارسال ماهواره ایران به فضا، در 
دوره ریاست جمهوری مسعود پزشکیان. ایران روز شنبه ماهواره 

تحقیقاتی را با موشک سپاه پاسداران به مدار زمین فرستاد.

ایران؛ چهارمین کشور دارای ماهواره بر در جهان

انجام ۸ پرتاب فضایی ایران در نیم سال دوم 
News kasbokar@gmail.com
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اصناف

بررسي ها نشان مي دهد كه قوت غالب 
مردم ايران نان است، به طوري كه در 
ســه وعده غذايي صبح و ظهر و شب، 
نان در سفره مردم ديده مي شود. اين 
در حاليست كه با تغيير ذائقه مردم و 
گرايش به سمت غذاهاي آماده، نوع نان هايي كه در سبد غذايي 
مردم قرار مي گيرد نيز تغيير كرده است اما درمجموع نان های 
سنتي همچنان نسبت به نان هاي ماشيني و صنعتي، از اقبال 

بيشتري برخوردارند. 
رئيس اتحاديه نان هاي حجيم و نيمه حجيم تهران در گفتگو 
با »كسب وكار«، در اين باره گفت: نان فانتزي از نظر كيفيت، 
ماندگاري و مواد اوليه بســيار بهتر از نان سنتي است زيرا در 
تهيه اين نوع نان از حرارت غيرمســتقيم اســتفاده مي شود، 
همچنيــن در آنها از جوش شــيرين كه بــراي بيماري هاي 
گوارشي و روده مضر است، اســتفاده نمي شود. محمدجواد 
كرمي افزود: 10  درصد از مصرف نان كشور را نان هاي حجيم 
و نيمه حجيم تشكيل مي  دهند درحالي كه قرار بود اين ميزان 
در سال جاري و پايان برنامه پنجم توسعه به 30درصد برسد. 
وی ادامه داد: كافي نبودن فرهنگ ســازي و اطلاع رساني به 
مردم درباره چگونگي مصرف نان ســالم از عواملي است كه 
سبب شد به اهداف برنامه پنجم توسعه در مصرف نان صنعتي 

و حجيم نرسيم. 
وي اضافه كرد: اميدواريم با كمك دولت تا پايان برنامه ششم 
توسعه به 40 درصد در توليد و مصرف نان هاي حجيم برسيم. 
كرمي گفت: 4 هزار واحد توليد  كننده نان حجيم و نيمه حجيم 
و صنعتي داريــم كه 560 واحد در تهــران و عمدتا به صورت 
واحدهاي كوچك است البته 15 واحد بزرگ صنعتي در خارج 
از شهر تهران توليد نان صنعتي دارند كه محصولات خود را در 
فروشگاه هاي بزرگ عرضه مي كنند. وي اضافه كرد: مهم ترين 
اصل در توسعه مصرف نان هاي صنعتي حجيم، فرهنگ سازي 

است كه رسانه ها نقش ويژه اي دارند. 
رئيس اتحاديــه نان هاي حجيم و نيمه حجيــم تهران اظهار 
داشــت: البته اتحاديه در موضوع آموزش نيروي انساني براي 
توليد نان هــاي صنعتي و حجيم فعال اســت و در مواد اوليه 
مشــكلي نداريم و ماشــين آلات نيز در كشــور به روز توليد 

مي شود. كرمي گفت: علاوه بر آموزش نيروي انساني در كشور 
با آكادمي ملي نان آلمان نيــز همكاري هايي را براي آموزش 

كارگران آغاز كرده ايم. 
كرمي آزادسازي آرد را يكي از مشكلات اين صنف در عرصه 
نانوايي برشمرد و افزود: در بيشــتر كشورهاي دنيا تعرفه آرد 
و نان كاملا آزاد است. اين در حاليســت كه هنوز ۸0 درصد 
از توليدكنندگان كشــور همچنان از آرد يارانه اي اســتفاده 
مي كنند و بايد به اين موضوع اذعان داشــت كه آزادســازي 
چرخه آرد و نان و واگذاري آن به توليد كننده قطعا در كيفيت 
محصولات تاثيرگــذار خواهد بود. اين مقام مســئول آينده 
صنف نان حجيم و نيمه حجيم را روشــن مي بيند و مي گويد: 
با بسترسازي مناســب در بحث آموزش مي توان شرايطي را 
فراهم كرد تا جلوي ضايعات نان گرفته شــود و اميد مي رود 
طي ســال هاي آينده رســته هايي كه در نانوايــي به صورت 
تك محصولي هســتند، به چند محصولي ارتقــا پيدا كنند. 
به عنوان مثال مانند كشورهاي توسعه يافته مي توان شرايطي 
را فراهم كرد كه واحدهاي صنفي نانوايي به اســتراحتگاهي 
براي خوردن چاي يا قهوه همراه با خوردن انواع و اقســام نان 

تبديل شوند. 

نمايشگاه بين المللي تخصصي نان و صنايع وابسته
قرار اســت ماه آينده نمايشــگاه بين المللي تخصصي نان و 
صنايع وابسته از سوي يك شركت نمايشگاهي غيرمرتبط با 
اتحاديه هاي صنفي نان  در تهران برگزار شود. تجربه سال هاي 
قبل نشان داده است كه بايد برگزاري نمايشگاه هاي تخصصي 
را به اتحاديه هاي صنفي ســپرد اما گويــا مقاومت ها مفهوم 
خاصي دارد و اتحاديه هاي صنفي هر چقدر تلاش مي كنند تا 
بتوانند برگزاري نمايشــگاه هاي تخصصي را به عهده بگيرند، 
تاكنــون كاري از پيش نبرده انــد. اميد مي رود براي ســال 
آينده شــركت نمايشــگاه هاي بين المللي بــه اتحاديه هاي 
صنفي اعتماد كند و همان گونه كه در كشــور آلمان برگزاري 
نمايشــگاه تخصصي نان با كمك اتحاديه جهاني به اتحاديه 
صنف نان سپرده شده، در اينجا هم شاهد اين رويداد خوش 
باشيم. اتحاديه نان فانتزي تهران 5 سال است كه به عضويت 
اتحاديه جهاني درآمده اما باوجود داشــتن اعتبار جهاني در 

كشور خودمان غريبه اي بيش نيستند.  رئيس اتحاديه صنف 
فروشندگان نان حجيم و نيمه حجيم درباره نمايشگاه صنايع 
نان و شيريني كه شــهريورماه ســال جاري در مونيخ آلمان 
برگزار شد، عنوان كرد: نمايشــگاه بين المللي تخصصي سه 
سالانه صنايع نان و شــيريني با نام اختصاري ايبا     IBAاز 
جمله مهم ترين نمايشــگاه هاي تجاري جهان در اين صنعت 
محســوب مي شــود كه هر 3 ســال يك بار بيش از يك هزار 
شــركت كننده را گردهم مي آورد. اين نمايشــگاه امسال در 
شهر مونيخ آلمان برگزار  شد و بزرگ ترين خدمات و امكانات 
رفاهي را براي سكونت شــركت كنندگان و بازديدكنندگان 
فراهــم آورد. ارائه جديدترين روش هاي نويــن و ابداعات در 
حوزه توليد نان و شــيريني پزي از مهم ترين قابليت هاي اين 
 نمايشــگاه بود كه آن را به يكي از معتبرترين نمايشگاه هاي 

اين حوزه تبديل كرد. 
جواد كرمي قابليت هاي نمايشــگاه »ايبا« را غيرقابل وصف 
شــمرد و گفت: از قابليت هــاي نمايشــگاه  IBA اينكه از 
متخصصان و توليدكنندگان بزرگ و حرفه اي تا فروشندگان 
و عرضه كننــدگان عرصه صنعــت شــيريني پزي، كيك و 
موادغذايي، رستوران و هتل ها از سراسر جهان در آن حضور 
يافته و محصولات جديد خود را عرضه كرده اند. به طور معمول 
بيش از ۷0 هزار بازديدكننده حرفه اي از 130 كشور جهان در 

اين نمايشگاه حضور مي يابند. 
كرمي درباره محصولات ارائه شــده در اين نمايشگاه تصريح 
كرد: اين نمايشگاه با انواع سيني هاي نوين در توليد نان هاي 
صنعتي، مواد و سيستم هاي شوينده لوازم مرتبط با اين حوزه، 
انواع تنور و لوازم جانبي آنها، ماشــين آلات و تجهيزات مورد 
نياز صنعت نان و شيريني، انواع مواد طعم  دهنده و نگهدارنده، 
سيستم هاي تهويه طبوع، ماشــين آلات توليد بستني و قهوه 
و همچنين كليه نوآوري هاي صنعت نان و شــيريني با هدف 
تبادل اطلاعات، ارائه جديدتريــن فناوري هاي روز و فروش 

محصولات برگزار شد. 
رئيس اتحاديه صنف نان حجيم و نيمه حجيم با اشاره به شعار 
نمايشگاه »ايبا« با عنوان »ببينيد و متحير شويد«، بيان كرد: 
ماشين آلات، مواد اوليه و هر آنچه در اين نمايشگاه به معرض 
اجرا گذاشته  شــد، همگام با علم روز دنيا در حوزه گندم، آرد 

و نان بود و آنچه براي كشــور ما بسيار مفيد واقع شد خريدن 
پيشرفته ترين ماشــين آلات نانوايي توســط توليدكنندگان 
داخلي در اين نمايشگاه بود كه اطمينان دارم توليدكنندگان 
ما با الگوبرداري از كشورهاي توسعه يافته و بومي سازي آن به 
رشد و تعالي لازم در صنعت نان خواهند رسيد و اين موضوع 
با ايجاد تعاملات، ارتباطات لازم و به روز شــدن در اين زمينه 
ميسر خواهد شد. بايد شــرايط را به گونه اي فراهم كنيم كه 
توليدات نان را به داخل كشــور معطوف كنيــم و با افزايش 

توليدات داخلي از واردات بي نياز شويم. 
وي درباره برنامه هاي اتحاديه جهاني نان در راستاي نمايشگاه 
ايبا بيان كرد: همزمان با نمايشگاه مونيخ، اتحاديه جهاني نان 
چهار سمينار با حضور بسياري از كشورهاي دنيا برگزار كرد 
كه اتحاديه صنف نان هاي حجيم و نيمه حجيم نيز در افتتاحيه 
اين سمينار كه با حضور وزير كشاورزي كشور آلمان انجام شد 

حضور داشت. لازم به ذكر اســت اتحاديه جهاني نان كه مقر 
آن در كشور اسپانيا قرار دارد براي ايجاد تعامل جهاني ميان 
كشورهاي توليدكننده نان سالانه سمينارهاي زيادي برگزار 
مي كند كه اتحاديه صنف نان هاي حجيم و غيرحجيم نيز عضو 

اين اتحاديه است. 
اين مقام مســئول در ادامه افزود: در روز دوم اين نمايشــگاه 
از هيات ايراني مســتقر در نمايشــگاه اســتقبال رسمي به 
عمل آمد. آقاي پرتوزاده، معاون بازرگاني ســازمان صنعت، 
معــدن و تجارت بــه نمايندگــي از هيات تجــاري اتحاديه 
توضيحات مبســوطي را درباره صنعت نان كشــور ارائه داد 
و رئيــس اتحاديــه جهاني نان نيــز ضمن خوشــامدگويي 
به هيــات ايراني درباره توليــد نان بهتر و با كيفيت بيشــتر 
 مواردي را متذكر شــد و به بحث آموزش در زمينه نان تاكيد 

بسياري كرد. 

رئیس اتحادیه نان های حجیم و نیمه حجیم تهران در گفتگو با »کسب و کار«:

نان های فانتزی با کیفیت ترند

فــرش دســتباف ايــران از جملــه 
محصولاتي است كه ســابقه اي چند 
هزار ساله دارد و از ديرباز مورد توجه 
مردم جهان بوده است. اين كالا يكي 
از شــاخص هاي شــناخت فرهنگ 
ملي ايران به شــمار مي رود و ايجاد هزاران شغل مستقيم و 
غيرمستقيم، ارزش افزوده، درآمد ارزي و صادرات و همچنين 
رونق و توسعه زندگي روستايي از جمله مزيت هاي اين صنعت 
است. اما متاسفانه تا به امروز نتوانسته است به جايگاه واقعي 

خود در بازارهاي بين المللي برسد. 
بررســي وضع توليد و صادرات فرش دســتباف كشور نشان 
مي دهد اگر از اين صنعت حمايت هاي لازم و مناســب انجام 
نشــود، در آينده نزديك با توجه به فعاليت كشورهاي رقيب 
شــاهد افول اين صنعت در كشور و از دســت دادن بازارهاي 

خارجي خواهيم بود. 
از سوي ديگر، صنعت فرش به عنوان دومين صادركننده بزرگ 
كشور با بحران و فشار ناشي از تحريم ها نيز مواجه بوده است. 

رئيس اتحاديه فروشندگان فرش دستباف تهران در گفتگو با 
»كسب وكار« گفت: در صورت حمايت دولت از فرش دستباف 
ايراني، پس از اجراي توافق مي توان به اهداف بزرگ صادراتي 

در اين حوزه دست يافت. 

اجرايي شدن برجام در صنعت فرش دستباف بدون 
حمايت دولت بی نتيجه است

سيد مجتبي عراقچي اجرايي شــدن برجام را در صورت عدم 
حمايت دولت از فعالان فرش دستباف بدون نتيجه دانست و 
در عين حال افزود: طبيعي اســت با برطرف شدن مشكلات 
دولت و اجراي برجام، بودجه دولت افزايش مي يابد و به دنبال 
آن بسياري از هزينه هاي ما نيز كاهش مي يابد و همين موضوع 
موجب رونق در بازار و از جمله حوزه فرش دستباف مي شود. 

وي با اشاره به دستيابي به برنامه جامع اقدام مشترك توسط 
ايران و شش قدرت جهاني اظهار داشت: مزاياي اين توافق بر 
بخش هاي مختلف اقتصادي كشور از جمله فروش و صادرات 

فرش دستباف تاثيرگذار خواهد بود. 
وي افزود: يكي از مزايــاي برجام براي هنــر- صنعت فرش 
دستباف اين است كه به تبع آن بازارهاي جديدي به روي فرش 
دستباف ايراني گشوده خواهد شد. به ويژه فرش ايراني از اين 
پس مي تواند به قاره آمريكاي شمالي صادر شود. اين موضوع 

مي تواند عامل رشد صادرات فرش دستباف كشور باشد. 
عراقچي، علت كاهش صادرات را تورم داخلي و بالا بودن قيمت 
تمام شــده كالاها و از طرفي عدم توانايي رقابت با فرش هاي 
هندوستان و پاكستان دانست، چون به گفته وي قيمت كارگر 

در آن كشورها نصف ايران است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان فرش دســتباف تهران ادامه داد: 
علاوه بر اين با برداشته شدن موانع بانكي در پي اجراي توافق، 

هزينه صادرات كاهش يافته و بــاري از دوش صادركنندگان 
و تاجران برداشــته مي شــود. در حال حاضر صادركنندگان 
نمي توانند مبلغ كالاي صادر شده خود را به صورت مستقيم از 
خريدار دريافت كنند و لازم است كه موانع بانكي دور زده شود. 
همين دور زدن موانع هزينه هاي بسياري براي صادركنندگان 
دارد كه با رفع تحريم هاي بانكي از ميان برداشته شده و هزينه 

صادرات براي صادركنندگان كاهش خواهد يافت. 
وي افزود: از ســوي ديگر با اجراي توافق مي توان از خدمات 
مالي بين المللي بهره مند شد. به عنوان مثال LCهاي صادراتي 
دوباره راه اندازي مي شــوند و مي توانيم كالاي بيشتري را به 
مشتريان بيشتري عرضه كنيم. به عبارت ديگر ريسك توليد و 

صادرات، با اجراي توافق كاهش خواهد يافت. 
عراقچي اظهار داشت: حتي فرش هاي مستعمل بعد از 15 تا 
20 سال كه در منازل مورد استفاده قرار مي گيرد، هم قابليت 

صادرات پيدا مي كنند. 
در واقع صادرات فرش وقتي باب شد كه فرش هاي مستعمل در 
داخل كشور مورد استفاده قرار نمي گرفت، در نتيجه تصميم 

گرفته شد كه صادر شوند و به تدريج صادرات فرش هاي نو نيز 
به برنامه صادراتي اضافه شد. 

به گفته وي، حتي اين روزها فرش هايي به اسم چهل تيكه هم 
مد شده آنها را تكه تكه به هم مي دوزند و سپس صادر مي كنند. 
متاسفانه بازار فرش در سال هاي اخير با ركود مواجه است. نه 
در بازار داخلي رونق دارد و نه در بازارهاي بين المللي. بخشي 
از علت ركود بازار فرش در داخل كشور، تحريم است. البته اين 
همه دلايل نيست. بحران اروپا و بحراني كه در حال حاضر بر 
كشورهاي عربي حاكم است باعث شــده كه كسي تمايلي به 

خريد فرش نداشته باشد. 

80 درصد قيمت فرش دستباف مزد كارگر است
وي تصريــح كــرد: در داخــل كشــور هــم گــران بودن 
فــرش عامــل ركــود ايــن صنعــت شــده اســت. البته 
 توليــد فــرش بــراي مــا گــران تمــام مي شــود زيــرا 
۸0 درصد قيمت فرش دستباف، مزد كارگر است. دستمزدها 
ســال به ســال افزايش مي يابد. سال گذشــته 20 درصد به 

حقوق كارگران اضافه شد و امسال 1۷ درصد. رئيس اتحاديه 
فروشندگان فرش دستباف تهران ادامه داد: اين ميزان افزايش 
با تورمي كه در داخل وجود دارد، ســبب شده تا قيمت فرش 
گران باشد. درست است كه تورم پايين آمده اما هزينه جاري 
مردم بالا رفته است. در خارج اين تورم وجود ندارد، نمي توان 
امسال فرشــي را هزار دلار فروخت و ســال بعد گفت همين 
فرش 1200 دلار شده است. خريداران خارجي با اين نرخ ها 
فرش نمي خرند. در نتيجه فرش توليد داخل قادر به رقابت با 
كشــورهاي ديگر مثل هند، چين يا حتي افغانستان كه اين 
روزها رقيب ما شده اند، نيست. كارگر فرشباف در اين كشورها 
خيلي ارزان اســت آنها دقيقا شبيه همين فرشي كه ما متري 

200 دلار مي فروشيم، را ۸0 دلار مي فروشند. 
عراقچي با تاكيد بر اهميت اشتغالزايي فرش دستباف ايراني 
ادامــه داد: در اين شــرايط، دولت بايد با سوبســيد دادن به 
فروشندگان، تلاش كند ضمن حفظ اشتغال زايي و معيشت 
قاليبافان، قيمت تمام شــده فرش را كاهش دهد. خواســته 
ما اين نيســت كه حقوق بافندگان محترم فرش كاهش يابد، 

بلكه از دولت مي خواهيم براي اين امر سوبسيد قائل شود، تا 
هم صادرات فرش دســتباف جان بگيرد و هم اشتغالزايي آن 
افزايش يابد.  به گفته عراقچي، اگر دولت حمايت كند، مي توان 
بازارهاي از دست رفته را احيا كرد. فرش ايراني اگر حتي 50 
درصد هم از نمونه هاي مشابه خارجي آن گران تر باشد، به دليل 
مشهور بودن برند فرش ايراني، تمايل بيشتري به خريد دارند. 
چون كيفيت پشــم و طرح فرش ايراني بهتر است. البته ما در 
حال حاضر با مشكل ديگري مواجه شده ايم و آن صادرات پشم 

به عنوان مواد اوليه فرش، به خارج است. 
به جد مي گويــم دولت بايد بــه اين صنعت كمــك كند. ما 
نمي توانيم بازار آمريكا را با اين شــرايط بگيريم. اگر دولت به 
بافنده يارانه بدهد و جلوي قاچاق پشــم را بگيرد. بسياري از 
مشكلات حل مي شود. بازار فرش در داخل هم با ركود مواجه 
است. ماليات بر فرش دستباف عامل اين ركود شده است. اين 
موضوع فروشــنده هاي ما را تحت فشار قرار داده است. روزي 
نيســت كه يك يا دو مغازه تعطيل نشودو جاي آن را كبابي و 

فست فود نگيرد. 

رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف تهران در گفتگو با »کسب و کار«:

مالیات رکود بازار فرش را تشدید کرد
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کشاورزي

دبيركل كانون سراسري مرغ  تخم گذارگفت: كشور با مازاد توليد تخم مرغ مواجه است. 
ســيد فرزاد طلاكش درباره وضعيت صادرات تخم مرغ به كشــورهاي همسايه بيان 

داشت: ميزان صادرات تخم مرغ نسبت به ماه هاي گذشته كاهش يافته است. 
دبيركل كانون سراسري مرغ  تخم گذار تاكيد كرد: از ابتداي سال 94 تاكنون صنعت 

مرغ تخم گذار 651 ميليارد تومان زيان ديده است. 
به گزارش ايلنا، وي با اشاره به كاهش ميزان صادرات تخم مرغ به كشورهاي همسايه 
بيان داشت: بخش مهمي از مازاد تخم مرغ به عراق صادر مي شود كه با توجه به كاهش 
ميزان صادرات طي هفته هاي گذشــته، اين موضوع بر زيان ديدگي اين صنعت تاثير 

گذاشته است. 

دبيركل كانون سراســري مرغ  تخم گذار يكي از علل كاهش صــادرات به عراق طي 
هفته هاي گذشــته را بازار رقابتي با تركيــه عنوان كرد و افزود: تــوان رقابتي قيمت 
 با كشــور تركيه پايين اســت و همين امــر بازار صادراتــي ايران در عــراق را تحت 

تاثير قرار داده است.
وي تاكيد كرد: مشــكلات فراواني در صنعت مرغ تخم گذار وجود دارد كه واحدهاي 
توليدي را به تعطيلي كشانده و توان مالي توليدكنندگان را تحت تاثير قرار داده است. 
 گفتنــي اســت كــه پيــش از ايــن نيــز دبيــركل كانــون سراســري مــرغ 
 تخــم گــذار بدهــكاران اصلــي بانــك كشــاورزي را پرورش دهنــدگان مــرغ 

تخم گذار اعلام كرده بود. 

زيان صنعت مرغ تخم گذار به 650 ميليارد تومان رسيد

دبير انجمن خرما از كاهش 
برداشت خرما در سال جاري 
خبر داد و گفت: امســال هر 
 كيلوگــرم خرمــا 800 تــا 
1000 تومــان از نخلداران 
خريداري شــد، در حالي كه اين محصول در مغازه ها تا 
كيلويي 9000 تومان فروخته مي شود و دلالان عامل 
افزايش 10 برابري قيمت هستند. علي اصغر موسوي، 
با اشاره به وضعيت نامطلوب توليد خرما و نخلستان ها 
اظهار كرد: هنوز خرماهاي توليدي ســال گذشته در 
 ســردخانه ها باقي مانده و محصول امســال هم به آن 

اضافه شده است. 

كاهش برداشت خرما در سال جاري
وي با بيــان اينكه فرآيند خريد و توزيــع خرما ظلم به 
باغداران است، گفت: در كشور ما نخلداران جزو مظلوم 
ترين اقشار هستند. موسوي با اشاره به كاهش برداشت 
اين محصول در سال جاري اذعان كرد: به طور متوسط 
سالانه يك ميليون تن خرما برداشــت مي كرديم كه 
امسال اين رقم به 900 هزار تن هم نمي رسد و همين 
كاهش ميزان برداشت باعث مي شود سال ديگر افزايش 

قيمت خرما را داشته باشيم. 

90 درصد از صادرات خرما فله اي است
دبير انجمن خرما با بيان اينكه 90 درصد خرماي صادراتي 

ايران به صورت فله اي اســت، گفت: صادرات فله اي ما 
در حالي اتفاق مي افتد كه هيــچ اقدامي براي فرآوري 
محصول در داخل صورت نمي گيرد و شــبكه دلالان 
كشورهاي اروپايي و عربي كه خرماي ما را مي خرند، بعد 
از بسته بندي چند برابر قيمت اين محصول را به نام خود 
صادر مي كنند و با نفوذي كه دارند اجازه بسته بندي در 

داخل كشور را نمي دهند. 
به گزارش ايسنا، موسوي با بيان اينكه چندين سال است 
كه حمايت دولتي از توليد و صادرات خرما نمي شــود، 
افزود: نرخ خريد تضميني از ســوي دولت اعلام شده 
و نهايت خريدي كه دولت انجــام مي دهد، مقداري از 
خرماهاي بوشــهر و هرمزگان است كه نسبت به ديگر 
خرماهاي كشور كيفيتي پايين تر و قيمتي ارزان تر دارد. 

هشدار نسبت به بياباني شدن نخلستان ها
وي با اشــاره به هزينه بالاي نخلداري و برداشــت اين 
محصول ادامه داد: قيمت خريد از نخلدار به قدري كم 
است كه اصلا صرفه اقتصادي براي توليد وجود ندارد، 
چراكه هر نوبت بالا و پايين رفتــن كارگر روي درخت 
نخل براي چيدن محصول، آرايش خوشه يا گرده افشاني 
و... براي باغدار 100 هزار تومان هزينه دارد. همچنين 
هزينه آب و برق براي توليــد محصول و ديگر هزينه ها 
باعث شده بسياري از باغداران نخل ها را به حال خود رها 
كنند. دبير انجمن خرما ادامه داد: امروز شاهد آن هستيم 
كه بسياري از نخلداران، نخلســتان ها را رها كرده اند و 

نخل هايي كه حداقل 20 تا 25 سال زمان براي به ثمر 
رسيدن آنها صرف شده است، خشــك مي شوند. اين 
در حالي اســت كه در اين مناطق غير از نخل، قابليت 
 رشــد گياه و درخت ديگري وجود ندارد و نخلستان ها 

در صورت متروكه شدن، به بيابان تبديل مي شوند. ايران 
با 264 هزار هكتار ســطح زير كشت خرما و توليد يك 
ميليون و 116 هزار تــن از بزرگ ترين توليدكنندگان 
خرما در دنياســت و 21 درصد ســطح زير كشــت و 

14/81 درصد توليد خرمــا در دنيا را به خود اختصاص 
داده اســت با اين وجود، تنها يك دهم خرماي توليدي 
 كشور آن هم با ارزش صادراتي بســيار پايين به خارج 

صادر مي شود. 

دبيرانجمن خرما نسبت به كاهش سوددهي نخلستان ها هشدار داد

افزايش 10 برابري قيمت خرما توسط دلالان

ارزش اقتصادي بالاي ميوه هاي 
جنگلي 

رئيس اداره جنگل هاي كهگيلويه و بويراحمد با 
اشاره به اينكه 80 درصد از جنگل هاي اين استان 
دانه زاد هستند، گفت: ارزش ريالي اين ميوه هاي 

جنگلي سالانه 200 ميليارد ريال است. 
علي اكبــر رحيمي فرد مســاحت جنگل هاي 
اســتان را 870 هزار هكتار ذكر كــرد و افزود: با 
بررسي هاي انجام شده اين درختان ميوه زاد بيش 

از 15 كيلوگرم در هر پايه، بذر مي دهند.
وي با اشاره به رونق بازار فروش ميوه هاي جنگلي 
در سطح استان اظهار كرد: سالانه 50 تا 70 هزار 
تن ميوه جنگلي در استان برداشت مي شود كه در 
بازارهاي داخل استان و ديگر استان ها به فروش 

مي رسد. 
رحيمي فرد تصريح كرد: اين ميوه هاي جنگلي 

خواص درماني خوبي نيز دارند. 
وي عنوان كرد: جنگل هاي كهگيلويه و بويراحمد 
تركيبي از 54 نوع گياهي مثمر و غيرمثمر هستند 
كه قوي ترين بخــش از جنگل هــاي زاگرس 

محسوب مي شوند. 
رحيمي فرد بلــوط، بنه، افرا، زبان گنجشــك، 
زالزالك، گلابي وحشــي و بــادام را از مهم ترين 

ميوه هاي جنگلي استان ذكر كرد.
 به گزارش ايرنا مســاحت جنگل هــاي زاگرس 
شش ميليون هكتار اســت كه 70 درصد از اين 
جنگل ها دانــه زاد و ميوه هايي بــا طعم خوب و 

خواص دارويي دارند.
كهگيلويه وبويراحمد قريب بــه 700 هزار نفر 
جمعيت دارد و بخش زيادي از طبيعت اين منطقه 
با حدود 16هزار كيلومتر مربع را گونه هاي جنگلي 

با گونه غالب بلوط دربرگرفته است. 

خبر

امسال وضعيت كشــت انار مطلوب 
است و از باغ هاي انار سراسر كشور يك 
ميليون تن انار برداشت مي شود. اين 
مقدار توليد ركورد خوبي محســوب 
مي شود كه بايد گره از ابروي مردم باز 
كند اما روي ديگر سكه را وقتي مي بينيم كه به ميوه فروشي ها 
مراجعه مي كنيم؛ قيمت انــار درجه يك از 5تا 8 هزارتومان و 
انار با كيفيت متوسط، از 3 تا 4 هزار تومان بسته به اينكه ميوه 
فروشــي در كجاي شــهر يا حتي در كجاي يك خيابان قرار 
گرفته باشد، متغير است. هادي بختياري از مسئولان ميدان 
بارفروشان، قيمت انار درجه يك را 4000 تومان و انار معمولي 
را 1500 تا 3000 تومان اعلام مي كند. اين قيمتي است كه 
در كمتر ميوه فروشــي ای مي توان آن را مشاهده كرد گرچه 
وانتي ها، چرخي ها و دست فروشان ميوه كه مسئولان اتحاديه 
ميوه و سبزي به كارشان اعتراض دارند انار را به همين قيمت ها 
عرضه مي كنند. ظاهرا انار را فقط كساني به قيمت مردم پسند 

مي فروشند كه كارشان غيرقانوني است.

بازسازي زيرســاخت هاي صادرات انار به بازار 
جهاني

ابوالقاسم حسن پور، مديركل دفترميوه هاي گرمسيري و نيمه 
گرمسيري وزارت جهاد كشاورزي با اشاره به اينكه سطح زير 
كشت انار حدود 82 هزار هكتار است، افزود: امسال با اجراي 
طرح هاي مديريت باغ، هرس و تغذيه به موقع و مناسب يك 
ميليون تن انار برداشت مي شود. وي، ميزان توليد انار در سال 
گذشته را 950هزار تن عنوان كرد و از بازسازي زيرساخت هاي 
صادرات محصول انار به بازارهاي جهاني خبرداد. حســن پور 
درباره وضعيت آفت كرم گلوگاه انار در باغات كشور نيز گفت: 
در پي اجراي روش هاي بيولوژيك مقابله با آفت كرم گلوگاه، 
جمعيت اين آفت در باغات انار كاهش يافته است. حسن پور 
اضافه كرد: از آنجا كه اين حشــره قادر به پرواز است، اعتقاد 
داريم كه مقابله با آن به صورت صددرصد امكان پذير نيســت 
اما جمعيت اين آفت در باغات بيش از 50 درصد كاهش يافته 

است. 
علت تفاوت قيمت، تنوع و كيفيت انار است 

حسين مهاجران، رئيس اتحاديه ميوه و سبزي درباره وضعيت 
بازار اين انار به »كسب وكار« گفت: بازار اين محصول با توجه 
به افزايش توليد بايد در حالت تعادل باشــد و گراني را در اين 
ميوه نبايد شــاهد باشيم. مهاجران در پاســخ به علت تفاوت 
چندهزارتوماني قيمت در ميوه فروشي هاي مناطق مختلف 
شهر و همچنين قيمت بالاتر از 8 هزار تومان در بعضي از ميوه 
فروشــي ها كه نوعي ركورد براي قيمت اين ميوه محســوب 
مي شود، گفت: انار بسته به نوع وكيفيت قيمت هاي متفاوتي 
دارد كه بين 2 هزار و 500 تا 7 هــزار و 800 تومان متفاوت 
است. وي درباره برخي ميوه فروشي ها كه انار با كيفيت مشابه 
را در يك منطقه با قيمت بالاتري عرضه مي كنند، گفت: اين 
كار گران فروشي است و بازرسان اتحاديه در صورت مشاهده 
حتما برخورد مي كنند. مردم هم بايد درجريان قيمت ها قرار 
داشته باشند تا جلو ی چنين گران فروشي هايي گرفته شود. 

از انار فروشان ســيار، ميوه فروشان ناراضي اند و 
مردم راضي

حضور دستفروشــان و وانتي هايي كه در سطح شهر مشغول 
فروش ميوه و از جمله انار هســتند اگرچه از نظر قانوني مجاز 
نيست اما به يك پديده كاملا طبيعي تبديل شده و هيچ كس 
با آنها برخــوردي نمي كند. اغلب مــردم معتقدند مي توانند 
ميوه هاي شان را با قيمت پايين تري از اين دستفروش ها بخرند 

و اين به نفعشان است.
 اما اين وضعيت فروش علاوه بر بي نظمي و سد معبر در سطح 
شهر به صنف ميوه فروش ها نيز ضرر مي رساند، زيرا كساني كه 
به صورت قانوني و با مجوز كار به فروش ميوه مشغول هستند 
تحت نظارت قانوني قرار دارند و موظــف به پرداخت ماليات 
هستند در حالي كه دستفروش ها بدون هيچ هزينه و نظارتي 
كار خود را انجام مي دهند و گاهي باعث كاهش فروش مغازه 

دارها نيز مي شوند. 

شهرداري با ميوه فروشان سيار برخورد نمي كند
مهاجران در اين باره مي گويد: ما تاكنــون بيش از ده ها نامه 
براي برخورد با اين افراد به شــهرداري نوشته ايم اما تاكنون 
هيچ اقدامي انجام نشــده اســت. در حالي كه اگر كسي در 

فرعي ترين كوچه دستفروشــي كند بايد با آن برخورد شود. 
درتمام نقاط شهر به راحتي بســاطي و وانتي و چرخي ميوه 
فروش ديده مي شود. اين نشــان دهنده عدم توجه شهرداري 
به اين موضوع اســت. مهاجران افزود : مطالبي به صورت غير 
رســمي گفته مي شــود مبني بر اينكه اين دست فروش ها و 
وانتي ها با پرداخت مبلغي به شهرداري به صورت ماهانه اجازه 
پيدا مي كنند ميوه بفروشند وتازمان پرداخت اين هزينه كسي 

با آنها برخوردي نمي كند، يعني به نوعي يك راه درآمد براي 
شهرداري به حساب مي آيند. 

واردات انار نداريم 
وي درباره واردات انار گفت: اگر قيمت بالا باشد برخي ترغيب 
مي شــوند كه انار را وارد كنند چنان كه ما چند سال پيش از 
تركيه واردات داشــتيم ولي به معناي واقعي كلمه ما آشغال 

وارد كرديم و به هيچ وجه انار تركيــه كيفيت انارهاي ايراني 
را نداشت.

 وي ادامه داد: البته اكنون ما واردات نداريم بلكه به كشورهايي 
نظير كانادا و ژاپن انار صادر مي كنيم. عمده اناري كه به بازار 
وارد مي شود از اســتان هاي اصفهان، مركزي، يزد و فارس به 
بازار مي آيد و انار مشتري پسند كه پوست آن نازك و خود ميوه 

آب دار است، انار يزد است. 

»كسب وكار«  گزارش مي دهد

رکورد شكني انار در توليد و قيمت

دبيركل اتحاديه آبزيان از كاهش حدود 50 درصدي 
قيمت جهاني ميگو در 2 سال اخير خبر داد و گفت: 
قيمت اين محصول در بازار جهاني نسبت به سال قبل 
بين 15 تا 20 درصد افت كرده است. علي اكبرخدايي 
با اشاره به كاهش قيمت جهاني ميگو، اظهارداشت: 
قيمت هاي جهاني اين آبزي نسبت به سال 92 بين 
40 تا 50 درصد و نسبت به سال 93 حدود 15 تا 20 

درصد كاهش يافته است. 

وي با بيان اينكه سازمان شــيلات توصيه مي كرد 
توليد ميگو امسال به 30هزار تن برسد، افزود: به دليل 
كاهش قيمت هاي جهاني پرورش دهندگان برخلاف 
توصيه شيلات، ميزان توليد را كاهش دادند. دبيركل 
اتحاديه آبزيان اضافه كرد: برهمين اساس، صنعت 
براي توليد حدود 17 تا 18 هزار تن ميگوي پرورشي 
برنامه ريزي كرد تا مشكلي در زمينه بازاريابي و عرضه 
محصول به بازارهاي جهاني پيش نيايد. خدايي با 

اشاره به شــيوع مجدد بيماري لكه سفيد ميگو در 
بوشهر و خوزستان، گفت: متاسفانه اين موضوع سبب 
كاهش توليد ميگوي پرورشي به 12 تا 13هزار تن 
شد و بين 4 تا 5 هزار تن از توليدمان را از دست داديم. 
وي درباره شــرايط صادراتي ميگو در سال جاري 
ادامه داد: خوشبختانه به دليل تنظيم ميزان توليد 
با صادرات، جز پايين بودن قيمت، مشــكل خاص 

ديگري در اين زمينه نداريم. 

مديركل بين الملل وزارت جهاد كشاورزي با اعلام 
اينكه كشت فراســرزميني ايراني ها در برزيل با 
سرمايه گذاري و مشاركت بخش خصوصي آغاز 
شده و در حال توسعه است، گفت: هم اكنون 60 
هزار هكتار از اراضي كشــاورزي در اين كشــور 
تحت كشت ذرت از ســوي ايرانيان قرار گرفته 

است. 
هومن فتحي اظهار كرد: كشت فراسرزميني در 

برزيل حاصل توافقات وزارت جهاد كشــاورزي 
با طرف برزيلي اســت كه در سال گذشته انجام 
شــد؛ به گونه اي كه پس از ايــن توافقات و در 
مدت كوتاهي حدود 100 هزار هكتار از اراضي 
كشاورزي برزيل در اختيار ايران قرار گرفت كه 
هم اكنون 60 هزار هكتار آن از سوي شركت هاي 
 ســرمايه گذار بخش خصوصي ايراني زيركشت

 ذرت رفته است. به گزارش ايســنا، وي با بيان 

اينكه در حــال حاضر وارد كننــده محصولاتي 
ماننــد ذرت، كنجاله ســويا، گوشــت و غيره 
از برزيل هســتيم، گفت: كشــت فراسرزميني 
در كشورهاي مســتعدي مانند برزيل مي تواند 
باعث افزايــش عملكــرد محصــول و كاهش 
هزينه هــاي توليــد و يــك منبــع مطمئــن 
 بــراي محصــولات اساســي ماننــد دانه هاي 

روغني باشد. 

كشاورزي ايرانيان در برزيل آغاز شدكاهش شديد قيمت   ميگو در بازارهاي جهاني
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36 حلقه چاه غیرمجاز در شهرستان 
خنداب پر و مسلوب المنفعه شد

سید محسن موســوی: سرپرست اداره منابع آب 
شهرستان خنداب گفت: طی شش ماهه ابتدایی 
ســال جاری 36 حلقه چاه غیرمجاز در محدوده 

عملکرد این اداره پر و مسلوب المنفعه شد
به گزارش روابط عمومی شــرکت آب منطقه ای 
مرکزی، مهندس ابوالفضل امیری هزاوه با اعلام این 
مطلب اظهار کرد: با همکاری گروه گشت و بازرسی 
و اخذ دستور قضایی در جهت صیانت از منابع آبی، 
تعداد 36 حلقه چاه غیرمجاز پر و مسلوب المنفعه 
شد که از این تعداد 31 حلقه چاه جدیدالحفر و 5 

حلقه چاه غیرمجاز فرم پنج می باشند.
مهندس امیری افــزود: همچنین در راســتای 
جلوگیری از اضافه برداشــت چاههای مجاز، از 
ابتدای سال تاکنون 22 دستگاه کنتور هوشمنددر 
شهرستان نصب شده اســت که با احتساب آنها، 
مجموع کنتورهای هوشمند نصب شده  به 463 
دستگاه رسیده و تعداد 524 حلقه چاه هنوز کنتور 
نصب نکرده اند که مذاکراتی با اداره برق در خصوص 

قطع برق اینگونه چاهها صورت پذیرفته است.
وی ادامه داد: در راستای جلوگیری از حفر چاههای 
غیر مجاز وجلوگیری از برداشت مصالح رودخانه 
ای با بازدید وپیگیری های بعمل آمده تعداد چهار 
دستگاه وادوات غیرمجاز کشف وضبط شده است .

وی در خصوص جلوگیری از انتقال آب به اراضی 
غیر تحت شرب نیز گفت: با پیگیری های همکاران 
گشت وبازرسی این اداره واخذ دستورات قضایی 
از کشــت جالیزی وصیفی به جدیت جلوگیری 
شــده بطوریکه درحال حاضر هیچ گونه هندوانه 
کاری یا جالیز کاری دراراضی غیر در محدوده این 

شهرستان وجود ندارد.
مهندس امیری خاطر نشــان کرد: در راســتای 
مدیریت آبهای ســطحی وتغذیه آبخوان پایین 
دست تمامی انهار ســنتی این شهرستان بعد از 
فصول زراعی سال گذشته مسدود وآب قره چای به 
پایین دست هدایت شده است و از هرگونه برداشت 
غیرمجاز، از رودخانه قره چای به جدیت جلوگیری 

بعمل آمده است .
سرپرســت اداره منابع آب شهرستان خنداب در 
پایان خاطر نشان کرد: اداره منابع آب شهرستان 
خنداب بر اساس قانون با هرگونه تخلف در زمینه 
آب های ســطحی و زیر زمینی با اهتمام جدی 

برخورد قانونی خواهد کرد

احداث پنل های خورشــیدی 
برای اقشار کم درآمد فعالیت 

سودآوری است
سید محسن موســوی: مدیرعامل شرکت توزیع 
نیروی برق استان مرکزی گفت:احداث پنل های 
خورشیدی برای همه اقشار به ویژه اقشار کم درآمد 

و فعالین اقتصادی زود بازده و سودآور است.
محمود محمودی در جلســه هماهنگی احداث 
نیروگاه های خورشیدی با بسیج سازندگی،افزود:با 
هدف تقویت اقتصادی اقشــار مختلف جامعه به 
ویژه دهک در آمدی 1 تا 5 جامعه و همچنین رفع 
نا ترازی انرژی به ویــژه  در بخش های صنعت  و 
کشاورزان با اعطای تســهیلات از محل تبصره 2 
قانون بودجه 14۰3 می توانند نسبت به احداث 

نیروگاه خورشیدی اقدام نمایند .
وی گفت : مشترکین میتوانند با احداث نیروگاه 
با قدرت حداقل پنج کیلــو وات ماهانه حدود 3۰ 
میلیون ریال در آمد داشته باشــند که این عدد 
سالیانه بر اساس نرخ تورم افزایش می یابد و وزارت 
نیرو برق تولیدی را به مدت 2۰ ســال تضمینی 

خرید می کند.
مسئول سازمان بسیج ســازندگی سپاه روح الله 
مرکزی هم گفت:بیش از 3۰۰ روز در سال در کل 
کشور از نعمت روزهای آفتابی بهره مند هستیم 
و این یک فرصتی اســت که افراد کــم برخوردار 
می توانند با تسهیلات ارائه شــده از سوی وزارت 

نیرو،درآمد مناسبی برای خود به دست آورند.
سرهنگ پاسدار سعید فرامرزی با بیان اینکه هدف 
بسیج سازندگی خدمت رسانی به مناطق محروم 
و توانمندسازی اقشار محروم جامعه است،افزود: 
با بهره گیری از پتانسیل های موجود و استفاده از 
تسهیلات پیش بینی شده علاوه برتولید انرژی های 
پاک کمک به تامین ناترازی مسئله مصرف برق و 
تولید ،این موضوع باعث حفظ و صیانت از محیط 

زیست خواهد شد .
وی با بیان اینکه برنامه ریزی هایی در راســتای 
تبدیل شــهر جدیــد امیرکبیر به شــهر انرژی 
های پاک صــورت گرفته اســت،افزود: تاکنون 
12۰متقاضی برای ســرمایه گــذاری در حوزه 
 انرژی های تجدید پذیر در این شهر اعلام آمادگی 

کرده اند.

البرز - مدیر عامل شرکت 
گاز اســتان البرز پیشنهاد 
کرد 194 مین روز ســال 
که برابر با 8 مهر اســت به 
عنوان »روز امدادگر گاز یا 
روز 194« نامگذاری شود.

به گــزارش روابط عمومی شــرکت گاز اســتان 
البرز، کامران ایمانی فولادی، مدیر عامل شــرکت 
گاز اســتان البرز، در یک اقدام خلاقانه پیشــنهاد 
نامگذاری 194 مین روز سال به عنوان "روز امدادگر 
گاز" را به منظور قدردانــی از تلاش های بی وقفه و 
ایثارگرانه نیروهای امدادی شرکت ملی گاز ایران 

مطرح کرد.
 به گفته او، نیروهای امداد شــرکت گاز در مواقع 
بحران و حوادث غیرمترقبه، با جانفشــانی و تعهد 
بالا به خدمت رســانی به مــردم می پردازند و این 
پیشنهاد می تواند به عنوان نشــانه ای از احترام و 

ارادت به تــلاش آن ها در نظر گرفته شــود. مدیر 
عامل شرکت گاز اســتان البرز بر اهمیت نقش این 
نیروها در حفظ امنیت و آرامش جامعه تأکید کرد 
و افزود: "نیروهای امدادی ما همیشه در خط مقدم 
خدمت رسانی به مردم قرار دارند و قدردانی از آنان 
نه تنها وظیفه ماست، بلکه می تواند انگیزه ای برای 

ادامه فعالیت هایشان باشد.”
ایمانی فولادی برای حمایت از پیشــنهاد نامگذاری 
194 مین روز ســال به عنــوان "روز امدادگر گاز یا 
194" به منظور قدردانی از نیروهای امداد شرکت گاز 
خاطر نشان کرد: ایجاد یا پیوستن به یک کارزار آنلاین 
برای جمع آوری امضاها به منظور نشان دادن حمایت 
عمومی از این پیشــنهاد می تواند توجه مسئولین را 
جلب کند. وی مطرح کرد: ایجاد موج خبری و پویش 
رسانه ای به منظور جلب توجه افکار عمومی نسبت به 
این شغل در جامعه از دیگر راهکارهایی است که می 

توان برای ثبت این روز اقدام کرد.
مدیر عامل شــرکت گاز اســتان البرز تاکید کرد: 
به اشــتراک گذاری و حمایت از این پیشــنهاد در 
شبکه های اجتماعی مانند اینســتاگرام، توییتر و 

تلگرام با هشــتگ های مرتبط، شرکت در جلسات 
یا رویدادهایی که به موضــوع حمایت از نیروهای 
امدادی می پردازند و مطرح کردن این پیشنهاد به 
عنوان یک اقدام عملی برای قدردانی از تلاش آنان، 
برقراری ارتباط با نمایندگان مجلس، شورای شهر یا 
دیگر مسئولین محلی و انتقال اهمیت این پیشنهاد 
به آنان از جمله راهکارهایی است که می توان از این 

پیشنهاد حمایت کرد.
کامران ایمانی فولادی بیان کرد: در شــرکت گاز 
اســتان البرز به منظور قدردانی از نیروهای امداد 
شرکت گاز، در 194 مین روز سال برنامه ای با عنوان 
تست ایفرد و آمادگی جســمانی نیروهای امدادی 
برگزار و برای برجســته کردن نقــش آنان یکی از 
قدیمی ترین امدادگران شرکت ملی گاز ایران که 
دوران بازنشســتگی خود را در استان البرز سپری 

می کند دعوت و از او قدردانی کردیم.
وی خاطر نشــان کــرد: تهیه و انتشــار محتوای 
رسانه ای، از جمله کلیپ های ویدیویی و پادکست، 
تولید خبــر، حضور امدادگران در مدارس ســطح 
اســتان، حضور امدادگران با لباس فــرم ویژه در 

نمایشگاه های محلی، فراهم کردن لباس یک دست 
برای همــه امدادگران، جمــع آوری نقطه نظرات 
امدادگران و تهیه ارزیابی و بازخورد تلاش کردیم تا 

در شرکت گاز البرز روز 194 استانی داشته باشیم.
مدیر عامل شــرکت گاز اســتان البرز بیان کرد: با 
توجه به فراگیر شدن فضای مجازی برای حمایت 

از پیشنهاد نامگذاری 194 مین روز سال به عنوان 
"روز 194"، می توان از هشــتگ های مختلف هم 
ماننــد #روز194، #قدردانی_از_نیروهــای_
امدادی، #نیروهای_امداد، #شهادت_در_خدمت 
و .... که بــه افزایش آگاهی عمومــی و جلب توجه 

بیشتر منجر می شود؛ استفاده کرد.

مدیرعامل شرکت گاز استان البرز:

8 مهر به عنوان روز امدادگر گاز)194( نامگذاری شود

البرز - لیلا رضوانی -معاون وزیر و رئیس ســازمان تحقیقات، 
آموزش و ترویج کشاورزی در حاشــیه رویداد هوش مصنوعی 
در کشاورزی که با حضور معاونان ســازمان و جمعی از روسای 
موسسات تحقیقات کشاورزی و قریب 6۰۰ نفر از متخصصان، 

محققان و فعــالان شــرکت های دانش بنیان فعــال در حوزه 
کشاورزی و هوش مصنوعی و اصحاب رسانه در محل پژوهشگاه 
بیوتکنولوژی کشاورزی برگزار شد،گفت: تکیه بر فناوری و هوش 
مصنوعی یکی از راههای بهبود تولید محصولات کشاورزی است.

ســید مجتبی خیام نکویی با بیان اینکه امروز در حوزه انسانی 
فارغ التحصیلان هوش مصنوعی افرایش یافته است؛ افزود: برای 
تأمین نیازهای غذایی کشور سالانه 14 تا 16 میلیارد ارز از کشور 
خارج می شــود.ضمن اینکه امنیت غذایی محور اصلی تصمیم 
گیریبسیاری از کشورها است و کشــوری که نتواند نیاز خود را 

تأمین کند آسیب پذیر خواهد بود.
وی با اشــاره به اینکه باید در راســتای خودکفایی محصولات 
کشــاورزی اقدام کنیم و طبق هدفگذاری برنامه هفتم توسعه 
باید تا پایان این برنامه 9۰ درصد به خودکفایی برسیم،ادامه داد: 

یکی از راه های تحقق اهداف برنامه هفتم توسعه کاهش ضایعات 
کشاورزی و افزایش بهره وری است.

رئیس ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشــاورزی گفت: 
ماهواره ها بعد دیگری از پیشرفت هاســت که در این زمینه باید 
تمام مؤسسات تات مجهز به آن شوند تا تحول چشمگیری داشته 
باشند و از هوش مصنوعی می توان در کاهش ضایعات و افزایش 

بهره وری استفاده کرد.
نکویی با بیان اینکه باید به ســمت دانش بنیان شــدن جهاد 
کشــاورزی برویم ،افزود: البته به تولیــد 14 میلیون تن گندم 

رسیده ایم و امروز باید به خودکفایی پایدار برسیم.
وی با اشــاره به اینکه باید فناوری های ســازمان تات به عنوان 
پشتیبان منجر به پایداری در امنیت غذایی شود، اضافه کرد: باید 
مشارکت بخش خصوصی را داشت و مراکز نوآوری بستری برای 

شرکت بخش خصوصی با هدف نقش آفرینی بخش کشاورزی 
هستند.

نکویی با بیان اینکه مهمترین چالش کشور امروز آب است، تاکید 
کرد: در کنار روش انتقال کشــت بهاره به پاییزه باید به سمت 
کاربرد هوش مصنوعی رفت چرا که اگر کاربرد هوش مصنوعی را 

داشته باشیم 2۰ درصد مصرف آب کاهش می یابد.
رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی با اشاره به 
اینکه یکی از چالش های دیگر نبود آمار و داده های دقیق در بخش 
کشاورزی است، خاطرنشان کرد: اکنون سازمان تات متولی به 
روز رسانی الگوی کشت است و باید به تناسب نیازها برای کشت 
برنامه ریزی کنیم.همچنین نیاز به فناوری های جدید داریم زیرا 
پهپاد، ماهواره و هوش مصنوعی همراه با آمار و داده ها مهمترین 

ابزار در بخش کشاورزی است.

 ایلام- کشاورز با بیان اینکه انتخاب شرکت گاز ایلام در 2 سال متوالی 
به عنوان دستگاه برتر در جشنواره شهید رجایی در سال های 14۰1 
و 14۰2 حاصل زحمات کارکنان بهره ور و خدمات رسانی مطلوب 
به مردم شریف در اقصی نقاط استان بوده است، تصریح کرد: ایلام به 
عنوان یکی از استان های سبز کشور از لحاظ توسعه گازرسانی است.

مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام با اشاره به اینکه افزایش بهره  وری 
موجب توسعه سازمان، ارتقای خدمات و افزایش رضایتمندی می شود، 
گفت: آموزش تاثیر قابل ملاحظه ای بر بهره وری دارد و می تواند نقش 

موثری در افزایش آن ایفا کند.
محمود کشاورز در کلاس آموزش بهره وری که در محل هتل زاگرس 
شهر ایلام برگزار شد، با بیان اینکه فنون و طرح های جدید ارتقاء بهره 
وری نمی تواند بدون پرسنل آموزش دیده، ایجاد و به کار گرفته شود، 
افزود: نیروی انسانی براســاس امکانات، مهارت ها، دانش و نگرش 
خویش که از آموزش کسب کرده است در طی مراحل مختلفی می 

تواند نقش بسزایی در بهبود و افزایش بهره وری داشته باشد.

وی با اشــاره به اینکه یکی از دلایل پائین بودن بهره وری در جامعه 
ما این اســت آموزش که نتیجه مســتقیم آن، ارتقای سطح علمی 
و تخصصی شــاغلان در ســازمان های مختلف بوده به فراموشی 
سپرده شــده اســت، اظهار داشــت: بی شــک یکی از ابزارهای 
بســیار مهم در ایجاد تحول و بقای سازمان و رســیدن به اهداف و 
 رســالت های تعریف شــده برای آن، برنامه ها و رویکردهای نوین

 آموزش است.
مدیرعامل شرکت گاز استان با بیان اینکه آموزش هزینه نیست بلکه 
سرمایه گذاری در زمینه تحقق اهداف سازمانی است، تصریح کرد: 
بسیاری از ســازمان ها آموزش را هزینه تلقی می کنند و به همین 
منظور بودجه اندکی را به امر آموزش نیروی انسانی اختصاص می 
دهند که این طرز تفکر اشتباه باعث عقب ماندگی سازمان از فناوری 

و دانش روز شده است.
کشاورز با بیان اینکه شرکت گاز اســتان ایلام با افزایش بهره  وری و 
گازرسانی به 1۰۰ درصد مناطق شهری و 99 درصد روستایی استان، 

تبدیل به الگوی مناسب خدمت رسانی شده است، گفت: افزایش بهره 
 وری نه  تنها باعث کاهش هزینه ها می شود، بلکه کیفیت خدمات را نیز 
ارتقاء می دهد و رضایت کارکنان و مشترکین را به همراه خواهد داشت 
که این امر به  ویژه در پروژه های گازرسانی به مناطق کم  برخوردار از 

اهمیت بالایی برخوردار است.
وی اظهار داشت: شرکت گاز ایلام با رعایت قوانین و الزامات قانونی، 
بهره گیری از دانش، تجربه و تلاش سرمایه های انسانی، به کارگیری از 
فناوری  و تکنولوژی  به روز و غیره می پردازد و از شرکت های پیشرو در 
حوزه عملکردی، سیستم ها و نظام های مدیریتی است و همواره تلاش 
می کند تا در راستای بهبود کمی و کیفی عملکردی خود گام بردارد.

کشــاورز با بیان اینکه انتخاب شــرکت گاز ایلام در 2 سال متوالی 
به عنوان دســتگاه برتر در جشنواره شــهید رجایی در سال های 
14۰1 و 14۰2 حاصل زحمات کارکنان بهره ور و خدمات رســانی 
مطلوب به مردم شریف در اقصی نقاط اســتان بوده است، تصریح 
 کرد: ایلام به عنوان یکی از اســتان های سبز کشور از لحاظ توسعه 

گازرســانی اســت. گفتنی اســت این دوره آموزشــی بــا حضور 
5۰ نفر از کارکنان شــرکت گاز استان ایلام، شــرکت پالایش گاز 
ایلام و بازرســان ســازمان مدیریــت و برنامه ریزی اســتان ایلام 
در محل هتل زاگرس شــهر ایلام برگزار شــد و اســاتید این دوره 
 آموزشــی دکتر عســگری کیا و دکتر دهقان بازرس سازمان ملی 

بهره وری بوده است.

روح الــه عبدالعلــی زاده – تبریــز ؛بــا حضور وزیر کشــور، 
معــاون پارلمانی رئیس جمهــور ، رئیس مجمــع نمایندگان 
اســتان، نمایندگان مجلس، امــام جمعه تبریز و بســیاری از 
مســئولین کنونــی و ســابق اســتان، بهــرام سرمســت 
 بــه عنــوان هفدهمیــن اســتاندار آذربایجــان شــرقی ، 

معارفه شد.
 وزیر کشور در مراسم تودیع و معارفه استاندار آذربایجان شرقی 
در تشریح روند انتخاب استانداران، اظهار داشت: رئیس جمهور 
تاکید داشتند که ملاک اصلی باید شایستگی و کارآمدی باشد 
لذا کارگروهی با هدف انتخاب استانداران تشکیل و شاخص ها 
تدوین شد و استاندار آذربایجان شرقی نیز از دل این سازوکارهای 

کارگروه مشخص شد.
اسکندر مومنی با بیان اینکه یکی از شاخص های مد نظر در این 
انتخاب، موفقیت در مســئولیت های قبلی، مردم داری، وفاق و 
تعامل با همه بود گفت: استاندار آذربایجان شرقی در مسئولیت 
قبلی خود تمامی این شاخص ها را دارا بود و با رای کامل و اجماع 

هیات وزیران انتخاب شد.
وزیر کشور گفت: ملاک عملکرد استانداران بر اساس ده شاخص 
افزایش وفاق و همبستگی در جامعه، میزان رضایتمندی مردم، 
ارتقای مولفه های فرهنگی در جامعه، کاهش آسیب های اجتماعی، 
افزایش تولید و اشتغال، پیشرفت و اتمام پروژه های نیمه تمام، بهبود 
فضای کسب و کار، کاهش تورم و فقر، ارتقای شرابط زیست محیطی 

و توسعه گردشگری داخلی و خارجی است.
وی ادامه داد: امروز ایران عزیز بیش از هر زمان دیگری به وفاق، 
همدلی، همبستگی، امنیت و آرامش نیاز دارد و مردم عزیز بعد 
از شهادت شهدای خدمت، در انتخاباتی پرشور فرزند این دیار 
دکتر مسعود پزشکیان را به عنوان رییس جمهور انتخاب کردند 

که افتخار چند دوره نمایندگان مردم تبریز را هم دارد.
وزیر کشــور تاکیدکرد: یکی از کلیدواژه های رئیس جمهور در 
دوران تبلیغات انتخاباتی، وفاق ملی بود که صادقانه از همان گام 

نخست در انتخاب کابینه عمل به شعارش را نشان داد. مومنی 
اظهار کرد: اکنون در آغاز یک کار بزرگ هســتیم و باید با کار و 
تلاش فراوان سرمایه اجتماعی تولید شود تا در انتخابات بعدی 

شاهد افزایش حضور مردم در صحنه باشیم.

**** نیازمند اقدامات بــزرگ در جهت کاهش عقب 
ماندگی استان هستیم

استاندار آذربایجان شرقی به عنوان آخرین سخنران در مراسم 
معارفه خود گفت: مدیران دارای کارنامه و برنامه، فرصت خدمت 

در استان را دارند.
بهرام سرمست با بیان اینکه توسعه این استان در جهت امنیت، 
وفاق و منافع ملی اســت، گفت: آذربایجــان در تاریخ معاصر 
کشورمان نقش قابل توجهی در مشــروطیت، پیروزی انقلاب 

اسلامی و دفاع مقدس داشته است.
سرمست با اشاره به نقش قابل توجه استان آذربایجان شرقی در 
انتخاب رییس جمهور کشورمان، تاکید کرد: این خطه همواره 

خود را برای ایران و اسلام وقف کرده است.
استاندار آذربایجان شــرقی همچنین با بیان اینکه شهر تبریز 
جایگاه نخستین های خود را از دست داده است، گفت: نیازمند 

اقدامات بزرگی در جهت جبران عقب ماندگی ها هستیم.
سرمست با بیان این که نگاه ما باید آینده نگرانه باشد و از گذشته 
برای آینده درس بگیریم، تصریح کرد: صنایع مادر استان دچار 

فرسودگی شده است و نیاز به نوسازی دارد.
وی بر لزوم اتمام ابرپروژه های اســتان تاکید کرد و افزود: دولت 
چهاردهم که به »دولت وفاق ملی« نامگذاری شده است، بر اساس 
کارنامه و برنامه جلو می رود بنابراین اگر دستگاه های اجرایی و 
مدیران، کارنامه  قابل قبولی داشته باشــند فرصت خدمت در 

استان را دارند.
سرمســت با بیان اینکه اصلاح طلب معتدل هستم، به شناخت 
خود از ظرفیت ها و چالش های اســتان آذربایجان شرقی اشاره 

کرد و گفت: باید به بخش خصوصی که سازنده و خوداتکاست، 
اعتماد کنیم.

**** در کنار استاندار جدید برای حل مشکلات استان 
ایستاده ایم

 نماینده ولی فقیه در آذربایجان شــرقی هــم در آئین معارفه 
اســتاندار جدید آذربایجان شــرقی گفت: علمــا، ائمه جمعه، 
نمایندگان خبــرگان و حوزه هــای علمیه برای پیشــرفت و 
عزتمندی استان در کنار استاندار آذربایجان شرقی خواهند بود.

 حجت الاسلام والمســلمین احمد مطهری اصل اظهار کرد: در 
حکمرانی دینی و اسلامی از امیرالمومنین)ع( یاد گرفته ایم که 
افراد را به خاطر جهت های سیاسی آن ها مورد ارزیابی قرار ندهیم 
بلکه هر فردی که در راه اعتلای کشور و استان زیر پرچم ولایت به 
مردم خدمت کند را دوست داریم و کنارش هستیم. وی با اشاره 
به بیانات امام خمینی)ره( و رهبر معظم انقلاب درباره آذربایجان 
شرقی، اظهار کرد: این استان با پسوند قهرمان مورد خطاب قرار 

گرفته و به عنوان »سر ایران« معرفی شده است.
نماینده ولی فقیه در آذربایجان شرقی با بیان اینکه سر، محافظ 
کل بدن است، افزود: آذربایجان شرقی مراقب و مدافع تاریخی 
تمامیت ارضی کشور بوده و تا امروز دشمن از این سمت نتوانسته 

است به کشورمان تجاوز داشته باشد.

**** آذربایجان را به جایگاه اصلی خود برمی گردانیم 
رییس مجمع نمایندگان آذربایجان شــرقی نیز در این مراسم 
گفت: از انتخاب استاندار بومی و آشنا به استان بسیار خرسندیم 

و این انتخاب را به فال نیک میگیریم.
علیرضا نوین در مراســم معارفه اســتاندار جدیــد آذربایجان 
شرقی افزود: بهرام سرمســت علاوه بر این که در تهران بوده و 
مسئولیت های مختلف را گذرانده است مدتی به عنوان استاندار 
قم فعالیت می کرد که قطعا در امور مربوط به مدیریت اســتان 

موثر خواهد بود. رییس مجمع نمایندگان آذربایجان شــرقی 
گفت: شــرایط خاص کنونی فرصت آزمون و خطا نیست، باید 
تعارف های سیاســی و منافع جناحی را کنار گذاشت و در مدار 
وفاق ملی با قدرت و روحیه جهادی برای خدمت به مردم استان 

تلاش کرد.
نوین افزود: در سال جهش تولید با مشــارکت مردمی با خون 
شهدای خدمت عهد و پیمان می بندیم تا استان را به جایگاه خود 
بازگردانیم زیراکه آذربایجان شــرقی در روزهای نه چندان دور 
مهمترین نقطه منطقه به شمار می رفت. وی با ارائه پیشنهادهایی 
به استاندار جدید، تاکید کرد: باید از پیشران های اقتصادی استان 
چون صنعت فولاد، پتروشــیمی، غذایی و فلزی و شرکت های 
دانش بنیان حمایت و در راســتای سیاســت های توســعه ای 

مشارکت مردمی به بخش خصوصی اعتماد کرد.
وی بــا تاکید بــر لزوم کاهــش تشــریفات اداری در مســیر 
ســرمایه گذاری ، اظهار کرد: گزارش مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی نشان داد که استان آذربایجان شرقی در رتبه 26 
سرمایه گذاری قرار دارد. به گفته وی، حمایت ناکافی، فرایندهای 
اداری زاید، بدبینی به سرمایه گذاری، ضعف همکاری کارشناسان 
و برخی بدعهدی های مسئولان و کارشناسان مربوطه از عوامل 

فراری دادن سرمایه گذاران است.
نوین تاکید کرد: تشکیل کارگروهی برای تسهیل و رفع مشکلات 
گمرکی، ناترازی بانکی و مالیاتی، محیط زیستی و انرژی و سایر 

عقب ماندگی های استان ضروری است.
وی با تاکید بر لزوم پیگیری مصوبات سفر ریاست جمهوری به 
استان، گفت: حدود ۷۰ هزار پروژه نیمه تمام در کشور وجود دارد 

که با بودجه های ضعیف به جایی نمی رسند.
نوین افزود: حدود 96 درصد از بودجه های ما جاری و چهار درصد 
آن برای زیرساخت ها هزینه می شود پس تنها راه برای اتمام این 
پروژه ها اجرای اصل 44 قانون اساسی، اعتماد به بخش خصوصی 

و حمایت از آن و در نهایت مولدسازی است.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

 معاون وزیر و رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی : باید به سمت دانش بنیان شدن جهاد کشاورزی برویم

مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام تاکید کرد: افزایش بهره  وری موجب توسعه سازمان می شود

با حضور مسئولین ارشد کشوری و استانی ؛ سرمست به عنوان استاندار جدید آذربایجان شرقی معارفه شد
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

عوارض طولاني مدت داشتن يك رئيس بد
داشــتن يك رئيس بد مي توانــد مانند 
كشيدن ســيگار براي سلامتي شما مضر 
باشد. شــايد اين مســاله به ذهن تان هم 
خطور نكرده باشد اما نبايد اجازه دهيد تا 

عوارض آن دامان شما را بگيرد. 
 به گزارش فراديد، به نقل از بي بي ســي 
انگليســي، عوارض داشتن يك رئيس بد 
مي تواند تا مدت ها شما را درگير كند؛ مشــكلات جسمي و از همه بدتر، 
مشكلات رواني مي تواند در درازمدت شما را كاملا به هم بريزد. به عبارت 
بهتر، هرچه بيشتر در شغلي كه رئيس خوبي ندارد، بمانيد، تلفات جسماني 

و رواني بيشتري مي دهيد. 
انجمن روان شناســي آمريــكا مي گويد كه حدود 75 درصــد كارمندان 
آمريكايي رئيس شان را بزرگ ترين عامل اســترس در كارشان مي دانند 
و كوارتز در گزارشــي به اين موضوع پرداخته كه اكثريت آنها )حدود 59 
درصد( از كارشان اســتعفا نمي دهند. به نظر مي رسد كه اغلب كاركنان از 
شغل شان راضي بوده و باوجود بدرفتاري هاي انجام شده توسط رئيسشان، 
حاضر نيستند شغل شان را تغيير داده و در محيط كاري جديدي مشغول 

به كار شوند. 
 محققان دانشــكده اقتصاد هاروارد و دانشگاه استنفورد آمريكا، داده هاي 
بيش از 200 پژوهش انجام شده را گردآوري كرده و دريافتند كه مضرات 
استرس شــغلي براي يك فرد معادل هنگامي است كه آن فرد در معرض 

دود سيگار قرار مي گيرد. 

عوارض طولاني مدت داشتن يك رئيس بد
مضرات استرس شــغلي براي يك فرد معادل زماني اســت كه آن فرد در 

معرض دود سيگار قرار مي گيرد.
در صدر استرس هاي شغلي »اخراج شــدن« قرار دارد. در گزارش كوارتز 
آمده كه اين مورد به تنهايي مي تواند احتمال بدتر شدن وضعيت سلامتي را 
تا 50 درصد افزايش دهد. همچنين يك منصب شغلي طاقت فرسا مي تواند 
احتمال تشخيص بيماري در فرد توسط پزشك را تا 35 درصد افزايش دهد. 

 
تا زمان رهايي زنده بمان

گاهي اوقات نيز پيش مي آيد كه روســاي بد، نتيجه داشتن رابطه بسيار 
بد با يكي ديگر از همكاران تان است؛ فراموش نكنيد كه همكاران خبيث 
مي توانند وجود داشته باشــند. حالا شــما مي توانيد تمايز بين اين دو را 
بگوييد؟ در حالت دوم، افراد بسيار سلطه جو و خودشيفته يا حتي خشن 

هستند. 
 در كشورهايي كه بازار كار خوبي ندارند، فرار از شغل كنوني به شغل جديد 
هميشه ممكن نيست. از دســت دادن انگيزه براي ادامه كار در يك شغل 
خوب امري كاملا آسان است. البته براي ادامه كار چند راه حل وجود دارد 
تا انگيزه تان را از دست ندهيد. سعي كنيد كارهاي روزانه تان را فهرست وار 
نوشته و پس از اتمام هر كدام آن را خط بزنيد. اين كار در ظاهر بيهوده به نظر 
مي رسد اما حس برانگيخته شده از انجام كار به شما روحيه مضاعف مي دهد. 
در ضمن سعي كنيد كه آخر هفته ها از گوشي همراه و ايميل فاصله بگيريد 

تا بتواند براي هفته كاري پس از آن آماده شويد. 
BBC World :منبع 
ترجمه: فراديد

سامان دادن كارها
Getting Things Done كه به اختصار 
GTD خوانده مي شود و به معناي »انجام 
دادن كارها« اســت، يك روش مديريتي 
است كه توســط »ديويد آلن« خلق شده 
اســت. GTD  بر اصولي تكيه مي كند كه 
شــخص وظايف را در خارج از ذهن خود 
نگهداري مي كند. به اين وسيله ذهن از امر به 
ياد آوردن تمام چيزهايي كه بايد انجام شوند، رها شده و صرفا بر انجام آن كار 
تمركز مي كند. اين روش با تكيه بر حافظه خارجي نمونه اي كاربردي از تئوري 

علمي ذهن گسترده يا ممتد خواهد بود. 
ما همه مي خواهيم كارها انجام شــوند، چه كارهايي كه مجبور به انجام آن 
هستيم تا سپس بتوانيم به كار مورد علاقه خود بپردازيم، چه برتر از آن، كارهايي 
كه دوست شــان داريم و جزو اهداف زندگي مان هستند. در كتاب »سامان 
دادن كارها« ديويد آلن فنون روش GTD را شرح مي دهد. مهم ترين اصول 

برشمرده عبارتند از: 
جمع آوري كن

پردازش كن
مرتب كن

بررسي كن
انجام بده

»ديويد آلن« ادعا مي كند سيستم به يادآوري ذهن ما ناكاراست و به ندرت به 
ياد ما مي آورد كه در حال حاضر چه بايد بكنيم، درنتيجه كارهاي بعدي كه 
در بخش مطمئن سيستم ما ذخيره مي شوند، محافظان خارجي هستند كه 
آنچه واقعا بايد انجام شود را به ياد ما مي آورند. در سيستم مديريت زمان سنتي 
اولويت ها نقش مركزي را بازي مي كنند. در مقابل آلن در روش خود 2 مفهوم 
كليدي را مطرح مي كند: كنترل و چشــم انداز. آلن از 3 الگوي اساسي براي 

رسيدن به كنترل و چشم انداز نام مي برد: 
يك چرخه كاري

يك بدنه كاري با 6 سطح از درجات تمركز
روش نقشه ريزي طبيعي

اين كتاب توسط شــهناز كميلي زاده ترجمه و توسط انتشارات بهمن چاپ 
شده است. 

نکته

معرفي كتاب

آيا تا حالا تعجب كرده ايد كه چه بر سر تمام پول تان آمده است؟ 
آيا اغلب مي انديشــيد چرا در آخر ماه هيچ پولي در حساب 
بانكي تان نمانده است؟ آيا تابه حال پي برده ايد غالبا به چاله هاي 
پنهان فكر مي كنيد كه وجوه شما در آنها گم وگور مي شود؟ اگر 
پاسخ تان بله است، جاي درستي فرود آمده ايد. ما مي توانيم به 
شما دقيقا دلايلي را بگوييم كه چرا قادر نيستيد پول بي زبان را با 
وجود كسب درآمد انباشته كنيد. در اين جا ۸ عادت برتر آورده 
شده اند كه مي توانند دزدكي به درآمدي كه به سختي به دست 

آورده ايد، نفوذ كنند و با نامردي وجوه شما را ببلعند. 

۱. خرج شما با افزايش درآمدتان بيشتر مي شود. 
وقتي مي توانيد، ضرري ندارد كه استاندارد زندگي تان را بالا ببريد. 
اگر شخصي هستيد كه همواره دنبال راهي براي خرج كردن پول تان 
 هستيد، احتمالا خودتان را خيلي زود در وضعيت مالي وخيمي
 خواهيد ديد. اگر دائما هزينه هاي تان با هرگونه افزايش درآمدتان 
)يا حتي بدون افزايش آن( بالا مي رود، به سختي مي توانيد پس انداز 
واقعي داشته باشيد. سعي كنيد مخارج تان را در سطح ثابتي، به 
موازات پيدا كردن راه هايي براي افزايش درآمدتان، حفظ كنيد. 

اين همان مسير موفقيت است. 

۲. بر زمان حال بدون اهميــت دادن به آينده تمركز 
داريد. 

معمولا وقتي آدم هــا پي مي برند 
غلبه بر مشــكلي سخت است، 
تصميم مي گيرند آن را ناديده 
بگيرند. اين يك دســتور 
پخت مطمئن بــراي فاجعه 
اســت. همين حقيقت درباره 
امور مالي و پول شما صدق 
مي كند. عموما آدم ها بر 
كنوني شان  نيازهاي 
تمركز دارند و 

مذبوحانه فكر مي كنند نيازهاي آينده هرجور هست به يك 
روشي تامين خواهد شــد. هر وقت مي خواهيد هر تصميم 
مالي ای بگيريد، بايد آينده را در انتظارات و فكر خود درنظر 
بگيريد.  اگرچه خوب است در حال  حاضر مراقب همه چيز 
باشيد ولي بهترين كار اين است كه براي آينده نيز پس انداز 

كنيد. 

۳. فكر مي كنيد براي شروع پس انداز خيلي زود است. 
وقتي جوان هستيد به آســاني مي توانيد تسليم لذت هاي 

مختلفي شويد كه پول مي تواند بخرد. 
آدم ها اغلب فكر مي كنند حالا براي شروع پس انداز كردن يا 
سرمايه گذاري كردن بسيار زود است. خطا! هيچ وقت براي 
پس انداز كردن بخشي از درآمدتان زود نيست، مهم نيست 
چقدر درآمدتان پايين يا بالا باشــد. پس انداز را از امروز 
شروع كنيد. درحقيقت، كارشناســان اقتصاد مي گويند: 
شــما قبل از خرج كردن بايد پس انداز كنيد. بخشي از هر 
پول يا درآمدي را كه كســب مي كنيد كنار بگذاريد و بقيه 

را خرج كنيد. 

۴. هيچ ثبت و ضبطي از پول تان نداريد. 
همه فكر مي كنيم مي دانيم پول مان از كجا مي آيد و به كجا 
مي رود. متاسفانه اين امر درباره بيشــتر ما صحت ندارد. 
ممكن است از مخارج عمده مان مطلع باشيم ولي چيزهاي 
 كوچك معمــولا پول هاي ما را بيشــتر از مخارج بزرگ تر

 مي بلعند. 
ايده جالبي است كه شروع كنيد يك دفتر روزانه براي تمام 
درآمدها و هزينه هاي تان نگه داريــد، كوچك يا بزرگش 
اهميت ندارد. به اين ترتيب ايده بهتري از كنترل امور پولي 

يا مالي تان خواهيد داشت. 
آيا تا حالا تعجب كرده ايد كه چه بر سر تمام پول تان آمده است؟ 
آيا اغلب مي انديشــيد چرا در آخر ماه هيچ پولي در حساب 
بانكي تان نمانده است؟ آيا تابه حال پي برده ايد غالبا به چاله هاي 
پنهان فكر مي كنيد كه وجوه شما در آنها گم وگور مي شود؟ اگر 
پاسخ تان بله است، جاي درستي فرود آمده ايد. ما مي توانيم به 
شــما دقيقا دلايلي را بگوييم كه چرا قادر نيستيد پول 
بي زبان را با وجود كسب درآمد انباشته كنيد. در اين 
جا ۸ عادت برتر آورده شده اند كه مي توانند دزدكي 
به درآمدي كه به سختي به دست آورده ايد، نفوذ 

كنند و با نامردي وجوه شما را ببلعند. 

۵. نداشتن بودجه و  يا بودجه ضعيف
شما ممكن اســت همه چيز را مستندســازي كنيد ولي بعدا 
دوبــاره ممكن اســت نقطه شــروع را گم كنيد. داشــتن 
يك بودجه واقع بينانه و مســتند شــده، بنياد برنامه ريزي و 
 موفقيت مالي شماســت. يك بودجه درســت كنيد و به آن
 وفادار باشــيد. مي توانم اين حقيقت را از تجربه خودم بگويم: 
تفاوت عظيمي در چگونگي نگاه تان به پول تان ايجاد مي كند. 
در نبود يك بودجه، به آساني مي توانيد كنترل خود را از دست 

بدهيد و مرتكب مخارج غيرضروري شويد. 

۶. روشن نبودن نيازها، خواسته ها و تامين مالي شما
 براي پس انداز پول و ساخت ثروت، مهم ترين چيز اين است كه 
اكيدا مراقب بايد داشتن ها، خوب داشتن ها و نداشتن ها باشيد. 
شما بايد اهداف مالي تان را اولويت بندي كنيد. اگر ثروتمند شدن 
اولويت برتر شماست، پس بايد لذت كنوني تان را فدا كنيد، چه 
دوست داشته باشيد چه نداشته باشيد. اهداف تان را به روشني 
مشخص كنيد و بنويسيد. آنها را در فواصل زماني منظم بازنگري 

كنيد تا خودتان را در مسير و به روز نگاه داريد. 

۷. بدهي ها را نديده مي گيريد
براي بســياري از آدم ها در دنياي امروز، بهره، بخش بزرگي از 
درآمدشان را مي بلعد. اين يك حقيقت دردناك است. با اين وجود، 
آنها نمي دانند چطور از اين چرخه معيــوب كه نمي گذارد حتي 

پس انداز كوچكي داشته باشند، خارج شوند. 
اول از هرچيز، پرداخت بدهي تان را در بالاي فهرست كارهاي 
ضروري يا دســتور كارتان قرار دهيد. برنامه اي براي كار روي 
بدهي تان بنويســيد و به آن عمل كنيد. مهم نيست چطور، 

نمي خواهيد كه باور كنيد فقير هستيد، مي خواهيد؟

۸. دائما گجت هاي الكترونيكي تان را به روزرساني می كنيد 
 هيچ حدي براي آن نيست. با اينكه خريد گجت هايي كه واقعا به 
آنها نياز داريد هيچ ضرري ندارد ولي خريد به اين دليل كه نسخه 
بعدي موبايل آن در بازار در دسترس است، يقينا بيش از آنكه 

خوب باشد، به شما ضرر خواهد زد. 
مســئوليت زندگي تان را امروز به دســت بگيريد. چه چيز 
نياز است حالا انجام شود؟ مي توانيد آن را انجام بدهيد؟ به 
خودتان لطفي بكنيد و سفرتان براي ثروتمند شدن را امروز 
آغاز كنيد. ويليام شاتنر مي گويد: »اگر پس انداز كردن غلط 

است، من دوست ندارم كار درست انجام دهم.«

۸ عادت كه شما را فقير نگه مي دارد 

ميدان مغناطيسي زمين وارونه نمي شود
خبر

10كلمه پرمخاطب فناوري در 
سال 2015

كمپاني ياهو همزمان با نزديك شدن به روزهاي 
پاياني ســال 20۱5 ميــلادي ۱0 كلمه برتر و 
پرمخاطب جستجو شــده در حوزه فناوري و 

تكنولوژي را منتشر كرد.  
* Apple iPhone ۶:اين محصول كمپاني 
اپل توانست رتبه اول كلمات مورد جستجو در 

سال 20۱5 ميلادي را به خود اختصاص دهد. 
* Microsoft Windows ۱۰:جديدترين 
نســخه از سيســتم عامل مايكروسافت يعني 

ويندوز ۱0 كه در ماه جولاي عرضه شد.
* iphone ۷:محصــول آينده اپل در حالي با 
شايعات بسياري روبه رو شده كه هنوز هيچ اعلام 
رسمي از سوي اين كمپاني مبني بر مشخصات 
سخت افزاري يا ظاهري آن منتشر نشده است.  

* Samsung Galaxy S۶:سامســونگ 
در ســال جــاري اســمارت فون و محصولات 
بسياري را وارد بازار فناوري كرد اما در اين ميان 
Samsung Galaxy S6 توانســت نگاه هاي 

بسياري را به خود جلب كند. 
* Apple Watch:نخستين ساعت هوشمند 
اپل با نام اپل واچ نه تنها در صدر پرفروش ترين 
ساعت هاي هوشمند قرار گرفت بلكه توانست در 
رده اسامي پرمخاطب جستجو شده قرار بگيرد. 

* iPhone ۵:بازهم محصول ديگري از اپل در 
محبوب ترين كلمات جستجو شده قرار گرفت. 

* iPad Air ۲:تبلت كمپاني اپل با ظاهري زيبا 
و متفاوت توانست علاوه بر فروش قابل توجه در 

ميان كاربران نيز محبوب شود. 
* Xbox One:ايكس باكس مايكروســافت 
يكي ديگر از كلمه هاي پرمخاطب در سال جاري 

بوده است. 
* PlayStation ۴:محصول جديد ســوني 
توانست توجه گيمرهاي بسياري را به خود جلب 
كرده و سود قابل توجهي را براي اين كمپاني به 

دنبال داشته باشد. 
*Amazon Kindle:اين محصول آمازون 
نيز با صفحه نمايشي با رزولوشن قابل توجه و 
امكانات ويژه توانست نگاه علاقه مندان به كتاب 

را برانگيزد. 

بازار فناوری مهارت

مذاكره، جزئي غيرقابل اجتناب از زندگي شغلي و روزمره است. ما در هر سطحي كه مشغول 
به  كار باشيم، هر روز با مذاكره مواجهيم: از همكاران گرفته تا مشتري؛ در زندگي شخصي مان 
هم همين طور. از صبح كه بيدار مي شويم و به پدر و مادر يا همسر و فرزندان مان سلام كرده 
و صبح بخير مي گوييم تا بعد كه سوار تاكسي و اتوبوس و خودروي شخصي مان مي شويم 
تا به محل كار يا تحصيل مان برويم و همين طور بگيريد تا زمان خواب، در حال مذاكره با 
ديگران هستيم. چه كنيم تا در اين مذاكرات موفق باشيم؟ اين موضوعي است كه در اين 

پست قصد دارم به آن بپردازم. 
6 اصل مذاكره موفق عبارتند از: 

۱- توانمندي ها، قابليت ها و نظرات طرف مقابل را به بيان 
خودتان بازگو كنيد و احترام تان را نسبت به آنها نشان دهيد. 
بر نقاط مشترك ديدگاه هاي  طرفين تاكيد كنيد، اين كار 

باعث مي شود تا طرف مقابل به شما اعتماد كند. 
2- دربــاره نقاط اختــلاف، علل بروز اختــلاف و راهكار 

پيشنهادي تان دقيق و روشن توضيح بدهيد. هرگونه ابهامي را تا حد امكان برطرف 
كنيد. بدين ترتيب هر دو طرف مي دانند كه درباره چه چيزي حرف مي زنند. 

3- از طرف مقابل بخواهيد تا نظرات و ديدگاه هاي خودش را بيان كند. به حرف هاي 
او كاملا دقيق گوش بدهيد؛ توجه كنيد كه بايد تمركزتان روي حرف هاي او را با زبان 

بدن تان به او منتقل كنيد. 
۴- به دنبال زمان مناسبي باشيد تا قابليت ها و رزومه و سوابق تان را درباره موضوع 
مذاكره به رخ طرف مقابل بكشــيد. بدين ترتيب طرف 
مقابل متوجه مي شود كه شــما هم مثل خود او فردي 
متخصص و حرفه اي هســتيد و از حاشيه هاي مذاكره 

كم مي كند. 
5- چاره اي نيست، اول بايد امتياز بدهيد تا امتياز بگيريد. 

6- راه حل نهايي هميشه برد ـ برد است؛ نه حتی نتيجه 
مساوي.

۶ اصل موفقيت در مذاكره

محققان دانشگاه كلمبيا در تحقيقات جديد خود 
نشان داده اند كه كاهش شدت ميدان مغناطيسي 
زمين احتمالا در حد رسيدن به حالت عادي بوده و 
وارونه نخواهد شد. به گزارش ايسنا، شدت ميدان 
مغناطيســي زمين در چندصد ســال گذشته در 
حال تضعيف بــوده و برخي از دانشــمندان را به 

اين نتيجه رسانده كه ممكن است قطبيت زمين 
را وارونه كنــد. اما اكنون دانشــمندان رصدخانه 
زمين لامونــت دوهرتي دانشــگاه كلمبيا اظهار 
كرده اند كه اين تضعيف نيرو احتمالا نوعي كاهش 
از حالت غيرعــادي به عادي بــوده و وارونگي در 
كار نخواهد بود. ضعيف شدن ميدان مغناطيسي 

زمين بر فنــاوري تاثير خواهد گذاشــت. ميدان 
مغناطيسي، بادهاي خورشيدي و پرتوهاي كيهاني 
را منحرف مي كنــد. زماني كه اين ميدان تضعيف 
مي شود، تابش بيشتري به زمين وارد خواهد شد 
كه مي تواند نيروگاه هاي برق و ارتباطات ماهواره اي 
را مختل كند. دانشمندان از يك روش جديد براي 

اندازه گيري تغييرات در قدرت ميدان مغناطيسي 
در گذشته استفاده كرده و دريافتند كه ميانگين 
شدت طولاني مدت آن در 5 ميليون سال گذشته 
بســيار ضعيف تر از اطلاعات پايگاه داده شــدت 
مغناطيس جهاني بوده و تنهــا 60درصد قدرت 

كنوني ميدان است. 


